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يادداشت- 1

چالش هاي رفع تحريم 
يك��ي از چالش هاي��ي كه رفع 
تحريم و آزاد شدن منابع ارزي 
بلوكه ش��ده ايران مي تواند به 
همراه داشته باشد اين است كه 
نرخ ارز به دليل افزايش عرضه 
در كشور با يك شوك كاهشي 
همراه شود. اين مساله مي تواند 
تنش هاي جديدي را در مساله 
قيمت گذاري و توليد و صادرات ايجاد كند، از اين رو بخش 
خصوصي از دولت انتظار دارد كه در صورت رفع تحريم ها و 
آزادشدن منابع ارزي مديريت ارزي مناسب را براي كنترل 
و واقعي س��ازي نرخ ارز ايجاد كند تا نرخ واقعي و منطقي 
ارز توسط بازار كشف شود. چالش ديگري كه رفع تحريم 
مي تواند به همراه داشته باشد اين است كه با برداشته شدن 
تحريم ها وضعيت بازرگاني و تجارت شركت هاي خارجي 
كه تاكنون از بازار ايران محروم بودند، به شكل مطلوبي براي 

فعاليت اين شركت ها تبديل مي شود.
بدون شك از آنجايي كه اين بنگاه هاي اقتصادي مي خواهند 
س��ود حداكثري را از بازار ايران كسب كنند بازار مصرف 
محص��ولات نهايي را هدف مي گيرن��د و از آنجايي كه در 
سال هاي تحريم بس��ياري از توليدات داخلي دچار افول 
كيفي ش��ده اند، حضور ش��ركت هاي خارجي مي تواند 
امتياز هاي گس��ترده اي را براي آنها ايجاد كند. در نتيجه 
دولت بايد محدوديت هاي منطقي در ورود كالاهاي لوكس 
و صرفا مصرفي ايجاد نمايد و شركت هاي خارجي را ترغيب 
به توليد مش��ترك خارجي با شركت هاي داخلي نمايد و 
شركت هاي داخلي بتوانند با كس��ب دانش و تكنولوژي 
جايگاه توليد خ��ود را ارتقا دهند و در يك رقابت هيجاني 
سهم بازار خود را به شركت هاي خارجي سرمايه دار واگذار 
نكنند.تمايل زياد تجار به واردات در دوره ابتدايي رفع تحريم 
مي تواند يكي ديگر از چالش هاي بخش خصوصي باشد كه 
پس از يك دوره طولاني تحريم مرزهاي تجاري كشور به 
رونق مي افتند. تمايل براي مصرف كالاهاي خارجي نيز در 
كشور بالا مي رود و در اين شرايط توجه به موضوع صادرات 
و ورود موقت و حمايت از توليد داخلي را در دستور كار خود 
ادامه در صفحه 5 قرار دهند...  

مسعود جمالي 

افزايش نرخ بسته هاي اينترنتي بدون اطلاع رساني و كسب مجوز در هفته اخير، منجربه واكنش رگولاتوري شد

اپراتورها به پيشواز گراني رفتند

يادداشت-4يادداشت-2 نظر اقتصاددان

ديپلماسي جمهوري اسلامي 
ايران و قطر 

كج دار و مريز شاخص هاي 
اقتصادي جهان با افول كرونا

در عص��ر پس��اجنگ س��رد 
ك��ه مص��ادف ب��ا دوران مهم 
جهاني ش��دن يا به زعم برخي 
تحليلگ��ران ح��وزه توس��عه 
جهاني سازي بود مفهومي نوين 
از دل سلسله مباحث ديپلماسي 
پا به عرصه ظهور و بروز گذاشت 
كه در متون آكادمي��ك از آن 
تحت عنوان ديپلماسي اقتصادي ياد مي كنند. اين مفهوم 
يك مفهوم راهبردي، ژرف و استراتژيك است كه از اوسط 
دهه 70 و اوايل دهه 80 شمس��ي پا ب��ه عرصه بازيگري 
و نقش آفريني گذاش��ت. با طي ش��دن اين روند و رخ داد 
اتفاقات مهمي در منطقه غرب آس��يا همچون جنگ 33 
روزه لبنان، ظهور گروه هاي تفكيري در اين منطقه و درگير 
شدن كشورهاي محور مقاومت با اين پديده شوم، شاهديم 
كه در نظم نوين منطقه اي تغييرات مهمي صورت گرفته 
است. اين نكته بدين معناست كه جمهوري اسلامي ايران 
به عنوان يك قدرت هژمون توانسته است خود را تثبيت 
كند و همچنين كشوري همانند قطر تبديل به يك بازيگر 
نقش آفرين در بحران هاي منطقه اي و حتي فرامنطقه ا ي 
بشود. از اين  رو در اين يادداشت به دنبال پاسخ به اين پرسش 
خواهيم بود كه تركيب اين دو بازيگر در منطقه غرب آسيا 
از منظر ديپلماسي اقتصادي چگونه تبيين مي شود؟ كه در 
ادامه به آن خواهيم پرداخت.  دو عامل مهم سبب مي شود 
كه جمهوري اسلامي ايران ديپلماسي اقتصادي منطقه اي 
را در پيش بگيرد كه از آنها در وهله اول مي توان به اس��ناد 
ادامه در صفحه 6 بالادستي همچون... 

روز سه شنبه دوازدهم آوريل 
ب��ا خبر ح��وزه گردش��گري 
نيوزيلند آغاز ش��د. داده هاي 
س��الانه ورود بازديدكنندگان 
نش��ان مي ده��د ك��ه تعداد 
بازديدكنن��دگان خارجي كه 
ب��راي اقامت كوتاه م��دت به 
نيوزيلند مي آيند نس��بت به 
ماه مشابه سال گذشته و همچنين ماه پيش سال جاري 
چه ميزان تغيير كرده است. گردشگري سهم مهمي در 
اقتصاد نيوزيلن��د دارد، بنابراين خوانش بالاتر براي دلار 
نيوزيلند مثبت تلقي مي شود. آمار منتشر شده مربوط به 
ژانويه 2022 بود. به رغم تخمين ها كه رشد 145 درصدي 
ورود گردشگران نسبت به ماه ژانويه 2021، اين رقم به 
منفي يك درصد رسيد. هرچند نس��بت به ماه پيش از 
خود يعني دسامبر 2021 با رشد 30% )پنج درصد بيش 
ادامه در صفحه 5 از پيش بيني( مواجه بوده است.  

فرشاد مومني: از گزارش وزير اقتصاد متاسف شدم، وزير صمت استيضاح شود

مهار رانت واردات، پيش نياز توليد دانش بنيان
تعادل|»متفكران بزرگ توسعه هنگام صحبت درباره 
دانايي، از توليد شروع مي كنند. البته فعاليت هاي مافيايي 
هم مي توانند از پيش��رفته ترين فناوري ها استفاده كنند 
و مي كنند، اما بحث بر س��ر اين اس��ت ك��ه در چارچوب 
انديشه  توسعه، دانايي ها و توانايي هايي كه در فعاليت هاي 
رانتي غيرمولد و مافيايي هس��تند، به عنوان دانش هاي 
بي ثمرشناخته مي شوند. يعني دانش هايي كه چيزي به 
موجودي جهان اضافه نمي كنند و نه تنها قادر به مهار بحران 
كميابي نيستند، بلكه بحران كميابي را تشديد مي كنند. از 
اين رو، اگر مشاغل بي كيفيتي مثل رانندگي و مسافركشي 
را به يك شبكه آي سي تي متصل كنيد، توليد دانش بنيان 
رخ نمي دهد. هر كشوري كه مي خواهد به دانايي محوري 
برسد بايد گزارش دهد كه ظرفيت هاي بلااستفاده انساني 
و مادي او در چه وضعيتي قرار دارد. در جامعه اي كه نزديك 
به دوس��وم جمعيت در سنين فعاليت آن هيچ نقشي در 
توليد ملي ندارند، دانايي محوري يك برچسب نمايشي و 

تبليغاتي خواهد بود.«
 اين جملات بخش��ي از تازه ترين اظهارات دكتر فرش��اد 
مومني، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي در نشست 
مجازي موسس��ه دين و اقتصاد با عنوان »اشتغال و توليد 
دانش بنيان: چالش ها، چشم اندازها و آسيب پذيري ها« 
است. او در بخش��ي از اين سخنراني خطاب به مسوولان 
دولت و مجلس گفت: لطفا شعارها و نمايش هاي توخالي 
را متوقف كنيد، چراكه نه براي كشور ثمره اي دارد، نه در 
جامعه اي كه 14 تا 15 ميليون تحصيلكرده  دانشگاهي دارد، 

چنين چيزي پذيرفته مي شود.
استاد اقتصاد دانش��گاه علامه طباطبايي ضمن تشريح 
ش��اخص هاي اقتصاد مبتني بر دانايي، تصريح كرد: اگر 
كس��اني بخواهند بر اس��اس علم داعيه دانش بنياني در 
اين س��رزمين داش��ته باش��ند، مهار رانت و مطالبه هاي 
لجام گسيخته و آزمندي بي پايان مافياي واردات و مافياي 
خام فروش��ي را بايد در دستور كار قرار دهند. اگر شما اين 
كار را نكنيد لفظ دانش بنيان يك لفظ تو خالي و بي محتوا 

خواهد بود.

  تحقق اقتصاد دانش بنيان مستلزم 
داشتن برنامه

آنگونه كه پايگاه خبري جماران گزارش كرده است، مومني 
در ابتداي سخنان خود با بيان اينكه از جنبه انديشه اي اگر ما 
بخواهيم در مسير دانش بنيان شدن كوچك ترين احتمالي 
براي موفقيت داشته باشيم ابتدا بايد لوازم انديشه اي آن را 
فراهم كنيم، گفت: لوازم انديشه اي اين مساله خطير هم 
در كوتاه ترين عبارت چيزي جز ژرف كاوي درباره مفهوم 
اشتغال و توليد دانش بنيان نيست. ما بايد به روش علمي 
شاخص ها و س��نجه هاي باكيفيت و معتبر براي ارزيابي 
گفته ها و عملكردهاي خودمان در اين زمينه تدارك ببينيم. 
تحقق چنين امر خطير و مهمي جز از طريق يك برنامه  با 

كيفيت توسعه نه قابل تصور و نه قابل حصول است. 
مومن��ي اف��زود: از نقط��ه عط��ف ظه��ور انق��لاب در 
مايكروالكتروني��ك و فناوري اطلاعات ي��ك دگرگوني 
بنيادي در كاركرد نوآوري هاي فناورانه پديدار شد يعني تا 
قبل از نقطه عطف موج سوم انقلاب صنعتي، نوآوري هاي 
فناورانه عمدتا كمك كار يا جايگزين دست و بازوي انسان ها 
مي شدند اما در اثر انقلاب دانايي، نوآوري هاي فناورانه كمك 
كار يا جايگزين مغز انسان ها مي شد پس توليد دانش بنيان 
متعلق به موج س��وم انقلاب صنعتي و پس از آن است لذا 
در اثر انقلاب دانايي بازدهي ها صعودي مي شود بنابراين 
اطلاق چنين عبارتي در جامعه اي ك��ه در نزديك به 50 
درصد ده ساله گذشته رشد منفي، تجربه كرده مستلزم 
دقت هاي بسيار گسترده است. علاوه بر اين انقلاب دانايي 
همه عرصه هاي حيات جمعي را نيز تحت تاثير قرار مي دهد.

مومني بيان كرد: فقط در فاصله 1975 نا 1986 كه نقطه 
عطف موج س��وم انقلاب صنعتي محسوب مي شود 75 
عنوان متمايز براي صورت بندي مفهومي اين پديده در 
نظر گرفته شده و كس��اني كه در اين زمينه كار كرده اند 
مي دانند كه از فاصله 1986 تا امروز آن 75 عنوان به بيش 
از 750 عنوان رس��يده است بنابراين يك پديده به غايت 
پيچيده در برابر ما اس��ت كه نيازمند ذهنيت پيچيده و 
آموزش ديده و صاحب صلاحيت اس��ت. در چين 1500 
سال زودتر از اروپا كوره بلند ذوب فلزات اختراع شد چرا با 
اينكه چيني ها زودتر از اروپايي ها در نوآوري هاي فناورانه به 
موفقيت دست پيدا كردند، دچار فلاكت و وابستگي شدند؟ 
چون حكومت گران چيني فكر مي كردند اين نوآوري هاي 
فناورانه قدرت مردم را بيشتر و آنها را متوقع تر مي كند در 
نتيجه موقعيت حكومت گران متزلزل خواهد شد لذا آنها با 
نوآوري هاي فناورانه در افتادند و علاوه بر اينكه خودشان 
به خفت دچار شدند، مردم چين را دچار فقر، مسكنت و 

ناامني كردند.
مومني منظور كش��ورهاي صنعتي از دانايي را تركيبي از 
دانايي و توانايي دانست و گفت: از ديدگاه انديشه توسعه، 

آن چيزي كه نيروي محركه تمدن سازي توسعه مي شود 
دانايي هايي اس��ت كه هويت جمعي پي��دا مي كنند. آن 
دانايي كه به توانايي منجر و مخزن الاسرار بنگاه هايي كه 
مشغول به توليد فناورانه هستند، مي شود يك وجه مساله 
ا ست، وجه ديگر آن اين است كه توليد فناورانه بزرگ ترين 
كانون تقاضاي دانايي ها و توانايي هاي جديد هم محسوب 
مي شود. به همين خاطر است كه متفكران بزرگ توسعه 
به هنگام صحبت راجع به دانايي، از توليد شروع مي كنند. 
البته فعاليت هاي مافيايي هم مي توانند از پيشرفته ترين 
فناوري ها استفاده كنند و مي كنند، اما بحث بر سر اين است 
كه در چارچوب انديشه  توسعه، دانايي ها و توانايي هايي كه 
در فعاليت هاي رانتي غيرمولد و مافيايي هستند، به عنوان 
دانش هاي بي ثمرشناخته مي شوند. يعني دانش هايي كه 
چيزي به موجودي جهان اضافه نمي كنند و نه تنها قادر به 
مهار بحران كميابي نيستند، بلكه بحران كميابي را تشديد 
مي كنند. از اين رو، اگر مشاغل بي كيفيتي مثل رانندگي و 
مسافركشي را به يك شبكه آي سي تي متصل كنيد، توليد 

دانش بنيان رخ نمي دهد.
 وي خاطرنش��ان ك��رد: هر كش��وري ك��ه مي خواهد به 
دانايي محوري برس��د بايد گزارش دهد كه ظرفيت هاي 
بلااستفاده انساني و مادي او در چه وضعيتي قرار دارد. در 
جامعه اي كه نزديك به دوسوم جمعيت در سنين فعاليت 
آن هيچ نقش��ي در توليد ملي ندارند، دانايي محوري يك 

برچسب نمايشي و تبليغاتي خواهد بود. 

  شاخص هاي حركت به سمت دانايي
ش��اقول اول ب��راي تش��خيص اينك��ه ما رو به س��مت 
دانايي محوري در حال حركت هستيم يا خير اين است كه 
ببينيم از ظرفيت هاي منابع انساني و مادي مان چقدر داريم 
استفاده مي كنيم. هيچ جامعه اي نيست كه از اين مرحله 
عبور نكرده باشد و به دانايي محوري رسيده باشد. تجربه 
ژاپن نشان داده كه حتي يك سانتي متر مربع از زمين هاي 
خود را بلااستفاده نگذاشته اند. رمز اصلي موفقيت چين 

اين است كه ابتدا استفاده از ظرفيت هاي انساني خود را به 
فعليت درآوردند.

عضو هيات علمي دانشگاه علامه مرحله پس از استفاده از 
منابع مادي و انساني را، كارايي محوري ناميد و افزود: بايد 
از همان منابعي كه با حداكثر توان ممكن مورد اس��تفاده 
قرار مي گيرند به شكل كارآمدتر استفاده كنيم و سپس به 
سراغ بهره وري محوري برويم. در اين سرزمين گرامي تمام 
الفاظ از ميان تهي شده اند. مفهوم كارايي و بهره وري زماني 
موضوعيت پيدا مي كند كه منابع انساني و مادي بلااستفاده 
نداشته باشي يعني اصل موضوع سنجش بهره وري اين است 
كه در اشتغال كامل عوامل توليد به سر ببري! نكته بسيار 
تكان دهنده تر از منظر نهادي اين است كه كارايي و بهره وري 
در مناسبات رانتي به حكم علي الاطلاق قرباني مي شود. اگر 
شما به مناسبات رانتي ميدان بدهيد انگيزه هاي كارايي، 
داناي��ي و بهره وري از بين مي رود. چقدر مضحك اس��ت 
كه هربار با ش��كوفايي درآمد نفتي روبرو مي شويم، همه 
تصميم گيران ب��راي واردات ضعف مي كنند. اگر مجلس 
ما، يك مجلس با كيفيت ب��ود بايد اين آقاي وزير صنعت 
معدن تجارت را اس��تيضاح مي كرد. چقدر خدا رحم كرد 
كه ايشان وزير صمت است نه جاي ديگر! شما وزير صنعت 
هستي و آنقدر براي واردات تلاش مي كنيد؟ گزارش 11 
ماهه گمركات در سال 1400 را بگيريد و ببينيد كه مافياي 
واردات قبل از اينكه بوي گشايش هاي اخير بپيچد، با اقتصاد 
ايران چكار كرده اند. ليست آن كالاهايي كه در اين 11 ماه 

وارد كشور شده اشك از چشمان آدم سرازير مي كند.

  قرباني شدن 100 هزار شغل 
با يك ميليارد دلار واردات

وي افزود: به ازاي هر يك ميليارد دلار كالاهاي س��اخته 
شده وارداتي قابل توليد در كشور 100 هزار فرصت شغلي 
از بين مي رود. همانطور كه هر يك ميليارد دلار خام فروشي 
صادراتي صد هزار فرصت ش��غلي در اين سرزمين از بين 
مي برد. بنابراين اگر كساني بخواهند بر اساس علم داعيه 
دانش بنياني در اين س��رزمين داشته باشند، مهار رانت و 
مطالبه هاي لجام گس��يخته و آزمندي بي پايان مافياي 
واردات و مافياي خام فروشي را بايد در دستور كار قرار دهند. 
اگر شما اين كار را نكنيد لفظ دانش بنيان يك لفظ تو خالي 

و بي محتوا خواهد بود.
اين اقتصاددان افزود: طي 12 ساله منتهي به سال 1395 
يعني در دوراني كه ما بي سابقه ترين سطح درآمدهاي نفتي 
را داشتيم، از يك طرف سالانه شاهد ورود نزديك به يك 
ميليون نفر تازه  وارد به بازار كار بوديم و از طرف ديگر طي 
اين 12 ساله به طور خالص و صرف نظر از كيفيت اشتغال، 
حدود دو ميليون نفر به جمعيت شاغل ما اضافه شده است. 
در نتيجه ما نبايد خودمان را فريب بدهيم و به ديگران دروغ 
تحويل بدهيم. من واقعا از اين گزارش كاري كه آقاي وزير 
ادامه در صفحه 4 اقتصاد داد خيلي متاسف شدم.  

پرهام پوررمضان 

سيد محمود حسيني

يادداشت-5 يادداشت-3

 درمان را
 لاكچري نكنيم!

 ارز دولتي 
و قيمت دارو

اگر در اي��ن بحبوحه حذف 
ارز ترجيح��ي دارو كه البته 
س��ازمان غ��ذا و دارو جوابيه 
مي دهد و منكر آن مي ش��ود 
و از س��وي ديگر وقتي دليل 
گراني داروه��ا را از داروخانه 
مي پرس��ي مي گوي��د ديگر 
ارز ب��ه دولتي ب��ه دارو تعلق 
نمي گيرد و همين مس��اله هم باعث گراني شده، اگر 
گذرت به بيمارستان بيفتد و مجبور به تهيه دارو بشوي 
آن وق��ت با تمام وجود مي فهمي ك��ه بيماران خاص، 
كساني كه هر ماه نسخه به دس��ت از اين داروخانه به 
آن داروخانه مي روند، چه وضعيتي دارند. اينكه بيمه 
تامي��ن اجتماعي ه��ر روز بيش��تر از روز قبل به يك 
شوخي تبديل مي شود و اكثر مراكز درماني از پذيرش 
آن سر باز مي زنند و دامنه استفاده از اين بيمه هر روز 
تنگ تر مي شود خود بحث جدايي است كه بايد در يك 
فرصت مناس��ب به آن پرداخته شود. اينكه وقتي قرار 
باشد به صورت اورژانسي در بيمارستان بستري بشوي 
و بيمارس��تان هاي دولتي جايي براي بستري كردن 
نداشته باشند و وعده هفته ها و ماه هاي بعد را بدهند و 
بعد سر از بيمارستاني در بياوري كه قطعا طرف قرار داد 
با هيچ بيمه اي نيست و همه چيز را به صورت آزاد حساب 
مي كند حتي اگر بيمه تكميلي هم داشته باشي بايد 
هزينه ها را پرداخت و كني و بعد كفش آهني بپوشي 
و به دنبال دريافت طلبت از بيمه ها باشي، بررسي تمام 
ادامه در صفحه 8 اين معضلات نيازمند ماه ها است.  

در ح��وزه دارو، باي��د ميان دو 
نوع محصول تفاوت گذاشت. 
ي��ك ن��وع از داروه��ا ك��ه به 
او تي س��ي معروف هس��تند و 
شامل داروهاي بدون نسخه يا 
مكمل ها يا ويتامين ها مي شود، 
با توجه به اينك��ه آنقدر گران 
نبوده اند كه دسترس��ي به آنها 
دشوار شود يا براي درمان ضروري نبوده اند، اساسا هيچگاه 
تحت پوشش بيمه نبوده و آزاد فروخته مي شدند. داروهايي 
كه در فرايند درمان ضروري هستند، تحت پوشش بيمه 
قرار دارند. اين داروها با توجه به قرار گرفتن در فهرس��ت 
بيمه ها، به شكلي ارزان تر در اختيار مردم قرار گرفته اند. در 
اين بين برخي داروهاي بيماري هاي خاص، حتي با قيمت 
ثابت در اختيار مردم قرار گرفته، به اين ترتيب كه مثلا اگر 
قيمت يك دارو در دوره اي 200 هزار تومان تمام مي شده 
ادامه در صفحه 6 و در دوره اي به... 

مريم شاهسمندي

ناصر رياحي

 بودجه جاري 
يا توسعه زيرساخت ها

 فرشاد مومني: از گزارش وزير اقتصاد متاسف شدم
وزير صمت استيضاح شود

 رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در ديدار مسوولان و كارگزاران نظام: 

درآمدهاي ارزي كشور 
  بايد صرف زيرساخت ها  شود 

نه واردات بيهوده

دولت با پول هاي آزاد شده ايران 
چه مي كند؟

صفحه 2     همين صفحه     

صفحه 6    

 مهار رانت واردات
پيش نياز توليد دانش بنيان

 كشور مطلقا
  معطل 

مذاكرات نشود

 قانون جديد مبارزه با قاچاق كالا 
چه مي گويد؟ 

 »تعادل« گزارش مي دهد
 اصلاح بورس ادامه دارد؟

بازار س��رمايه روز خونيني را پشت سر گذاشت؛ افت 
بيش از 34 هزار واحدي ش��اخص كل، دماسنج بازار 
سرمايه را در سطح يك ميليون و 446 هزار واحدي قرار 
داد تا سرخ ترين روز بورس در سال 1401 رقم بخورد. 
بورس در س��ال جديد روزهاي خوبي را پش��ت سر 
گذاش��ته و كام سهامداران را ش��يرين كرده بود، اما 
نزديكي شاخص كل به سطح حساس يك ميليون و 

480 هزار موجب اصلاح در كليت بازار شد. 
اين س��طح براي شاخص كل سطح بسيار مهمي به 
حساب مي آمد كه پيش از نيز كارشناسان بازار سرمايه 
از كار سخت بورس براي عبور از مقاومت ذكر شده خبر 
صفحه 4 را بخوانيد مي دادند.  

بررسي قانون جديد مبارزه با قاچاق كالا و ارز نشان 
مي دهد، ترخيص درصدي كالا فقط پس از اعلام 
بانك عامل مبني بر اينكه ثبت سفارش در »صف 
تأمين ارز بانكي« مقدور اس��ت. البت��ه اين قانون 
ترخيص كالا بدون كد س��اتا را در دو مورد تجويز و 
بلامانع اعلام كرده؛ نخست مصوبات شوراي امنيت 
يا ش��وراي عالي امنيت ملي، و ديگري حكم ماده 
42 قانون گمركي )صدور حكم( . گفته مي شود، با 
ابلاغ اين قانون عملا مصوبه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي تحت الشعاع قرارگرفته است و به نحوي 
صفحه 7 را بخوانيد نسخ ضمني مي شود.  

سرخ ترين روز 
بورس در 1۴01 

 قواعد سختگيرانه 
براي ترخيص كالا 



رهبر معظم انقاب اسللامي عصر ديروز )سه شنبه( در 
ديدار مسللوولان و كارگزاران نظام همه مسائل كشور را 
قطعا قابل حل خواندند و با تبيين ابعاد مختلف شللعار 
سللال تأكيد كردند: منظومه قدرت جمهوري اسامي و 
دستاوردهاي گوناگون آن در بخش هاي مختلف، ايران 
را به الگويي جللذاب براي ملت ها تبديل كرده اسللت و 
نااميد كردن مردم و القاي حس بن بسللت، جفا به مردم 
و انقاب اسللت. ايشللان با تمجيد از بيداري و تحركات 
جوانان فلسطيني در سرزمين هاي اشغالي گفتند: اين 
تحركات نشللان داد فلسللطين برخاف تاش امريكا و 
پيروانش زنده است و به فضل الهي پيروزي نهايي از آن 
مردم فلسطين خواهد بود. حضرت آيت الله خامنه اي در 
ابتداي سخنان شان و در بيان توصيه هاي معنوي، با استناد 
به آيات قرآني و ادعيه، استغفار را همراه با نيت صادقانه، 
موجب صفللا و طهارت روحي و جلللب رحمت الهي در 
زندگي فردي و همچنين در ميدان هاي ملي و عرصه هاي 
بزرگ اجتماعي خواندند. ايشان، استغفار را هم از ارتكاب 
عمل ممنوع و هم از عمل نكردن به وظايف و ترك فعل، 
ضروري دانستند و گفتند: خيلي از ما مسوولان به علل 
مختلف به ترك فعل و انجام ندادن وظايف مبتا هستيم 
كه خداوند در اين باره انسان را سختگيرانه مورد مواخذه 
قرار مي دهد. حضرت آيت الله خامنه اي مسللووليت در 
نظام اسامي را به معناي مورد سوال بودن برشمردند و 
افزودند: در نظام هاي سياسي جهان مسوولان مورد سوال 
مردم هستند اما در نظام اسامي مسوولان عاوه بر مردم، 
در معرض سللوال و مواخذه مهم تر و سنگين تر خداوند 
نيز هستند. ايشللان با ابراز خرسندي از حضور گسترده 
جوانان در مجموعه مديريتي نظام، همه مسوولان را به 
مراقبت كامل از دو آسيب مهم يعني »غرور« و »انفعال« 
فراخواندنللد و افزودند: غللرور به خاطر پسللت و مقام، 
موفقيت ها، غره شدن به لطف پروردگار و هر منشأ ديگري، 
»طليعه شكست« و »مقدمه سقوط دروني و اجتماعي و 
كاري« انسان خواهد بود و با ايجاد توهم و بزرگ بيني، فرد 
مسوول را از مردم دور مي كند. رهبر انقاب اسامي آسيب 
دوم را »انفعال« برشللمردند و گفتند: انفعال به معناي 
احساس بن بست در امور، نقطه مقابل غرور و خطرناك 
است كه دشمنان تاش دارند با روش هاي گوناگون آن 
را در جامعه و در ميان مسللوولان القللا كنند كه البته بر 
اساس وعده تخلف ناپذير الهي، راه مقابله با اين طراحي 
دشمن، »صبر« و »تقوا« است. صبر يعني خسته نشدن و 
از ميدان خارج نشدن، و تقوا نيز يعني مراقب حركت خود 
و دشمن بودن. رهبر انقاب اسامي با تأكيد بر اينكه دايره 
تقوا وسيع است و در حوزه هاي مختلف از جمله اقتصاد، 
ديپلماسللي و امنيت، معناي خاص خود را دارد، گفتند: 
امروز نااميد كردن مردم و القاي حس بن بست در جامعه، 
جفا به مردم كشور و انقاب است. ايشان با اشاره به برخي 
شاخص هاي منفي در زمينه اقتصادي گفتند: مسائل و 
مشكات وجود دارند اما قابل حل هستند و مبناي ارزيابي 
و قضاوت درباره شرايط كشور و موفقيت هاي آن، نبايد 
فقط شاخص هاي اقتصادي باشد بلكه بايد شاخص هاي 

ديگر را نيز در نظر گرفت و همه موارد را با هم سنجيد.
رهبر انقاب اسللامي افزودند: با وجود موارد منفي در 
اقتصاد، در همين حوزه نيز نشللانه هاي موفقيت وجود 
دارد كه يك نمونه آن تاب آوري اقتصاد كشللور در برابر 
تحريم هاي بي سابقه اسللت. حضرت آيت الله خامنه اي، 
رسلليدن به خودكفايي در برخي مللوارد از جمله توليد 
شش نوع واكسللن كرونا، بدهي خارجي نزديك به صفر 
كشللور و پيشللرفت هاي علمي و صنعتي و فناوري در 
حوزه هاي مختلف را نشانه هاي ديگر موفقيت برشمردند 
و خاطرنشان كردند: يك نمونه ديگر از موفقيت ها، پيش 
رفتن صحيح و روان جريان مديريت كشور است و برخاف 
برخي كشورهاي ديگر و با وجود همه دشمني ها، مديريت 
كشللور به صورت قانوني و بدون نياز به اقدامات خارج از 

روال دست به دست شده است.
ايشللان گفتند: اين دسللتاوردها و موارد ديگر همچون 
گسترش عمق راهبردي و نفوذ معنوي ايران در منطقه، 
جمهوري اسللامي را به يك نمونه جذاب تبديل كرده 

است.
حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: دشللمن بر اسللاس 
طمع ورزي هاي خود، حرف هاي يأس آوري را بيان مي كند 
كه قبا هم از اين گونه مطالب بيان مي شد اما نادرستي 
همه آن مطالب بعدها به اثبات رسيد. مانند سخنان صدام 
هنگام آغاز جنگ تحميلي و وعده فتح يك هفته اي تهران 
يا سخنان چند سال قبل يك دلقك امريكايي كه گفته 
بود كريسمس را در تهران جشن مي گيريم. رهبر انقاب 
اسامي تاكيد كردند: اينكه امريكايي هاي مغرور صريحا 
اعتراف مي كنند كه فشار حداكثري عليه ايران شكست 
خفت بار خورده، موضوع بسلليار مهمي است كه نبايد 

فراموش شود.
رهبللر انقللاب در بخللش ديگللري از سخنان شللان و 
در بيللان نكاتي درباره شللعار سللال، با اشللاره به بعضي 
ديدگاه هاي مطرح  شده درباره ناسازگاري دو خصوصيت 
»دانش بنياني« و »اشللتغال  آفريني« گفتند: اين حرف 
درست است كه با پيشرفت فناوري، نياز به نيروي انساني 
كمتر مي شللود اما اين مطلب درباره شرايط كشور ما كه 
ظرفيت هاي تعطيل يا نيمه  تعطيل زيادي در بخش هاي 
پايين دست دارد صادق نيسللت و با دانش بنيان كردن 
توليد در اين بخش ها، فرصت هاي شغلي نيز چند برابر 
مي شود. ايشان نتيجه توليد دانش بنيان را ارتقاي نيروي 
انساني شاغل و به كارگيري جوانان تحصيلكرده خواندند 
و افزودند: متاسفانه درصد بالايي از دانش آموختگان كشور 
در عرصه هاي غيرمرتبط با رشته تحصيلي خود شاغل 
هستند كه با گسترش شركت هاي دانش بنيان، كيفيت 
نيروي انسللاني دسللتگاه ها نيز ارتقا مي يابد و نخبگان 
از روي آوردن به مشللاغل كم ارزش بي نياز مي شللوند.  
حضرت آيت الله خامنلله اي، معاونت علمي را موظف به 
تعيين ضوابط كيفي و شاخص هاي دقيق براي پذيرش 
شركت هاي دانش بنيان دانستند و خاطرنشان كردند: 
افزايش تعداد شركت ها كافي نيست و در اين زمينه بايد 
شللاخص هاي حياتي ديگري همچون نوآوري، كاهش 
ارزبري، اشتغال آفريني، قابليت صادرات و رقابت پذيري 
نيز مورد نظر قرار بگيللرد. رهبر انقاب با تأكيد بر اينكه 
توسعه شركت هاي دانش بنيان بايد بر اساس اولويت ها و 
با نيازسنجي بر مبناي گره گشايي از مسائل كشور باشد، 
گفتند: شركت هاي دانش بنيان در بخش هايي همچون 
بخش كشاورزي توسعه يابند كه امنيت اقتصادي كشور 
وابسته به آنها است، ظرفيت جذب نيروهاي متخصص 
و غيرشللاغل در آنها بالا است يا بخش هايي مانند نفت و 
گاز و معادن كه با خام فروشللي، منابع ارزشمند كشور را 
بدون ارزش افزوده صادر مي كنند. ايشان در اين زمينه 
افزودند: متاسفانه مواد خام در كشور با قيمت ارزان صادر 
و محصول نهايي با قيمت گران وارد مي شود در حالي كه 
با توليد دانش بنيان بايد اين روند اصاح و محصول نهايي 
توليد و صادر شود.  حضرت آيت الله خامنه اي همچنين با 
تأكيد بر حمايت دولت از شركت هاي دانش بنيان گفتند: 
دولت بزرگ ترين مصرف كننده در كشور است و مصداق 
كامل حمايت واقعي دولت از دانش بنيان ها، جلوگيري از 

واردات بي رويه است.
رهبر انقاب، تدويللن برنامه هفتم توسللعه را ضروري 
خواندند و افزودند: اين برنامه قرار بود سال گذشته تدوين 
و از امسال اجرايي شود كه نشد اما امسال دولت و مجلس 
همت كنند تا برنامه هفتم بر اسللاس سياست هاي كلي 
نظام، تدوين و تصويب شود. ايشان مردمي بودن و مهم تر 
از آن مردمي ماندن را از ويژگي هاي لازمِ هر مسوول نظام 
اسللامي خواندند و گفتند: ديدن يا شنيدن واقعيات در 
ميدان يا از منابع مورد وثوق، زمينه سللاز برنامه ريزي و 
اقدامات صحيح خواهد بللود. حضرت آيت الله خامنه اي 
در همين زمينه افزودنللد: گاهي مردم عادي نكاتي را به 
مسوول مي گويند كه از مشاوران كاركشته و نزديك هم 

شنيده نمي شود.
ايشللان با ابراز ناخرسللندي از اجرا نشدن سياست هاي 
كلي اصل ۴۴ تأكيد كردند: دولت مي تواند با تحقق اين 

سياست ها، اقتصاد كشور را بر دوش مردم قرار بدهد و خود 
به سياستگذاري، نظارت و هدايت بپردازد تا حل مشكات 
شتاب بگيرد. رهبر انقاب با اشاره به كشورهايي كه بدون 
نفت از رشد اقتصادي برخوردارند، افزودند: نفت حدود 
صد سال است كه همچون ماده اي مخدر، اعتياد سختي 

در كشور ايجاد كرده كه بايد حتما عاج شود.
ايشللان اقتصادِ بدون نفت را هدفي بلندمدت خواندند و 
افزودند: حداقل دو دولت در مسووليت هاي 8 ساله بايد 
همت كنند تا اين مشكل به سامان برسد البته اگر همان 
روزي كه اقتصاد بدون نفللت را مطرح كرديم اجراي آن 

شروع مي شد امروز كشور وضع متفاوتي داشت.
حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به احتمالاتي كه درباره 
برخي گشايش هاي ارزي مطرح مي شود، گفتند: مراقب 
باشيم اگر احتمالًا گشايشي ايجاد شد، درآمدها صرف 
واردات بي رويه نشود و به مسائل زيربنايي از جمله حمل 
و نقل جاده اي و ريلي، شركت هاي دانش بنيان، نوسازي 
صنايع، راه هاي ارتباطي با كشللورهاي همسللايه و حل 
مشكل مهم آب اختصاص يابد كه خوشبختانه دولت در 
مسللاله آب كارهاي خوبي آغاز كرده اما حل اين مشكل 

به پول نياز دارد.
رهبر انقاب شوراي اقتصادي سران قوا را فرصتي مهم 
براي تصميم گيري هاي لازم دانستند و گفتند: اين شورا 
در دولت قبل و با چند دسللتور كار مهم از جمله اصاح 
سللاختار بودجه، حل مسللاله بانكي و مديريت مقابله با 
تحريم ها تشكيل شد كه سه قوه با همكاري و صميميت 
كاملي كه دارند بايد از اين ظرفيت استفاده كنند. رهبر 
انقاب مساله فرهنگ را بسيار مهم و نيازمند مجاهدت 
هوشمندانه برشمردند و گفتند: مراكز رسمي فرهنگي 
و همچنين فعالان فرهنگي كه به ياري خدا در سللطح 
گسترده مشغول فعاليتند، فرهنگ و علم را كاما جدي 
بگيرند و با چشمان باز به فعاليت شبانه روزي و مجاهدانه 
در اين زمينه بپردازند. حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره 
به جهت گيري خوب ديپلماسي كشللور تأكيد كردند: 
مسوولان مطلقا معطل مساله هسته اي نشوند و بر اساس 
واقعيات كشور به برنامه ريزي و اقدام براي حل مشكات 
بپردازند. ايشان مسللوولان مذاكرات را، انقابي، متدين 
و پر جللدّ و جهد خواندند و افزودنللد: وزير امور خارجه و 
مسوولان مذاكره كننده گزارش هاي دقيقي را به مراكز 
داخلللي مي دهند. نقد و اظهارنظر دربللاره عملكرد آنها 
هم ايرادي ندارد به شللرط اينكه از سللوءظن و بدبيني 
به دور باشللد و همچنانكه بارها گفته ام موجب تضعيف 
عناصر ميدان و نااميدي مردم نشود. رهبر انقاب با ابراز 
خرسللندي از مقاومت هيات مذاكره كننللده در مقابل 
زورگويي هللا و زياده خواهي ها گفتنللد: طرف مقابل كه 
بدعهدي كرد و از برجام خارج شد الان احساس درماندگي 
و بن بست مي كند اما نظام اسامي كه با اتكاي به مردم 
از مشللكات زيادي عبور كللرده، از اين مرحله هم عبور 
خواهد كرد. رهبر انقاب در بخش ديگري از سخنان شان 
با تمجيد از بيداري، تحرك و تاش جوانان فلسللطيني 
در سرزمين هاي ۱۹۴8 و در مركز سرزمين هاي اشغالي 
افزودند: اين تحركات نشان داد فلسطين برخاف تاش 
امريكا و پيروانش زنده است و هرگز به فراموشي سپرده 
نخواهد شللد و با ادامه تحركات جللاري و به فضل الهي 

پيروزي نهايي از آنِ مردم فلسطين خواهد بود.

حضرت آيت الله خامنه اي همچنين با تمجيد از شجاعت 
مردم مظلوم يمن در توصيه اي دلسوزانه و خيرخواهانه 
به مسوولان سعودي گفتند: چرا به جنگي كه مي دانيد 
احتمال پيروزي در آن را نداريد، ادامه مي دهيد؟ راهي پيدا 
كنيد و خود را از اين معركه خارج كنيد. ايشان آتش بس 
اخير در يمللن را خيلي خوب خواندند و افزودند: اگر اين 
توافق بلله معناي واقعي كلمه اجرا شللود مي تواند ادامه 
يابد و بدون ترديد مردم يمن به بركت همّت، شللجاعت 
و ابتكار عمل خود و رهبران شللان پيروزند و خداوند هم 
به اين مردم مظلوم كمللك خواهد كرد. رهبر انقاب در 
توصيه هاي پاياني به مسوولان كشللور گفتند: فرصت 
مسووليت بسلليار زودگذر است و هر سللاعت آن را قدر 
بدانيد. توصيه دوم رهبر انقاب پرهيز از اقدامات نمايشي 
بود. ايشان همچنين افزودند: تعارض منافع كه همه در 
مذمت آن سخن مي گويند، فقط در عرصه اقتصاد نيست 
و اگر در موضوعي ميان توجه مردم به ما و رعايت مصالح 
عمومي كشللور تعارضي پيش  آيد، بايد منفعت خود را 
ناديده بگيريم و به مصالح عمومي توجه كنيم. توصيه به 
دولت و مجلس براي رعايت خطوط فاصل و عمل كردن 
در حيطه وظايف و اختيارات، آخرين توصيه رهبر انقاب 
به مسوولان كشور بود. در ابتداي اين ديدار، حجت الاسام 
والمسلللمين رييسللي رييس جمهور گفتمان دولت را 
گفتمان انقاب اسللامي با تأكيد بر مولفه هاي مردمي 
بودن، عدالت خواهي و تحول گرايي برشمرد و گفت: سند 
تحول دولت با همفكري جمع زيادي از صاحبنظران آماده 
و منتشر شللد. رييس جمهور، »اقدام و عمل« را مهم تر 
از »برنامه« دانسللت و افزود: با تأمين گسترده واكسن و 
همكاري آحاد مردم، با تغيير محسللوس شرايط، كسب 
و كارها مجددا رونق گرفت و امسللال سفرهاي نوروزي 
جهش زيادي داشت. آقاي رييسي مواجهه خردمندانه 
با مساله كسللري بودجه ۱۴۰۰ را از ديگر اقدامات دولت 
در هشت ماه گذشته دانست و گفت: در اين مدت تاش 
كرديم با افزايش توليد نفت و گاز و افزايش صادرات نفتي 
و همچنين افزايش درآمدهاي مالياتي، از كسري بودجه 

و خلق پولِ منجر به تورم جلوگيري شود.
رييس جمهللور افزايش اختيللارات اسللتاني و تكميل 
پروژه هاي نيمه تمللام را از ديگر برنامه هاي دولت خواند 
و گفت: مهار تورم از دستور كارهاي اصلي دولت است و 
گزارش هاي مراكز آماري نشان مي دهد كه رشد صعودي 

تورم متوقف و روند نزولي آن آغاز شده است.
آقاي رييسي ايجاد شفافيت و برخورد با بسترهاي فسادزا 
را جزو اقدامات و برنامه هاي اساسي دولت برشمرد و گفت: 
مصوبات سفرهاي اسللتاني با اعتبارات و در زمان بندي 
مشللخص در حال اجرا اسللت. آقاي رييسللي اقدامات 
فرهنگي و برنامه ريزي براي كاهش آسيبهاي اجتماعي را 
از ديگر اقدامات دولت خواند و خاطرنشان كرد: اقدامات و 
دستاوردهاي دولت حاصل يك كار جمعي ميان همه قوا 
و نهادها است كه همچنان به اين همكاري و هماهنگي 
نيازمنديم. رييس جمهور مهم ترين پروژه دولت را افزايش 
اميد و اعتماد مردم دانست و افزود: با انسجام ملي و اتكا به 
داشته هاي داخلي دشمن نااميد خواهد شد. همچنان  كه 
بارها گفته ايم مذاكره جاي خود را دارد اما برجام يكي از 
مسائل كشور است و به هيچ  وجه نان مردم و اقتصاد كشور 

را به مسائل خارجي گره نخواهيم زد.
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خواستهرييسجمهور
ازشورايانقلابفرهنگي

رييس جمهور در آغاز نخسللتين جلسه شوراي عالي 
انقاب فرهنگي در سللال جديد با اشاره به شعار سال 
مبني بر »توليد، دانش بنيان، اشتغال آفرين« رويكرد 
اين شورا را در فصل جديد فعاليت و تاش براي تحقق 
سياست هاي اباغي مقام معظم رهبري از جمله شعار 
سال دانست و تاكيد كرد: با توجه به حكم مقام معظم 
رهبري انتظار مي رود شللوراي عالي انقاب فرهنگي 
نهايت تحرك و تدبير خود را در اين راستا به كار گيرد. 
آيت الله سيدابراهيم رييسي با قدرداني از تاش هايي كه 
براي تدوين سند تحول شوراي عالي انقاب فرهنگي 
انجام شده اسللت، اين سند را نقشلله راه شورا خواند و 
گفت: شوراي عالي انقاب فرهنگي در چارچوب پاسخ 
به مطالبه رهبر معظم انقاب تدوين اين سند جامع را 
دنبال مي كند. رييس جمهور تصريح كرد: عموم جامعه 
و به ويژه نخبگان و كساني كه دغدغه  فرهنگي دارند، 
از اين شللورا انتظار اقدامات جامع و خردمندانه دارند.  
رييسي در پايان سخنان خود به هدف گذاري هاي دولت 
در زمينه تحقق شعار سال اشللاره كرد و اظهار داشت: 
انتظار مي رود كسب  وكارهاي دانش بنيان افزايش دو 
برابري پيدا كند و همه فعاليت هاي ديگر در عرصه هاي 
اقتصادي، اجتماعي و نظاير آن نيز علم محور و مبتني 
بر فناوري هاي روز باشد. در جلسه امروز شوراي عالي 
انقاب فرهنگي برنامه و دسللتورات جلسللات ۴ ساله 
پيش روي شورا و نيز شوراي معين شوراي عالي انقاب 
فرهنگي مورد بررسي قرار گرفت. همچنين اعضاء پيرو 
نظر رهبر معظم انقاب اسللامي و تدابير ۶ گانه طرح 
شده از سوي ايشان، بخش هاي جايگاه، اهداف و وظايف 
شوراي عالي انقاب فرهنگي را در قالب سند تحول اين 
شورا مورد بحث و بررسي قرار دادند و بخش هاي بعدي 
سند تحول نيز در جلسه بعدي مطرح و نهايي خواهد شد. 
جلسه اعضا در ادامه ضرورت ساماندهي شبكه عرضه  
لباس، پوشاك و لوازم آرايش، مناسب و در شأن جامعه را 
يادآوري و بر لزوم اجراي قطعي و كامل مصوبات شوراي 
عالي انقاب فرهنگي در زمينه حجاب و عفاف از سوي 
قوه قضاييه و ديگر دسللتگاه هاي دولتي تاكيد كردند. 
در ادامه جلسلله شوراي عالي انقاب فرهنگي موضوع 
تشكيل كارگروه تدوين سند سياستي مربوط به شعار 
سال مطرح شد و ۲ گزارش تهيه شده در دبيرخانه شورا 
در اين مدت در خصوص شعار سال نيز ارايه شد. اعضاي 
شوراي عالي انقاب فرهنگي همچنين بر اساس نظر 
هيات تعيين صاحيت روساي دانشگاه ها، آقايان طاهر 
علي محمدي را براي رياست دانشگاه ايام، محمد موذني 
را براي رياست دانشللگاه شيراز، فرهاد دانشجو را براي 
رياست تربيت مدرس، عليرضا دودمان را براي رياست 
دانشگاه صنعتي كرمانشاه، سيد علي ميرمحمد ميبدي 
را براي رياست دانشگاه صنعتي اصفهان، حسين هرسيج 
را براي رياست دانشگاه اصفهان و احمد چلداوي را براي 

رياست دانشگاه شاهد تاييد كردند.

تجمعكنسولگريايران
خودسرانهبود

رييس اطاعات و فرهنگ امارت اسللامي در ولايت 
هرات افغانستان تاكيد كرد تجمع مقابل كنسولگري 
ايران در هرات از سوي تعدادي به طور خودسر انجام شده 
بود كه با دخالت نيروهاي امنيتي كنترل شد. نعيم الحق 
حقاني رييس اطاعات و فرهنگ امارت اسللامي در 
ولايت هرات افغانستان در توييتي با اشاره به حوادث 
اخير در ارتباط با كنسولگري ايران در هرات نوشت: »در 
هرات مقابل كنسولگري ايران تعدادي شهروند به طور 
خودسر مظاهره )تجمع و تظاهرات( كرده بودند كه با 
دخالت نيروهاي امنيتي امارت اسامي افغانستان به طور 
عاجل )سللريع( اين مظاهره پراكنده شده و وضعيت 
به طللور كامل كنترل گرديللد و از آن جايي كه خيلي 
سريع اين موضوع كنترل گرديد هيچ مورد خاصي رخ 
نداده اسللت.  براساس اين گزارش، سعيد خطيب زاده 
سللخنگوي وزارت امور خارجه درخصوص تجمع ها 
در مقابل سفارت جمهوري اسللامي ايران در كابل و 
سركنسولگري كشورمان در هرات و سنگ پراني هاي 
پراكنده اي كه صورت گرفته است، با ياد آوري مسووليت 
قطعي هيات حاكمه سرپرستي افغانستان در حفظ و 
صيانت از امنيت اماكن ديپلماتيك، تاكيد كرد: امنيت 
كامل سفارت و نمايندگي هاي جمهوري اسامي ايران 
در هرات و ديگر شللهرهاي افغانسللتان مي بايست به 
صورت كامل تامين و تضمين هاي لازم براي فعاليت 
امللن اين نمايندگي ها ارايه گردد. سللخنگوي وزارت 
امور خارجه با اشاره به پيوندهاي عميق تاريخي و چند 
لايلله دو ملت ايران و افغانسللتان و چند دهه ميزباني 
محترمانه دولت و ملت ايران از مردم افغانستان، نسبت 
به طراحي هللاي توطئه گران و بدخواهان دو كشللور 
ايران و افغانستان هشدار داد. خطيب زاده تاكيد كرد، 
متاسفانه برخي كليپ ها و اظهارنظرها با هدف ايران 
يا افغانستان هراسي در حال انتشار است كه تحريك 
عواطف مردم دو كشللور را هدف قرار داده و هوشياري 
بيش از پيش مردم و مسللوولان دو كشور را مي طلبد. 
سللخنگوي وزارت امور خارجه در پايان عنوان كرد: با 
سفير و مسللوولان نمايندگي هاي جمهوري اسامي 
ايران در افغانستان در تماس مستمر هستيم. همچنين 
مديركل آسللياي جنوبي وزارت امورخارجه با احضار 
كاردار سفارت افغانستان در تهران، نسبت به حمات 
انجام شده به سفارت جمهوري اسامي ايران در كابل 
و سركنسولگري جمهوري اسللامي ايران در هرات 
به شدت اعتراض كرد.  وي با يادآوري مسووليت دولت ها 
در برقراري امنيت نمايندگي هاي ديپلماتيك خواستار 
برخورد قانوني با حمله كننللدگان به نمايندگي هاي 
جمهوري اسامي ايران شد. مديركل آسياي جنوبي 
همچنين به اطاع كاردار افغانستان رساند كه تا اطاع 
ثانوي بخش هاي كنسولي نمايندگي هاي جمهوري 
اسامي ايران در افغانستان فعاليت هاي خود را متوقف 
كرده اند تا اطمينان لازم از طللرف وزارت امور خارجه 
افغانستان در زمينه برقراري امنيت كامل نمايندگي هاي 

جمهوري اسامي ايران، داده شود.

دولتباپولهايآزادشده
ايرانچهميكند؟

چند هفته قبللل در توافقي كه پس از چند دهه اختاف 
ميان ايران و انگليس نهايي شد، بيش از 5۰۰ ميليون دلار 
از منابع ايران در اين كشور آزاد شد و در اختيار دولت قرار 
گرفت. در روزهاي گذشته نيز خبرهاي مختلفي درباره 
آزادسللازي بخش ديگري از پول هاي ايران منتشر شده 
و احتمال آن وجود دارد كه پس از چند سال گمانه زني 
سرانجام شرايط براي آزاد شدن پول هاي بلوكه شده ايران 
در كره جنوبي فراهم شود. با كنار هم قرار گرفتن اين دو 
اتفاق به نظر مي رسد كه پس از مدت ها چالش سرانجام 
راهي جديد براي دولت ايران در دسترسي به منابع مالي 
جديد باز شده، در واقع از بهار چهار سال قبل و همزمان با 
از سرگيري تحريم هاي اقتصادي امريكا عليه ايران، امكان 
دستيابي به بخش قابل توجهي از درآمدهاي ارزي كشور 
از بين رفت. در كنار آنكه دولت امكان فروش نفت به شكل 
عادي را از دست داد و با محدوديت هايي جدي در اين حوزه 
مواجه شد، حتي دسترسللي به منابع درآمدي صادرات 
گذشته نيز ممكن نبود تا جايي كه نفتي كه كره جنوبي 
پيش از تحريم هاي امريكا از ايران خريداري كرده بود نيز 
به حساب هاي معوق رفت و تا امروز امكان بازگشت اين 
پول به ايران فراهم نشده است. در كنار آن صادرات دولتي 
به عراق در حوزه هايي مثل انرژي نيز با مشكل بازگشت 

اعتبارات مواجه شده است.
به اين ترتيب خبرهايي كه از آزادسازي منابع مالي ايران 
از نقاط مختلف جهان به گوش مي رسللد نشان از بهبود 
شرايطي دارد تا امروز تغيير آن ممكن نبوده و اگر اين روند 
ادامه دار باشد، قطعا دست دولت را در اجراي برنامه هاي 
اقتصادي باز خواهد كرد. در كنار منابع بلوكه شده، دولت 
در ماه هاي گذشته بارها اعام كرده كه ميزان فروش نفت 
ايران را افزايش داده و صادرات اين محصول مهم به شكلي 
جدي رشد كرده است. هرچند با توجه به شرايط تحريمي، 
امكان ارايه جزيياتي دقيق از فروش نفت ايران وجود ندارد 
اما تاكيد دولت بر بهبود اوضاع نشان از افزايش درآمدها در 
اين حوزه دارد. بايد به اين تحولات، مذاكرات احياي برجام 
را نيز اضافه كرد. هرچند در هفته هاي گذشته روند اين 
مذاكرات كند شده و به نظر دو طرف بري حل اختافات 
باقي مانده همچنان به زمان بيشللتري نياز دارند اما در 
صورتي كه اتفاق خاصي رخ ندهد، مي توان اميد داشت كه 
شرايط براي احياي برجام آماده شده و تحريم هاي امريكا 
عليه ايران يك بار ديگر متوقف شود. در صورت نهايي شدن 
اين مذاكرات، دست دولت چه در صادرات نفتي و چه در 
صادرات غيرنفتي باز خواهد شد و با بازگشت بانك هاي 
بين المللي امكان تبادل ارز به وجود مي آيد. البته مذاكرات 
همچنان ادامه دارد و اين اتفاقات در ايران به شكلي دقيق 
رصد مي شود. سخنگوي كميسيون امنيت ملي مجلس 
با اشاره به جلسه اخير اعضاي اين كميسيون با وزير امور 
خارجه گفته: در اين جلسه گزارشي درباره آخرين وضعيت 
مذاكرات وين توسط باقري معاون سياسي وزير خارجه و 
رييس تيم مذاكره كننده و همچنين وزير خارجه داده شد. 
مسائل جدي توسط اعضاي كميسيون مطرح شد و به 
سوالات پاسخ داده شد. در نهايت هم اعضاي كميسيون از 
توضيحات ارايه شده تا حد قابل توجهي متقاعد شدند. وي 
در توضيح مباحث مطرح شده دراين جلسه بيان كرد: هنوز 
پيش نويسي به صورت رسمي آماده نشده پس نمي توان 
درباره پيش نويس قضاوت كرد و حتي در موضوعي كه 
آماده شده ما با غربي ها درباره برخي موارد تفاوت و اختاف 
نظر داريم پس نمي توان گفت كه پيش نويسي به صورت 

رسمي آماده شده است.
سخنگوي كميسلليون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس ادامه داد: نمايندگان نگران عدول مذاكره كنندگان 
از خطللوط قرمز تأييد شللده بودند كه بللا توضيحات و 
مستندات ارايه شده، متقاعد شدند كه از خطوط قرمز نظام 
عدول نشده و براساس منافع ملي پيش رفته است كه اگر 
اين اتفاق نمي افتاد خيلي پيشتر از اين بايد توافق صورت 
مي گرفت. عباس زاده مجدد تأكيد كرد: مذاكره كنندگان 
هيچ گونه عدولي از خطوط قرمز نداشته اند چون اگر از 
خطوط قرمز عدول شود منافع ملي تأمين نخواهد شد. 
در مواردي كه توافق شده بخش قابل توجهي از مطالبات 
جمهوري اسللامي تأمين شده اسللت. ما به دنبال رفع 
تحريم ها هسللتيم و آنها هم به نوعي به دنبال نظارت بر 

فعاليت هاي هسته اي ما هستند.
وي افزود: ما اين انتظار را از رفع تحريم ها داريم كه بتوان 
نفت را فروخت و ارز آن وارد سيسللتم بانكي كشور كرد. 
اصرار اعضاي كميسيون بهره مندي جمهوري اسامي از 
حوزه اقتصادي اين توافق است. براساس مولفه هاي بيان 
شده اميدواريم بهره مندي از ظرفيت هاي اقتصادي توافق، 

قابليت عملياتي شدن را داشته باشد.
تقريبا با روندي كه تا به حال پيش رفته مطالبات جمهوري 
اسامي حداقل در توافقات شفاهي قابل تأمين است. اكنون 
مشكل امريكايي است كه خيلي در اين مرحله بازي بهم 
زني مي كنند و بخشي از تحريم ها هم كار امريكايي هاست. 
عبللاس زاده توضيللح داد: با توجه به سللابقه نقض عهد 
امريكايي ها، آنها بايد جدي وارد كار شوند. ما نمي توانيم 
بدون تضمين اجراي توافق، به آنها اعتماد كنيم. از طرفي 
پيشنهاداتي هم شده كه تضمين اجراي توافق يك طرفه 
نباشد و تضمين ها در داخل توافق به گونه اي تنظيم شود 
كه اراده اجراي تضمين فقط در دست طرف مقابل نبوده و 
دست ما هم در آن باشد. در اين حوزه اما پاسخ به يك سوال 
اهميت زيادي در تعيين آينده اقتصاد ايران خواهد داشت. 
دولت قرار است با اين پول ها چه كند؟ با توجه به مشكات 
مالي كه در روند بودجه ريزي وجود داشته، بخش مهمي از 
منابع موجود در سال هاي اخير صرف بودجه جاري شده 
و عما فعاليت در حوزه هايي مانند توسعه زيرساخت ها يا 
سرمايه گذاري در بخش هاي مولد به شدت محدود شده 
است. اگر بنا باشد دولت از فرصت به وجود آمده صرفا براي 
پر كردن چاله هاي كوتاه مدت استفاده كند، قطعا در نهايت 
نفع جديدي براي اقتصاد ايران به وجود نخواهد آمد اما اگر 
طرح هاي بلندمدتي در كار باشد، شايد شرايط تغيير كند. 
جذب سرمايه گذاري خارجي و كاهش خطر تحريم دوباره، 
توسعه زيرساخت هاي اقتصادي براي كاهش وابستگي 
به نفت، افزايش فعاليت در حوزه هاي اقتصادي با ارزش 
افزوده بالاتر، بخشللي از طرح هايي است كه مي تواند در 
دستور كار اقتصاد قرار بگيرد، هرچند تا امروز دولت تنها 
تاكيد كرده كه اقتصاد را به مذاكره گره نمي زند و قصد دارد 

به شكلي مستقل اهداف خود را دنبال كند.

رهبر معظم انقلاب اسلامي  در ديدار مسوولان و كارگزاران نظام: 

كشور مطلقا  معطل  مذاكرات نشود

درخواستوزيراقتصادازنمايندگانمجلس
سلليد احسللان خاندوزي با حضور در صحن علني 
مجلس شللوراي اسامي گزارشللي از اجراي قانون 
تسللهيل صللدور مجللوز كسللب و كار ارايلله كرد و 
گفللت: رهبر معظم انقاب سللال ۱۴۰۰ در ديدار با 
توليدكنندگان بر آسان سازي دريافت مجوز اشتغال 
و ايجاد پنجره واحد براي اخذ مجوز اشاره كردند كه 
در همين راستا به مسوولان تاكيد مي كنم اين امر را 
جدي بگيرنللد. وي ادامه افزود: يكي از اقدامات مهم 
دولت سيزدهم در وزارت اقتصاد اين بود كه شريك 
و كمك كار مصوبه مجلس در بهمن ۹۹ بود كه دولت 
را مكلف كرد شللرايط اخذ مجوزهاي كسللب و كار 
را تسللهيل كند. وزير اقتصاد گفت: براساس مصوبه 
مجلس بايد پنج تكليف را دنبال مي كرديم؛ تكليف 
نخست شفاف و سهل كردن شللرايط، اخذ مدارك 

و زمان و صدور مجوزاسللت. وي اداملله اضافه كرد: 
تكليف بعدي الكترونيكي شللدن مجوزها است و در 
ادامه ثبت محور شدن، استعام گرفتن متقاضيان و 
اتصال دستگاه ها به درگاه ملي مجوزها تكاليف بعدي 
است كه بايد وزارت اقتصاد انجام مي داد. عضو كابينه 
دولت سيزدهم گفت: در اين خصوص ما با جديت و 
همت در چهار ماه گذشللته )از آبان ماه تا اسفندماه( 
حذف شروط مهم در فاز اول را انجام داديم و در اين 
راسللتا دو هزار و ۷8۰ شللرط مبهم از شرايط صدور 

مجوز پاك شد. 
وي ادامه داد: همچنين ۲5 جلسه كميته برگزار شد، 
اين در حالي است كه در سال هاي قبل چهار جلسه 
هيات مقررات زدايي برگزار شللده بود. وزير اقتصاد 
اظهار داشت: اقدام ديگر تشكيل درگاه صدور مجوزها 

بود كه بارها گفته مي شد دستگاه ها از امضاي كاغذ 
دل نمي كنند و حاضر نيستند به اين درگاه وارد شوند، 
اما به فضل خدا و همت همكاران و كمك دستگاه هاي 
اجرايي و همكاري بسيار خوب كميسيون اقتصادي 
مجلس بخش اعظم راه را طي كرديم. خاندوزي گفت: 
امروز با سامانه درگاه ملي مجوزها مواجه هستيم كه 
شروط مبهم و سليقه اي در آن معنايي ندارد و افراد 
در درگاه صدور مجوز با شرايط يكسان مي توانند ورود 
كنند و دسللتگاه ها نيز پنج روز فرصت دارند مدارك 
ناقص را اعام كنند. وزير اقتصاد با بيان اينكه در مدت 
چهار ماه گذشته يك هزار و ۳۶۶ مجوز تعيين تكليف 
شده است، افزود: بسللياري از وزارتخانه ها چهار ماه 
قبل نمي دانستند چه تعداد مجوز صادر مي كنند، اما 
امروز مشخص است و صدور مجوزها به روش سنتي و 

سليقه اي نيست. وي بيان كرد: در تعداد شروط مجوز 
بيشترين تعداد شرط را وزارت نفت و آموزش دارد، 
بيشترين تعداد مدارك مربوط به سازمان استاندارد، 
وزارت نفت و صدا و سيما است. در بحث زمان صدور 
مجللوز آموزش و پللرورش بالاترين زمللان را دارد و 
بيشللترين هزينه لازم براي صدور مجللوز به وزارت 
ارتباطات تعلق دارد. خانللدوزي گفت: امروز هيات 
۳۰ نفره در ۳۰ اسللتان تمام مراحل صدور مجوزها 
را راستي آزمايي مي كنند و درخواستم اين است كه 
براي اثربخشي بيشتر نمانيدگان مجلس نظارت بر 
وزارت اقتصاد و همه دستگاه ها نظارت كنند تا زمان، 
مدارك و شرايط اعامي در درگاه ملي مجوزها رعايت 
شود و استعام هاي دستگاه ها به صورت برخط باشد 

و امضاهاي طايي برچيده شود.



گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري |
پس از ورود دستگاه هاي اجرايي مرتبط در حوزه مبادلات 
ارزي كش��ور، تالار دوم س��امانه نيما كه در روزهاي اخير 
قيمت گذاري هاي عجيب ارز صادراتي در آن حاشيه ساز 
شده بود، بسته شد. چندي پيش بحث جايگزيني ارز حاصل 
از صادرات خشكبار در تالار دوم سامانه نيما براي تأمين منبع 
ارز واردات اقلامي مثل گوشي هاي موبايل مطرح شد. قرار 
بر اين بود تا نرخ ارز حاصل از صادرات خشكبار نيز در تالار 
دوم بورس تعيين شود كه اين موضوع سبب شد تا قيمت 
اين ارز از نرخ سامانه نيما و حتي بازار آزاد نيز فراتر برود. اين 
موضوع نگراني هايي را در خصوص ايجاد چالش در واردات 
برخي اقلام و قيمت تمام ش��ده آن براي خريداران ايجاد 
كرد. در همين راستا برخي كارشناسان تأكيد داشتند كه 
به سبب ضريب نفوذ بالايي كه گوشي هاي همراه در جامعه 
دارند مساله تعيين نرخ ارز وارداتي آنها بايد كارشناسي شده 
صورت بگيرد. به دنبال ابهام��ات پيش آماده در خصوص 
تعيين ن��رخ ارز حاصل از صادرات خش��كبار در تالار دوم 
بورس، بعد از برگزاري جلساتي در بانك مركزي، اين تالار 
بسته شد.بر اين اساس فرآيند عرضه ارز حاصل از صادرات 
خشكبار بازنگري خواهد شد. بعد از ايجاد تالار دوم در سامانه 
نيما و قيمت گذاري هاي جديد براي ارز، بانك مركزي بايد در 
اين خصوص شفاف سازي كند. در روزهاي اخير طرح برخي 
ابهامات در خصوص نرخ ارز و روند تخصيص آن بازارهاي 
مرب��وط به برخي كالاهاي وارداتي را با حواش��ي جديدي 
مواجه كرده است. بر اين اساس بازار گوشي تلفن همراه به 
عنوان يك كالاي پر مصرف با ابهاماتي مثل قيمت جديد ارز 

در سامانه نيما مواجه شده است.
از طرف ديگر اگر ح��ذف دلار 4200 توماني به طور كامل 
اجرايي ش��ود، گمركات كشور موظف اند حقوق و عوارض 
گمركي را ب��ر مبناي نرخ دلاري كه بان��ك مركزي اعلام 
مي كند محاسبه كنند. همچنين در روزهاي پاياني سال 
گذشته اعلام شد كه ارز حاصل از صادرات خشكبار منشأ 
تأمين ارز لازم براي واردات گوش��ي هاي موبايل در س��ال 
1401 خواهد بود. گفتني اس��ت، س��ال گذشته انجمن 
واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم جانبي اعلام كرده بود كه 
با مصوبه كارگروه هماهنگي سياست هاي ارزي و تجاري 
مقرر ش��ده تهاتر ارز صادرات خش��كبار با واردات موبايل 
بالاي سيصد دلار انجام شود و با مصوبه كارگروه هماهنگي 
سياست هاي ارزي و تجاري مقرر ش��د تهاتر ارز صادرات 
خش��كبار با واردات موبايل بالاي 300 دلار صورت گيرد. 
البته اين تغيير صرفاً باعث افزايش قيمت نهايي چند مدل از 
گوشي هاي موبايل مي شود. اتفاق مهم ديگر تغيير محاسبه 
نرخ عوارض و حقوق بازرگاني است كه قيمت نهايي تمام 
گوشي ها را افزايش مي دهد. لازم به ذكر است براساس قانون 
بودجه سال 1401، قرار است نرخ محاسباتي ارز در گمرك 
به نرخ سامانه مبادله الكترونيكي )ETS( تبديل شوداز سوي 
ديگر، قيمت ارز در اين حوزه تقريباً معادل قيمت ارز بازار 
آزاد مي شود. در همين راستا ابراهيم درستي، نايب رييس 
اول اتاق اصناف تهران گفته بود: »با مصوبه اي كه اخيراً امضا 
شده، اگر گوشي هاي بالاي 600 دلار افزايش قيمت پيدا 
كند و با ارز آزاد تهيه ش��ود مسلماً روي بقيه گوشي ها هم 
تاثيرگذار اس��ت. در بازار تلفن همراه ش��ايد 25 درصد آن 
متعلق به گوشي هاي گران قيمت است، ولي 75 درصد بازار 
گوشي هايي كه سهم مصرف كننده است پايين تر از 5 يا 6 
ميليون تومان است ولي درنهايت مساله تاثيرگذاري قاعدتا 
براي كل اين بازار است.« با توجه به شكل گيري تالار دوم 
در سامانه نيما لازم است بانك مركزي در خصوص ابهامات 
مربوط به روند قيمت گذاري ارز حاصل از صادرات در اين 

تالار شفاف سازي نمايد.

    يك ميليارد دلار 
به واردات دارو اختصاص يافت

مدير روابط عمومي بانك مركزي اعلام كرد: بانك مركزي 
ب��راي واردات دارو، مع��ادل يك ميليارد دلار ب��ه اين امر 
اختصاص داد. مصطفي قمري وفا در توئيتي در خصوص ارز 
دارو نوشت:  بانك مركزي در ادامه روند تخصيص ارز براي 
واردات دارو، معادل يك ميليارد دلار به اين امر اختصاص 

داد و اين روند ادامه خواهد داشت.  

بانك مركزي در ادامه روند تخصيص ارز براي واردات دارو، 
معادل يك ميليارد دلار به اين امر اختصاص داد تا به شايعات 
مربوط به حذف ارز 4200 دارو پايان دهد. در روزهاي اخير 
بعد از طرح مباحثي از س��وي وزير بهداشت در خصوص 
پايان تخصيص ارز 4200تومان��ي واردات دارو، بازار دارو با 
چالشهاي جدي مواجه شد و قيمت ها روند صعودي گرفت. 
حالا از بانك مركزي خبر مي رسد، معادل يك ميليارد دلار 
به واردات دارو اختصاص داده ش��ده است و اين روند ادامه 
خواهد داشت. مصطفي قمري وفا مديركل روابط عمومي 
بانك مركزي در اين باره نوشت: بانك مركزي در ادامه روند 
تخصيص ارز براي واردات دارو، معادل يك ميليارد دلار به 

اين امر اختصاص داد و اين روند ادامه خواهد داشت. 

    قيمت ارز و سكه در بازار 
به دنبال افزايش قيمت دلار و سكه در روزهاي اخير، روز سه 
ش��نبه 23 فروردين 1401 نيز، در بازار آزاد هر دلار امريكا 
در برابر 28 دلار و 120 تومان و درهم امارات 7 هزار و 690 

تومان معامله مي شود.

     نوسان قيمت سكه 
در كانال ۱۳ ميليون توماني

قيمت سكه )سه شنبه، 23 فروردين ماه 1401( با افزايش 
30 هزار توماني نسبت به روز گذشته به 13 ميليون و 300 
هزار تومان رس��يد. سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با 
قيمت 13 ميليون و 100 هزار تومان معامله شد.همچنين 
نيم سكه بهار آزادي هفت ميليون و 450 هزار تومان، ربع 
سكه چهار ميليون و 300 هزار تومان و سكه يك گرمي 2 
ميليون و 600 هزار تومان قيمت خورد.علاوه بر اين، در بازار 
طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 18 عيار به يك ميليون و 321 
هزار تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و 

726 هزار تومان شد.

    دلار صرافي در كانال ۲۵ هزار توماني
نرخ دلار در صرافي هاي بانكي )سه شنبه، 23 فروردين 
1401( با 21 تومان افزايش نس��بت به روز گذشته، 25 
هزار و 296 تومان معامله ش��د. قيمت فروش يورو با 13 
تومان افزايش نسبت به روز كاري گذشته برابر با 28 هزار و 
333 تومان بود.قيمت خريد هر دلار 25 هزار و 44 تومان 
و نرخ خريد هر يورو نيز 28 هزار و 51 تومان اعلام ش��د. 
علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل ارزي 25 
هزار و 203 تومان و نرخ فروش آن 25 هزار و 432 تومان 
بود.اين در حالي است كه نرخ خريد يورو در اين بازار 27 
هزار و 408 تومان و نرخ ف��روش آن نيز 27 هزار و 657 

تومان اعلام شد.همچنين، در سامانه نيما در معاملات، 
حواله يورو به قيمت 26 هزار و 788 تومان فروخته و حواله 

دلار به بهاي 24 هزار و 632 تومان معامله شد.

    معاملات فردايي ارز ممنوع شد
براساس قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز، معاملات فردايي 
دلار غيرقانوني و مصداق قاچاق ارز است. براساس ويرايش 
جديد قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز كه به تازگي توسط 
رييس مجلس به دولت ابلاغ شده است، معاملات فردايي 
ارز غيرقانوني و در حكم قاچاق خواهد بود. در ماده 12 اين 
قانون آمده اس��ت كه معامله ارز در صراف��ي يا غيرآن  كه 
تحويل ارز و مابه ازاي آن به روز يا روزهاي آينده موكول شده 
ولي به تحويل ارز منجر نمي شود يا از ابتدا قصد تحويل ارز 
وجود نداشته است و قصد طرفين تنها تسويه تفاوت قيمت 
ارز باش��د، جزو مصاديق قاچاق ارز خواهد بود. پيش از اين 
براساس دستورالعمل اجرايي تأسيس، فعاليت و نظارت 
بر صرافي ها كه توسط بانك مركزي ابلاغ شده بود، انجام 
معاملاتي كه مبادله ارز، مسكوك فلزات گرانبهاي ضرب 
شده توس��ط بانك مركزي و ريال به روز يا روزهاي آينده 
موكول شده و منجر به تحويل ارز، ريال يا مسكوك نشده و 
صرفاً تفاوت قيمت تسويه مي گردد، توسط صرافي ممنوع 
شده بود. همچنين هرگونه معاملات آتي و سلف ارز، آتي و 
سلف سكه طلا توسط صرافي فقط بر اساس ضوابط مصوب 
و ابلاغي بانك مركزي مجاز اعلام شده بود. هرچند پيش از 
اين نيز انجام معاملات فردايي توسط بانك مركزي ممنوع 
اعلام ش��ده بود اما در قانون جديد معاملات فردايي براي 
صرافي ها و ساير اشخاص از مصاديق قاچاق ارز تلقي شده 
و مجازات هاي مختص به قاچاق ارز را در پي خواهد داشت.

    معاملات فردايي چيست؟
معاملات دلار فردايي توس��ط دلالان در س��ال هاي اخير 
از سوي كارشناس��ان و مسوولان بانك مركزي در مقاطع 
مختلف به عنوان يكي از عوامل بر هم زننده ثبات بازار ياد 
شده اس��ت. دلار فردايي همان گونه كه از نامش مشخص 
اس��ت، به دلاري گفته مي ش��ود كه در همان روز معامله 
شده، اما تحويل آن فردا انجام مي شود، البته فروشندگان 
دلار فردايي معمولا دلاري در اختيار ندارند و اين معاملات 
تنها به صورت صوري انجام مي شود و صرفا تفاوت قيمت 
آن به صورت ريالي تس��ويه مي شود. فروش��ندگان دلار 
فردايي عمدتا دلالاني هستند كه در خيابان منوچهري، 
فردوسي و سبزه ميدان فعاليت مي كنند، البته برخي از اين 
فروشندگان با كوچ به فضاي مجازي، فعاليت هاي خود را به 
صورت مجازي و در شبكه هاي اجتماعي نيز دنبال مي كنند.

با اجراي قانون جديد مب��ارزه با قاچاق كالا و ارز مي توان با 
قاطعيت بيشتري با اين دلالان برخورد كرد و بدون شك 
اين اقدام كمك بزرگي به حفظ ثبات در بازار ارز و اثرگذاري 

بيشتر سياست هاي بازارساز خواهد شد.

    قيمت طلاي جهاني
اونس جهاني طلا نيز با قيمت يك ه��زار و 950 دلار و 96 
سنت معامله شد. رشد بهاي اونس جهاني طلا پس از جنگ 
روس��يه و اوكراين ركورد جديد قيمتي را براي اين فلز زرد 
ثبت كرد و اين امر بر قيمت انواع سكه و طلا در بازار داخل 
نيز تاثير گذاشته و موجب افزايش قيمت فلز زرد در داخل 
كشور شده است. سكه طرح جديد در ماه هاي پاياني سال 
گذشته در كانال 11 و 12 ميليون تومان نوسان داشته و اين 
رويه در س��ال جديد نيز ادامه داشت و از روز يكشنبه وارد 
كانال 13 ميليون تومان ش��د. به گزارش رويترز، در حالي 
كه در آستانه انتشار آمارهاي تورم امريكا كه مي تواند موضع 
فدرال رزرو براي انقباضي كردن سياست هاي پولي را تقويت 
كند اشتها براي ريسك پذيري تضعيف شده است قيمت طلا 
شاهد اندكي افزايش بود. قيمت هر اونس طلا در معاملات 
با 0.01 درصد رشد به 1953 دلار و 79 سنت رسيد. قيمت 
فل��ز زرد در معاملات آتي براي تحويل در ماه ژوئن با 0.59 
درصد رشد به 1959 دلار و 70 سنت رسيد. نيكولاس فراپل 
مدير موسسه اي بي سي بوليون در اين باره گفت، تضعيف 
ش��اخص ها در بازار بورس و تنش هاي ژئوپلتيك موجب 
رشد اندك قيمت طلا ش��ده است. در عين حال تضعيف 
قيمت نفت، تقويت دلار و بالا رفتن سوددهي اوراق قرضه 
مانع از آن شده كه قيمت طلا رشد بيشتري را تجربه كند. 
شاخص كلي ام اس سي اي در منطقه آسيا و اقيانوسيه در 
خارج از ژاپن شاهد 0.3 درصد كاهش بود. تحليلگران انتظار 
دارند آمارهاي نرخ تورم امريكا نشان دهد كه قيمت ها در ماه 
گذشته بيشترين رشد بيش از 16 سال اخير را تجربه كرده 
است. فراپل گفت، اگر آمارهاي نرخ تورم امريكا كمتر از حد 

انتظار باشد قيمت طلا تضعيف خواهد شد.
ش��اخص ارزش دلار بار ديگر به بالاي رقم 100 بازگشته 
و س��وددهي اوراق قرضه ده ساله خزانه داري امريكا نيز به 

بالاترين رقم ها از دسامبر 218 رسيده است.
تقويت دلار موجب كاهش جذابيت طلا براي خريداراني 
مي شود كه از ارزهاي غيردلاري استفاده مي كنند. بالا رفتن 
سوددهي اوراق قرضه و رشد نرخ بهره در امريكا نيز هزينه 

فرصت سرمايه گذاري در بازار طلا را بالا مي برد.
قيمت فلز پالاديوم هم با يك درصد رشد به 2457 دلار و 49 
سنت رسيد. روز دوشنبه قيمت اين فلز گرانبها به بالاترين 

رقم از 24 مارس يعني 2550 دلار و 58 سنت رسيده بود.
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بانك مركزي دستورالعمل گواهي 
اعتبار مولد را بازنگري و اصلاح كرد

بانك مركزي در راستاي ارتقاي شيوه هاي تامين مالي 
سرمايه در گردش بنگاه هاي اقتصادي از طريق توسعه 
نظام تأمين مالي زنجيره اي، دستورالعمل گواهي اعتبار 
مولد )گام( به عنوان يكي از ابزارهاي اصلي تأمين مالي 
زنجيره تأمين را بازنگري و اصلاح كرد. طرح گواهي اعتبار 
مولد )گام( با هدف رفع موانع پولي رونق توليد، هدايت 
منابع مالي به فعاليت هاي مولد اقتصادي و تأمين سرمايه 
درگردش سالم و پايدار براي واحدهاي توليدي ازطريق 
صدور اوراق گام اجرا مي ش��ود.  تغييرات دستورالعمل 
مذكور در جلسه 16فروردين ماه 1401 شوراي پول و 
اعتبار تصويب و براي اجرا به ش��بكه بانكي كشور ابلاغ 
شد. چهار تغيير بر دستورالعمل گام اعمال شد. تغيير 
نخست مربوط به تعريف بنگاه متقاضي است. در تعريف 
جديد آمده اس��ت: »به منظور توس��عه كاربرد اوراق، 
در دس��تورالعمل اصلاحي عنوان »بنگاه متقاضي« به 
»متقاضي« اصلاح شده به طوري كه ركن متقاضي اوراق 
مي تواند اشخاص حقيقي را نيز شامل شود.« تغيير ديگر 
مربوط به افزايش سررسيد گام از حداقل يك ماه تا 12 
ماه است. براين اساس با توجه به استفاده از اوراق مذكور 
در تامين سرمايه در گردش واحدهاي توليدي و نياز به 
افزايش زمان سررسيد، حداكثر زمان سررسيد اوراق از 9 
ماه به 12 ماه افزايش يافته است. تغيير سوم به اختياري 
ش��دن امكان نگهداري يا انتقال اوراق از زمان صدور تا 
سررسيد در شبكه بانكي يا بازار سرمايه اختصاص دارد. 
براين اساس با عنايت به هدف اصلي طراحي اين ابزار به 
منظور تأمين مالي سرمايه در گردش واحدهاي توليدي 
و لزوم گردش حداكث��ري اوراق گام در زنجيره توليد، 
موضوع انتقال اوراق به بازار سرمايه امري اختياري تلقي 
مي شود و متقاضي بين الف( امكان نگهداري تا سررسيد 
ب( انتقال در شبكه بانكي با قيمت اسمي تا سررسيد ج( 
انتقال به بازار سرمايه مخير مي باشد و محدوديت يك 
ششم براي انتقال اوراق به بازار سرمايه حذف شده است. 
همچنين در ادامه اصلاح سقف اعتباري بنگاه متعهد نيز 
تغيير كرد. به اين صورت كه به منظور تشويق بنگاه ها به 
استفاده از اوراق يادشده، سقف اعتباري هر بنگاه متعهد 
معادل 120 درصد از فروش سال آخر آن بنگاه برمبناي 
صورت هاي مالي حسابرسي ش��ده پس از كسر مانده 
تسهيلات مرتبط با تأمين مالي سرمايه در گردش بنگاه 
مربوطه و تعهدات ناشي از اوراق گام قبلي منتشره نزد 
شبكه بانكي تعيين شده است. آخرين تغيير به افزايش 
انعطاف پذيري اوراق در تامين مالي زنجيره ها است. براين 
اساس براي افزايش انعطاف پذيري اوراق در تامين مالي 
زنجيره ها، محدوديت كلي صدور اوراق گام حداقل 65 
درصد براي بنگاه هاي كوچك و متوسط و مابقي براي 
بنگاه هاي بزرگ، حذف شد. براساس اين گزارش در 14 
ماه گذشته در مجموع بيش از 88 هزار ميليارد ريال اوراق 
گام توسط بانك هاي منتخب از طريق سامانه گام بانك 
مركزي صادر و مورد استفاده در تامين مالي زنجيره هاي 
توليد قرار گرفته است. انتظار مي رود با اصلاحات انجام 
شده در دستورالعمل گام، اين ابزار سهم بيشتري در تامين 

مالي سرمايه در گردش واحدهاي توليدي داشته باشد.

بانكي كه در فروش اسرارآميز 
۱.۹ ميليارد دلاري فرو رفت

سهام دويچه بانك آگ و كومرتس  بانك پس از فروش 
سهام به ارزش مجموع 1.75 ميليارد يورو )1.9 ميليارد 
دلار( در دو بانك بزرگ فهرست شده آلمان، سقوط كرد.

به گزارش ايسنا، س��رمايه گذاري ناشناس در دويچه 
بانك از سهام 1.27 ميليارد يورويي با 7.9 درصد تخفيف 
نس��بت به قيمت پاياني روز دوشنبه خارج شد. سهام 
دويچه بانك در صبح روز سه شنبه تا 11 درصد كاهش 
يافت. داده هاي گردآوري شده توسط بلومبرگ نشان 
مي دهد كه در پايان س��ال 2021 تنها دو سرمايه گذار 
در دويچه بانك وجود داش��تند كه داراي سهام كافي 
ب��راي چنين ف��روش بزرگي بودند. ف��روش همزمان 
سهام توسط يك دارنده نامشخص در كومرتس بانك 
475 ميلي��ون يورو با تخفيف 6.6 درصدي به دس��ت 
آورد. دويچه بان��ك و كومرتس  بان��ك در برنامه هاي 
جاه طلبانه براي افزايش سودآوري خود قفل شده اند. 
پيشنهادهاي روز دوشنبه تنها سه ماه پس از آن صورت 
مي گيرد كه شركت سرمايه گذاري خصوصي سربروس 
)Cerberus Capital Management( شروع به 
كاهش سهام خود در اين دو وام دهنده كرد. به نقل از بيز 
نيوز، چشم انداز افزايش نرخ بهره در منطقه يورو، قيمت 
سهام آنها را در ابتداي سال افزايش داد و اخيرا جنگ در 
اوكراين بر چشم انداز صنعت بانكداري سايه افكنده است. 
سخنگوي كومرتس  بانك گفت: »فروش يك سهام هيچ 

چيزي را در مورد استراتژي ما تغيير نمي دهد«.

سهم دلار در ذخاير ارزي روسيه 
به كمتر از ۱۱ درصد رسيد

بانك مركزي روسيه اعلام كرد قبل از آغاز جنگ سهم 
دلار را در ذخاير خود تا 10.9درصد پايين آورده است، 
بنابراين علي رغم تحريم ذخاير دلار اين بانك به دنبال 

جنگ اوكراين، ذخاير كافي يوان و طلا در اختيار دارد.
به گزارش بلومبرگ، الويرا نابيولينا، رييس بانك مركزي 
روسيه در گزارش سالانه خود به مجلس در روز دوشنبه 
گفت روسيه حتي پس از تحريم ذخاير دلار اين كشور 
توسط امريكا و متحدانش، ذخاير كافي يوان و طلا در 
اختيار دارد. بانك مركزي روسيه در تلاش چندساله براي 
كاهش مواجهه با دلار امريكا، سهم دلار در ذخاير خود 
را از اول ژانويه سال جاري ميلادي تا 10.9 درصد پايين 
آورده است. اين رقم در سال گذشته ميلادي برابر با 21.2 
درصد بود، اما ذخاير يورو از 29.2 درصد تا 33.9 درصد 
بالا رفته اس��ت. امريكا و متحدانش از زمان آغاز حمله 
روسيه به اوكراين در 24 فوريه، تحريم هاي متعددي 
عليه اين كشور اعمال كرده اند كه شامل محدود كردن 
ذخاير بانك مركزي روسيه هم مي شود. مقامات روسيه 
اعلام كردند اين تحريم ها حدود نيمي از 642 ميليارد 

دلار از ذخاير اين كشور را مسدود كرده است.

تقويت ساختار نظارتي
بانك مركزي در مبارزه با قاچاق 
ويرايش جديد قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز با هدايت 
معاملات ارزي به س��مت س��امانه هاي رسمي بانك 
مركزي، ساختار نظارت هاي هوشمند بانك مركزي 
را تقويت مي كند. محمدباقر قاليباف رييس مجلس 
شوراي اسلامي، بيستم فروردين ماه 1401 در نامه اي 
به سيد ابراهيم رييسي، رييس جمهور، قانون اصلاح 
قانون مب��ارزه با قاچاق كالا و ارز را ابلاغ كرد. اين قانون 
كه دهم بهمن ماه سال گذشته در صحن علني مجلس 
به تصويب نمايندگان رسيده بود، پس از تأييد شوراي 
نگهبان حالا به دولت رفته و پس از ابلاغ هيات دولت، 
وارد مرحله اجرا خواهد شد. بررسي مفاد اين قانون به 
ويژه ماده 12 نشان مي دهد نكات قابل توجهي در زمينه 
ساماندهي بازار ارز و اشراف نظارتي بانك مركزي مورد 
نظر قرار گرفته است. بر اساس ماده 12؛ بند خ ماده )2( 
قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز حذف شده و يك ماده به 
عنوان ماده )2 مكرر( به قانون الحاق مي شود كه ماده 

2 مكرر، مصاديق قاچاق ارز را با جزييات بيان مي كند.

    اشراف بانك مركزي بر معاملات
نكته قابل توجه آن اس��ت كه قانونگذار پس از آنكه در 
قانون اصلاح قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز، با صراحت 
خريد فروش ارز خارج از ش��بكه صرافي ها، بانك ها يا 
موسسات مالي-اعتباري داراي مجوز از بانك مركزي 
را غيرقانوني عنوان مي كند، در الحاقيه ماده 2 مكرر، 
به طور ويژه به سامانه هاي معاملات ارزي بانك مركزي 
اشاره مي كند كه نش��ان مي دهد رويكرد قانونگذار به 
سمت نظام مند كردن معاملات ارزي ذيل نظارت بانك 

مركزي است.
در بند ج م��اده 2 مكرر، يكي از مصاديق »قاچاق ارز«، 
»عدم ثبت معاملات ارزي در سامانه ارزي يا ثبت ناقص 
يا خلاف واقع اطلاعات مربوط به معاملات مذكور در 
اين سامانه توسط صرافي، بانك يا موسسه مالي اعتباري 
داراي مجوز از بانك مركزي« عنوان شده است. به اين 
ترتيب ذيل بيان يكي از مصاديق قاچاق ارز، بر تقويت 
سامانه هاي معاملاتي رسمي تأكيد شده است. البته 
هم اكنون اين س��امانه تحت عنوان س��امانه »سنا« با 
قابليت هاي پيش گفته امكان ثبت اطلاعات را دارد و 

فعال است.

    شفافيت ارزهاي دپو شده
در يكي ديگر از بندهاي ويرايش اخير قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز هم به تقويت س��امانه هاي معاملاتي 
رسمي اشاره شده و نگهداري ارزهاي خانگي بدون ثبت 
در اين سامانه مصداق قاچاق عنوان گرديده است. طبق 
بند ح ماده الحاقي 2 مكرر، »عرضه، حمل يا نگهداري ارز 
فاقد صورتحساب خريد معتبر يا فاقد مجوز ورود توسط 
اشخاصي غير از صرافي، بانك يا موسسه مالي اعتباري 
داراي مجوز از بانك مركزي« مصداق قاچاق ارز بوده و 
البته تصريح شده كه »ورود ارز به كشور تا سقف تعييني 
توسط بانك مركزي از شمول اين بند خارج است«. اين 
بند مي افزايد: »مالكان ارز در خصوص ارزهايي كه قبل از 
لازم الاجرا شدن اين قانون در اختيار داشته اند و مازاد بر 
ميزان معافيت ارز قابل حمل و نگهداري اعلامي از سوي 
بانك مركزي و فاقد صورتحساب معتبر است، مكلفند 
ظرف سه ماه نسبت به ثبت اطلاعات در سامانه اقدام 
كنند«. همانطور كه مشاهده مي شود، اينجا هم بر ثبت 
دارايي ارزي افراد در سامانه رسمي بانك مركزي تصريح 
شده است. در تبصره 3 بند ح نيز تصريح شده كه »بانك 
مركزي مكلف است حداكثر سه ماه پس از لازم الاجرا 
ش��دن قانون دسترسي مس��تمر و برخط صرافي ها، 
بانك ها و موسسات مالي-اعتباري به سامانه ارزي را 
جهت ثبت معاملات با قابلي��ت وارد كردن اطلاعات 

مندرج در تبصره 2 اين ماده فراهم نمايد«.

    سامانه هاي معاملات ارزي
به نظر مي رس��د قانونگذار در جريان اصلاح قانون 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز تلاش كرده معاملات ارزي 
را به سمت سامانه هاي رسمي هدايت نموده و مسير 
خريد و فروش هاي غيرقانوني كه در برخي مقاطع 
حس��اس به التهابات بازار دامن مي زد را س��د كند. 
بانك مركزي مكلف شده امكانات ثبت اطلاعات در 
سامانه هاي خود را فراهم نمايد كه البته همانطور كه 
ذكر ش��د هم اكنون اين معاملات در سامانه »سنا« 
ثبت مي شود. سنا درگاهي است كه ميانگين موزون 
نرخ معاملات و خريد و فروش نقدي ارزها را نش��ان 
مي دهد. صرافان موظف ب��ه ثبت تمامي معاملات 
ارزي شان در سنا يا سامانه نظارت ارز هستند و چنانچه 
تخلفي از آنها سر بزند يا بخواهند از ثبت معاملاتشان 
امتناع كنند با برخورد بانك مركزي مواجه مي شوند. 
خريد و فروش اينترنتي ارز، حسابداري، خزانه داري، 
دسترسي آنلاين به حس��اب بانكي و امكان گرفتن 
قيمت تمام شده بخش هاي مختلف اين نرم افزار را 
تشكيل مي دهند. لازم به يادآوري است كه در كنار 
سنا، سامانه يكپارچه نظام معاملات ارزي )نيما( هم 
وجود دارد كه در زمينه ثبت معاملات ارزي به كمك 
بانك مركزي آمده است. در اين سامانه فرآيند كشف 
قيمت بر اساس توافق طرفين و سازوكار عرضه و تقاضا 
است و صرافي ها يا بانك ها به عنوان كارگزاران سامانه 
نيما ارزهاي خريداري شده از صادركنندگان را با يك 
حاشيه سود تعيين شده براي تامين نيازهاي وارداتي 

به واردكنندگان مي فروشند.
علاوه بر اين، گام مهم ديگر براي هوشمندسازي عمليات 
اجرا و نظارت بانك مركزي در بازار ارز، در 9 اسفندماه 
سال گذشته با رونمايي از سامانه برخط بازار متشكل 
ارزي برداشته شد و امكان فروش الكترونيكي ارز براي 
نيازهاي خرد به صورت غيرحضوري و از طريق سامانه 

بازار فراهم گرديد.
به نظر مي رسد به كمك نسخه اصلاحي قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز، منظومه نظارت هوشمند بانك مركزي 
كامل تر شده و ضمانت اجرايي بهتري پيدا خواهد كرد؛ 
اتفاقي كه مي تواند يك تحول در نظام بانكداري به شمار 

 آيد و از بسياري از بحران هاي آتي پيشگيري كند.

معاملات فردايي ارز طبق قانون جديد مبارزه با قاچاق ارز ممنوع است

آخرين وضعيت شاخص توليد در پژوهشكده پولي و بانكي كشور بررسي شد

تالار دوم  سامانه  نيما  بسته شد

محدوديت مالي نمي تواند عامل افت توليد در ماه هاي اخير باشد
گروه بانك و بيمه|

 بررس��ي ها بيانگر اين اس��ت ش��اخص تولي��د صنعتي 
شركت هاي بورس��ي، در بهمن ماه سال گذشته نيز براي 
چهارمي��ن بار بين صف��ر و منفي يك درصد بوده اس��ت. 
پژوهش��كده پولي و بانكي كش��ور، ماهانه وضعيت توليد 
شركت هاي صنعتي از ابعاد مختلفي چون شاخص توليد 
صنعتي ماهانه، تحليل موج��ودي انبار، محدوديت مالي 
و رشد صنعت، س��ودآوري و ... را بررسي مي كند كه طبق 
آن شاخص توليد صنعتي شركت هاي بورسي در بهمن ماه 
سال گذشته، رشد اين شاخص براي چهارمين ماه متوالي 
بين صفر و منفي يك درصد بوده است. در بخش ديگري 
از اين گزارش، پژوهشكده پولي و بانكي از آنجا كه تغييرات 
در موجودي انبار محصولات، علاوه بر اينكه تحليل بهتري 
از علت تغييرات توليد صنعت مربوطه ارايه مي دهد، چون 
ش��اهدي از وضعيت بازار و تقاضا نيز ارايه مي كند تا از اين 
طريق بتوان به پيش بيني روند آتي توليد پرداخت، به سراغ 

تحليل موجودي انبار شركت هاي صنعتي رفته است. 

     وضعيت موجودي انبار صنايع 
تحليل موج��ودي انبار صنايع نش��ان مي دهد كه اين 
شاخص از در دي ماه و بهمن ماه سال گذشته با افزايش 
در متوسط موجودي انبار درسطح كل صنعت مواجه 

شده است. به عبارت ديگر، ميزان كاهش توليد در صنعت 
كمتر از ميزان كاهش در فروش بوده اس��ت و اين روند 
در موجودي انبار مي تواند نشان دهنده تضعيف توليد 
صنعتي در ماه هاي آتي باشد. رشد منفي در دو صنعت 
بزرگ كشور يعني صنايع شيميايي و فلزات اساسي در 
بهمن ماه نيز ادامه داشته و موجودي انبار شركت هاي اين 
صنايع نيز بيشتر شده است. به عبارتي، كمبود تقاضا در 
اين صنايع )كه عمدتا صادراتي هستند( را مي توان عامل 

عدم افزايش در توليد اين صنايع به حساب آورد.

   تاثير محدوديت هاي مالي بر توليد صنايع
در بخ��ش ديگ��ري از اين گ��زارش، براي بررس��ي تاثير 
محدوديت هاي مالي بر روند توليد ش��ركت هاي صنعتي 
آنها به دو دسته شركت هاي با محدويت مالي شديد و كم 
تقسيم ش��ده اند كه در آذرماه رشد شاخص توليد در بين 
شركت هاي با محدوديت مالي شديد اندكي كمتر از گروه 
ديگر بوده اس��ت اما در دي و بهمن ماه مجددا رشد گروه با 
محدوديت مالي شديد بيشتر بوده است. به عبارت ديگر، در 
ماه هاي اخير محدوديت تامين مالي نمي تواند عامل افت 
توليد يا عدم افزايش در صنايع باشد. علاوه بر اين، رشد گروه 
شركت هاي صادرات محور در مهر تا دي ماه به طور متوسط 
حدود 8 واحد درصد كمتر از رشد گروه ديگر بوده است. در 

بهمن ماه اگرچه اين اختلاف اندكي كاهش پيدا كرده اما 
كماكان رشد صنايع صادرات محور كمتر گزارش شده است. 
از سوي ديگر، از مهر ماه تا بهمن در حالي رشد شركت هاي با 
درجه واردات محوري بالا مثبت بوده، رشد ساير شركت ها 
منفي بوده است. براساس اين گزارش، رشد توليد كالاهاي 
مصرفي در يك سال اخير همواره مثبت بوده است و در پنج 
ماه اخير بين 2/5 تا 5 درصد بوده است. در بهمن توليد اين 
كالاها نيز 2/5 درصد بيشتر از سال گذشته بوده است. رشد 
توليد كالاهاي واسطه اي در چهار ماه اخير بين منفي 3 و 
منفي 1/5 درصد بوده و رشد شاخص توليد كالاهاي واسطه 
در بهمن ماه منفي 2/2 درصد بوده است. علاوه بر اين، رشد 
كالاهاي سرمايه اي در ماه هاي اخير نوسانات قابل توجهي 
داشته و در سه ماه اخير با توجه به مثبت بودن رشد توليد 
در صنعت ماش��ين آلات و تجهيزات رشد توليد كالاهاي 

سرمايه اي نيز مثبت و قابل توجه بوده است.

     وضعيت سودآوري شركت هاي صنعتي 
در بي��ن صناي��ع مهم مانند س��نوات اخير ش��ركت هاي 
خودروسازي و س��اخت قطعات بدترين وضعيت را از نظر 
سودآوري دارند؛ به صورتي كه تنها صنعتي هست كه جمع 
سود خالص شركت هاي آن منفي مي شود. البته در 9 ماه 
1400 تعداد ش��ركت هاي زيان��ده در اين صنعت كمتر از 

سال قبل شده اما زيان توليد شده در اين صنعت در 9 ماهه 
1400 تقريبا برابر با 9 ماهه 1399 اس��ت كه نش��انه هاي 
نااميدكننده اي از وضعيت سودآوري اين صنعت است. از بين 
صنايع، صنعت فلزات اساسي و فرآورده هاي نفتي به ترتيب با 
97 و 66 درصد رشد سود اسمي 9 ماهه نسبت به سال قبل 
بيشترين رشد در سودآوري در بين صنايع را داشتند. از طرف 
ديگر توليدكننده هاي محصولات ضروري و مصرفي مانند 
صنايع دارويي و غذايي رشد سود اسمي كمتر از رشد تورم 
داشته اند. به گونه اي كه رشد سودآوري صنعت محصولات 
غذايي در شش ماهه و نه ماهه 1400 نسبت به مدت مشابه 
سال حدود صفر درصد بوده و اين نرخ رشدها براي صنعت 
دارويي نيز به ترتيب 22 درصد و 30 درصد بوده اس��ت. به 
عبارت ديگر، ارزش حقيقي سودآوري اين صنايع كاهش 
داشته است. به علاوه تعداد شركت هاي زيانده در اين صنايع 
نيز در سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش 
داشته است. كاهش ارزش حقيقي سود اين صنايع و افزايش 
تعداد شركت هاي زيانده مي تواند ريشه در قيمت گذاري 
دستوري اين صنايع داشته باشد كه حاشيه سود اين صنايع 
را تحت تاثير منفي قرار داده است. به علاوه تعداد شركت هاي 
زيانده در صنعت غذاي��ي و دارويي در 9 ماهه به ترتيب 3 و 
4 شركت بيشتر از سال گذشته است كه نشان دهنده 

وضعيت نامناسب سودآوري در اين صنايع است.



بازار سرمايه روز خونيني را پشت سر گذاشت؛ افت 
بيش از ۳۴ هزار واحدي ش��اخص كل، دماس��نج 
بازار سرمايه را در س��طح يك ميليون و ۴۴۶ هزار 
واحدي قرار داد تا س��رخ ترين روز بورس در س��ال 

۱۴۰۱ رقم بخورد. 
بورس در س��ال جديد روزهاي خوبي را پش��ت سر 
گذاشته و كام س��هامداران را شيرين كرده بود، اما 
نزديكي شاخص كل به سطح حساس يك ميليون و 

۴۸۰ هزار موجب اصلاح در كليت بازار شد. 
اين س��طح براي شاخص كل س��طح بسيار مهمي 
به حس��اب مي آمد كه پيش از نيز كارشناسان بازار 
سرمايه از كار س��خت بورس براي عبور از مقاومت 
ذكر شده خبر مي دادند. در نهايت، رسيدن شاخص 
كل به نزديكي هاي اين سطح، فشار فروش در بازار 
را طي معاملات دوش��نبه با افزاي��ش قابل توجهي 

مواجه كرد. 
از طرف��ي ديگر، انتش��ار خبر وضع ماليات بس��يار 
س��نگين بر صادرات فولاد كش��ور در بع��د از ظهر 
دوشنبه، به اصلاح بازار دامن زد. بر اساس تحليل ها، 
قانون جدي��د مبني بر اخذ ع��وارض ۱۷ درصدي، 
ش��ركت هاي فولادي را با فشار و چه بسا ضررهايي 
مواج��ه خواه��د ك��رد. طبيعي اس��ت ك��ه منافع 

سهامداران نيز در گرو منافع شركت است. 
انتشار اخبار فشار به ش��ركت، كاهش سود و شايد 
احتمال ضرردهي شركت مي تواند هر نمادي را در 
بازار س��رمايه با مشكل مواجه كند. در اين راستا، از 
همان بعد از ظهر دوشنبه، جو منفي بازارِ سه شنبه 

كاملا قابل پيش بيني بود. 
كارشناسان بازار س��رمايه پيش بيني مي كردند كه 
معاملات روز سه ش��نبه تحت تاثير خبر مربوط به 
اخذ ماليات بس��يار سنگين از صادرات فولاد كشور 
قرار بگيرد و در گروه فلزات اساس��ي، فشار فروش 

حكم فرما باشد. 
با اين حال، مس��اله اي كه ش��ايد كمتر كسي فكر 
مي كرد، ثبت منفي ترين روز بورس در سال ۱۴۰۱ 
بود؛ در معاملات دي��روز، نمادهاي گروه خودرويي 
براي قرارگيري در صف فروش از كل بازار س��بقت 
گرفته و در همان دقايق نخس��ت ب��ه صف فروش 

نشستند. 
با وجود تمامي مس��ائل، اكثر سهامداران نمادهاي 
خودرو و خس��اپا را به عنوان ليدرهاي بازار سرمايه 
قبول دارند. بورس در اين مدت كاملًا ليدرمحور بوده 

و حال آن با خودرو و خساپا خوب مي شود. 
در تمامي اين ماه ها، كمتر روزي بوده كه معاملات 
گ��روه خودروي��ي و در رأس آنها خودرو و خس��اپا 
تاثيري بر عرضه و تقاضا در كليت بازار نداشته باشد. 
ديروز با وجود تمامي اخبار منفي، بازار سرمايه آغاز 
سرخي داش��ت، اما اكثر سهام بازار متعادل بودند و 
با افت دو، سه درصدي معاملات خود را آغاز كردند، 
اما زماني ك��ه نمادهاي خودرو و خس��اپا به عنوان 
ليدره��اي ب��ازار در همان دقايق نخس��ت به صف 
فروش نشس��تند، جو منفي به كليت بازار سرايت 

كرد و سرخي ها را افزايش داد. 
علي رغم تلاش هاي صورت گرفته براي جمع آوري 
صف فروش سهام شركت ايران خودرو، صف فروش 
سنگين سهام شركت سايپا به قول بورسي ها اجازه 
نفس كش��يدن را به نمادهاي ديگر نداد. در نهايت، 
صف فروش چند صد ميلوني خس��اپا كار خودش 
را ك��رد و موجب ايج��اد صف فروش س��نگين در 

خودرو شد. 
پس از خودرو و خساپا، اين بار نوبت نمادهاي بانكي 
بود كه در ادامه راه، راهي صف فروش شوند. وبصادر، 
وبملت و وتجارت به عنوان سه نماد بانكي بزرگ در 

بازار سرمايه راهي صف فروش شدند. 

صف فروش س��نگين خودرويي ه��ا و بانكي ها در 
حالي بود ك��ه نمادهاي فولادي و فلزات اساس��ي 
ك��ه خبره��اي منف��ي از آنها منتش��ر ش��ده بود، 
متعادل معامله مي ش��دند و چه بسا اگر جو منفي 
ايجاد ش��ده در بازار به خاطر صف فروش سنگين 
خودرويي ها ايجاد نمي ش��د، آنه��ا هم راهي صف 

فروش نمي شدند. 
در نيمه دوم بازار، تقريبا همه س��هام شاخص ساز 
داراي صف فروش سنگين بودند؛ به طوري كه ۷۸ 
درصد سهام بازار معادل 529 نماد، معاملات خود 
را در محدوده هاي منفي به اتمام رس��اندند و تنها 
22 درصد نمادها س��بزپوش بودن��د. در پايان بازار 
همچنين تعداد صفوف فروش به ۳9۸ نماد رسيد. 
ش��رايط رقم خورده در معاملات ديروز، باعث شد 
كه سهامداران نس��بت به آينده بازار نگران باشند 
و سوالاتي در ذهن آنها پيرامون مدت زمان اصلاح 

بورس به وجود بيايد.

  اصلاح تا كجا ادامه دارد؟ 
فردين آقابزرگي، كارش��ناس بازار س��رمايه درباره 
زم��ان اص��لاح ب��ورس، مي گويد: در ح��ال حاضر 
توجيهي ب��راي اصلاح وجود ندارد، اما نوس��ان در 
تصميمات و ابلاغيه هاي ناهماهنگ به سود و ضرر 

صنايع و شركت ها منجر مي شود.
وي با اش��اره ب��ه افت بازار س��رمايه، خاطرنش��ان 
مي كند: با توجه به عقب ماندگي بورس نس��بت به 
ساير بازارها و عملكرد سود و زيان اغلب شركت ها 
و صنايع، در حال حاضر مش��كل خاصي براي بازار 
وجود ندارد. مواردي مانند نرخ ابلاغيه اي كه اخيراً 
پيرامون وضع ماليات از صادرات و تعرفه فولاد مواد 
فولادي، پتروش��يمي و امثال آن صادر شد، بيشتر 

آزاردهنده تر است. 
آقابزرگي همچنين يادآور مي ش��ود: احتمال رشد 
ش��ارپي وجود ندارد، اما با فرض ثابت بودن شرايط 
كنوني، حداق��ل انتظار بازدهي حدود ۴۰ درصدي 
در س��ال ۱۴۰۱ دور از ذهن نيس��ت. در كل، بازار 
سرمايه مشكلي ندارد و تنها هفت درصد از بازدهي 
روزهاي قبل پس گرفته ش��ده و مشكل خاصي در 

اين خصوص وجود ندارد.

  مجلس چه مي گويد؟
محمدرض��ا پورابراهيم��ي، ريي��س كميس��يون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي نيز آينده بورس 
را براي س��ال ۱۴۰۱ مورد اميدواركننده دانست و 
گفت: براس��اس پيش بيني هاي انجام شده به نظر 
مي رسد كه ش��اخص بورس متناس��ب با تغييرات 
منطقه اي، مسائل مربوط به برجام، اقدامات انجام 
شده در حوزه داخلي و آغاز اقدامات توانمند سازي 
دروني اقتصاد ايران در دولت سيزدهم و نيز با توجه 
به افت شديد قيمت سهام شركت ها در سال ۱۴۰۰ 
بتواند روندي مثبت را در پي��ش بگيرد؛ بنابراين با 
توجه به ارزيابي چنين مس��ائلي رون��د آينده بازار 

سرمايه اميدوار كننده است.
وي ادامه داد: سال گذشته پيش بيني ها در خصوص 
روند معاملات بورس، مطابق با روند فعلي بازار بود، 
زيرا بر اس��اس برآوردها قيمت سهام شركت ها در 
ايران در پايان س��ال ۱۴۰۰ ب��ه حداقل ترين نرخ 
ممكن رسيد. اكنون پيش بيني ما اين است كه روند 
بهاري بازار سهام پايدار بوده و افزايش قيمت سهام 

شركت ها ادامه دار خواهد بود.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
به عوامل تاثيرگذار در روند ريزشي شاخص بورس 
در سال گذشته اشاره كرد و افزود: اين اتفاق ناشي 
از صعود بي رويه اي بود ك��ه بازار از مدت ها قبل در 
پيش گرفته بود و قيمت س��هام ش��ركت ها رش��د 

غافلگير كننده اي را تجربه كردند.

  بورس امروز چه مي شود؟ 
بر اساس پيش بيني هاي كارشناس��ان، با توجه به 
وضعيت سهام در روز سه شنبه و شرايط يك دست 
س��رخ در بازار س��رمايه، در ابتداي معاملات امروز 
فش��ار فروش در بازار ادامه دار خواهد بود و چه بسا 
صفوف فروش سنگين در جريان معاملات اول وقت 

روز چهارشنبه ادامه دار باشد. 
يكي از مش��كلات ب��ورس در اين روزها، مش��كل 
در سيس��تم هاي معاملاتي برخ��ي از كارگزاري ها 
اس��ت كه در برخي از مواقع و روزهاي حساس بازار 
گريبان گير سهامداران مي شود. عدم نمايش به روز 
اطلاع��ات مربوط به نمادها و عدم ارس��ال به موقع 

س��فارش هاي خريد و فروش بخش��ي از مشكلات 
كارگزاري ها اس��ت ك��ه به تنهايي به يك ريس��ك 
سيستماتيك براي بازار سرمايه تبديل شده است.

در صورتي كه در معاملات روز چهارش��نبه چنين 
مشكلاتي به وجود نيايد، شايد بتوان نسبت به بهبود 
وضعيت بازار در نيمه دوم اميدوار بود. در صورتي كه 
امروز هم اتفاق خاصي در بازار رخ ندهد، سهامداران 
اميدوارند ك��ه هفته آينده وضعي��ت بهتري براي 

بورس رقم بخورد. 
ايمان رييس��ي، كارش��ناس بازار س��رمايه درباره 
وضعيت ب��ورس مي گويد: ديروز به واس��ط خبري 
كه از بخشنامه وزارت صمت مبني بر وضع عوارض 
صادراتي بر صنايع فولادي منتشر شد، فشار عرضه 
در بازار اتفاق افتاد كه بيش��تر از اثر تحليلي س��ود 
شركت ها، از جو رواني به وجود آمده ناشي مي شد.

وي ادامه مي دهد: البته س��رمايه گذار حق دارد در 
جايي س��رمايه گذاري كند كه امنيت داشته باشد 
و هر روز نگران بخش��نامه و دستورالعمل جديدي 
نباش��د كه به هر حال اميدواريم اين موضوع ختم 

به خير شود
اين كارش��ناس بازار س��رمايه درباره آينده بورس، 
عن��وان مي كند: پيش بيني مي ش��ود جو معاملات 
ديروز براي امزوز هم ادامه يابد. در جريان معاملات 
روز گذش��ته حقوقي ها تنها نظاره گر بودند و نشان 
دادند كه از اصلاح قيمت ها چندان بدشان نمي آيد، 

اما كليت بازار نشان از ارزنده بودن بازار دارد. 
رييسي ادامه مي دهد: به نظر نمي رسد بعد از ريزش 
5۰ درصدي كه از مرداد 99 آغاز شد، براي شرايط 
كنوني از كلمه ديگري به جز اصلاح اس��تفاده كرد. 
مخصوصاً براي صنعت فلزات اساس��ي، ريزشي در 
كار نخواهد بود و منتظر بررسي اخبار پيرامون اين 
صنعت و شفاف سازي هاي شركت ها خواهيم بود. 

با كنار هم قرار دادن تمامي اين تفس��يرها مي توان 
نتيجه گرفت كه بازار س��رمايه در س��ال جاري به 
عنوان يك بازار مولد مي تواند سود معقولي را نصيب 

سهامداران كند. 
فقط كافي اس��ت س��هامداران حقيقي و حقوقي از 
معاملات هيجاني خودداري كرده و ديد سهامداري 

به بورس داشته باشند.
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مشمولان غيرمستقيم سهام عدالت 
براي مجامع چه كار كنند؟

ايرنا| با توجه به نزديك شدن برگزاري مجامع عمومي 
شركت ها، ابهاماتي در زمينه مشاركت مشمولان سهام 
عدالت كه در 2 سال گذشته روش مديريت غيرمستقيم 
را انتخاب كرده بودند، ايجاد شده و تاكنون اطلاعات كافي 
نس��بت به جزييات حضور اين اف��راد در مجامع عمومي 
س��الانه اعلام نش��ده بود. طبق قانون، مشمولان سهام 
عدالت مستقيم قادر به حضور در مجامع سالانه هستند، 
اما مشمولان غيرمستقيم سهام عدالت كه مديريت سهام 
خود را به ش��ركت هاي سرمايه گذاري اس��تاني واگذار 
كرده اند، از اين حق مغفول مانده اند. در اين زمينه پيمان 
حدادي در گفت وگويي با ارايه جزيياتي از حضور مشمولان 
غيرمستقيم سهام عدالت در مجامع، اعلام كرد: با توجه به 
نزديك ش��دن به فصل مجامع، يكي از موضوعات بسيار 
مهم در موضوع سهام عدالت؛ حضور نماينده مشمولان 
س��هام عدالت اس��ت كه روش غيرمس��تقيم را انتخاب 
كرده اند. وي اظهار داشت: براساس مصوبه شوراي عالي 
بورس كارگروهي از نماينده شركت هاي سرمايه گذاري 
اس��تاني در ۳۶ شركت سرمايه پذير س��هام عدالت و نيز 
اعضاي حقيقي شوراي عالي بورس، نماينده وزارت امور 
اقتصاد و دارايي و كانون ش��ركت هاي س��رمايه گذاري 
استاني تشكيل خواهد شد كه اين كارگروه براي حضور در 
مجامع شركت هاي سرمايه پذير نماينده انتخاب خواهد 
كرد. حدادي خاطرنشان كرد: طبق هماهنگي هاي انجام 
ش��ده با مديريت نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق 
بهادار و پيرو ابلاغيه به ش��ركت هاي سرمايه پذير، فقط 
افرادي مي توانن��د به عنوان نماينده س��هامداران روش 
غيرمستقيم سهام عدالت در مجامع شركت ها حضور داشته 
باشند كه داراي معرفي نامه رسمي از كانون شركت هاي 
سرمايه گذاري سهام عدالت باشند و از حضور ساير افراد به 
عنوان نماينده سهامداران روش غيرمستقيم سهام عدالت 
در مجمع در ش��ركت ها بايد ممانعت به عمل  آيد.مشاور 
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اگر شركت ها 
خطايي را در اي��ن زمينه انجام دهند، طب��ق مقررات و 
هماهنگي صورت گرفته با مديريت نظارت بر ناشران با اين 

شركت ها برخورد قانوني صورت خواهد پذيرفت.

مصاديق سرمايه گذاري 
حرفه اي تصويب شد

حق وردي، معاون نظارت بازار فرابورس با اعلام اين 
خبر كه مصاديق س��رمايه گذار حرفه اي در جلس��ه 
اخي��ر هيات مديره فرابورس نهايي و تصويب ش��د، 
گفت: دس��تورالعمل پذيره نويس��ي و عرضه اوليه 
سال گذش��ته توسط س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
اص��لاح و در آن تغييراتي اعمال ش��د كه در جريان 
اين تغييرات روش هاي جدي��دي براي عرضه هاي 
اوليه به دس��تورالعمل افزوده شد. او با اشاره به اينكه 
در جريان اصلاح اين دستورالعمل، تغييرات مهمي 
مبني بر تعريف دو گروه از سرمايه گذاران انجام شد، 
بيان كرد: س��رمايه گذاران واجد ش��رايط كه همان 
صندوق هاي سرمايه گذاري هستند و سرمايه گذاران 
حرفه اي كه ضوابط مربوط به آنها ابلاغ ش��د. معاون 
نظارت بازار فرابورس تش��ريح ك��رد: مطابق با ماده 
۸ مكرر دستورالعمل مذكور »بورس مي تواند براي 
ش��ركت هاي تعيين شده توس��ط هيات پذيرش يا 
شركت هاي با ارزش بازار سهام شناور كمتر- مساوي 
5۰۰۰ ميليارد ريال، تمام سهام قابل عرضه را به هر 
يك از روش هاي عرضه به قيمت ثابت، ثبت سفارش و 
حراج، صرفاً به سرمايه گذاران واجد شرايط تخصيص 
دهد.« و همچنين براي سرمايه گذاران حرف هاي، بر 
اساس تبصره ۱ ماده مذكور »بورس مي تواند معاملات 
ثانويه سهام شركت هاي عرضه اوليه شده موضوع اين 
ماده را محدود به سرمايه گذاران حرفه اي كند.« حق 
وردي تاكيد كرد: فرابورس طي اين مدت با بررسي 
ش��رايط و ويژگي هاي س��رمايه گذاران حرفه اي در 
ساير بورس هاي دنيا و همچنين برگزاري جلساتي با 
كانون كارگزاران و كانون نهادهاي سرمايه گذاري و 
اخذ نظرات آنها، نسخه نهايي را تدوين كرد. به گفته او 
پس از ابلاغ مصوبه، كارگزاران موظف به احراز شرايط 
سرمايه گذار حرف هاي براساس ضوابط مذكور هستند 
و بايد موارد مدنظر را در سامانه فراسا بارگذاري كنند.

واريز دو هزار ميليارد تومان
به صندوق تثبيت بازار سرمايه

صدا و س�يما| ميرمحمد صادقي، معاون بانكي و 
اعتباري صندوق توسعه ملي تاكيد كرد: در صورت 
واريز هاي س��ازمان امور مالياتي، قسط بعدي هم 
در ارديبهش��ت پرداخت خواهد شد. وي گفت: بر 
اساس اطلاعات موجود، س��ازمان امور مالياتي در 
قالب بدهي ها خود به صندوق توسعه ملي، دستور 
پرداخت حداقل 2 هزار ميلي��ارد تومان به خزانه را 
اع��لام كرده، پس از اين پرداخ��ت، ما همان پول را 
به حس��اب صندوق تثبيت بازار سرمايه پرداخت 
خواهيم كرد. مير محمد صادقي با اش��اره به گفته 
رييس س��ازمان امور مالياتي ك��ه واريزي صندوق 
توسعه را ذي حساب و مؤديان بزرگ تأييد كرده اند 
افزود: خزانه هم بايد پرداخت كند، به نظر مي رسد تا 
پايان فروردين ماه اين پول در قالب قسط اول طلب 
ما از سازمان امور مالياتي كه حدود 2 هزار ميليارد 
تومان است به صندوق توسعه ملي پرداخت و سپس 
به حس��اب صندوق تثبيت واريز شود. وي تصريح 
كرد: بر اس��اس مصوبات قبلي، ما بايد ماهانه ۶5۰ 
ميليارد توم��ان به صندوق تثبيت بازار واريز كنيم، 
اين 2 هزار ميليارد تومان تقريباً معادل س��ه قسط 
مي شود، با فرض اينكه موعد اولين قسط صندوق 
توسعه 2۶ دي ۱۴۰۰ بوده باشد، با پرداخت اين 2 
هزار ميليارد تومان حدودا ۳ قسط از صندوق توسعه 
ملي به صندوق تثبيت پرداخت خواهد شد. او با بيان 
اينكه صندوق توسعه ملي، ماه آينده )ارديبهشت( 
قسط بعدي را پرداخت خواهد كرد افزود: صندوق 
سعي دارد سقف پرداخت هاي خود را ماهانه ۶5۰ 
ميليارد تومان حفظ كند البته تمام اين پرداخت ها 
منوط به امضا شدن قرارداد في مابين سازمان بورس 
يا صندوق تثبيت و صندوق توسعه ملي است. زيرا 
در صورت عدم امضا قرارداد، دستگاه هاي نظارتي به 
تداوم پرداخت هاي صندوق توسعه اشكال خواهند 
گرفت. معاون بانكي و اعتباري صندوق توسعه ملي 
گفت: از ابتدا قرار بود تمام پرداخت هاي ما منوط به 
وجود قرارداد امضا شده باشد. اگر قرارداد منعقد شود 
تمام مطالبات ماهانه صندوق تثبيت بازار سرمايه به 
تاريخ روز پرداخت مي شود و اگر امضاء نشود كماكان 
نمي تواني��م پولي به صندوق تثبيت بازار س��رمايه 
پرداخت كنيم. سيدعليرضا ميرمحمدصادقي گفت: 
صندوق توسعه ملي در گذشته طي دو نوبت 2۱۰۰ 
ميليارد تومان پرداخت ك��رده بود و پس از مصوبه 
۱۴۰۰/۱۰/2۶ هيات امناي صن��دوق براي اثبات 
حسن نيت در كمتر از 2 روز اولين قسط ۶5۰ ميليارد 
توماني خود را بدون داشتن قرارداد پرداخت نمود. 
او در خصوص وجود اختلافات ميان سازمان بورس 
و صندوق توسعه ملي هم گفت: اختلافي با سازمان 
بورس يا صندوق تثبيت وجود ندارد و تنها اختلاف 
اين است كه صندوق توس��عه طبق مصوبه هيات 
امناي خود مقرر كرده است بخشي از پرداخت هاي 
صندوق از منابع بازگشتي ريالي صندوق و استرداد 
پولي كه ما از سازمان امور مالياتي طلبكاريم باشد، در 
حال حاضر به نظر مي رسد عدم فهم مشترك از اين 
موضوع بين صندوق توسعه و سازمان بورس مشكل 
ايجاد كرده است. ميرمحمد صادقي افزود: مصوبه 
هيات امناي اين صندوق با حضور رياست جمهوري 
و وزي��ر اقتصاد و ديگر اعضاي امضا و تاييد ش��ده 
است و از طرف ديگر صندوق تثبيت بازار سرمايه، 
س��ازمان بورس و س��ازمان امور مالياتي همه جز 
سازمان هاي زيرمجموعه وزارت اقتصاد هستند، 
لذا مصوبه هيات امناي صندوق توسعه ملي براي 
همه ما لازم الاجراس��ت. معاون بانكي و اعتباري 
صندوق توسعه ملي تصريح كرد: سازمان بورس و 
صندوق تثبيت بازار سرمايه معتقدند كه صندوق 
توسعه بايد به پرداخت هاي خود ادامه دهد و نبايد 
تداوم پرداخت ها را به دريافت مطالبات از سازمان 

امور مالياتي منوط كند.

بازار ارز
به خوبي مديريت شده است

ايبنا| غلامرضا مصباحي مقدم؛ رييس شوراي فقهي 
بانك مركزي و عضو س��ابق ش��وراي پول و اعتبار علت 
افزايش صادرات و درآمد ارزي را نسبت به سال گذشته 
چنين توضيح داد: افزايش صادرات ناش��ي از سياس��ت 
ارتباط بيشتر با همسايگان و ديپلماسي تجاري است كه 
در دولت سيزدهم به طور جدي مورد توجه قرار گرفت. 
پس از روي كار آمدن اين دولت هم ارتباط با كشورهاي 
شمالي ايران مانند تركمنستان شكل گرفت كه موجب 
انتقال گاز از ايران به آذربايجان شد و هم ارتباط با روسيه 
و كش��ورهاي منطقه اوراسيا موجب شد تا با كشورهاي 
آسيا ميانه رابطه خوبي برقرار كنيم. از طرف ديگر ارتباط با 
پاكستان نيز افزايش پيدا كرد و سفري كه آقاي رييسي به 
قطر داشت موجبات افزايش صادرات به اين كشور را فراهم 
ساخت. وي در خصوص چگونگي ادامه اين روند گفت: 
ادامه اين روند نياز به بسته شدن قراردادهاي بلندمدت 
دارد. علاوه بر اين توليدات داخلي كشور بايد به گونه اي 
سامان يابد كه مطلوب مخاطبان و اهداف صادراتي قرار 
گيرد تا مش��تري توليدات ايراني باقي بمانند. اين استاد 
اقتصاد درباره راه جلوگيري از هدر رفت درآمد ارزي بيان 
كرد: هر اندازه درآمد ارزي افزايش پيدا كند بايد آن دسته 
از كالاهايي كه نيازهاي اساسي كشور را برطرف مي كنند، 
در اولويت قرار گيرد و از گروه كالاهاي وارداتي هم خارج 
ش��ود. زماني واردات كش��ور را در ۱۰ گروه طبقه بندي 
كردند، گروه اول مواد اوليه خوراك انسان و دام و طيور و 
دارو بود، خودرو در گروه دهم قرار داشت، اما گاهي ديده 
مي شود كه نمايندگان مجلس س��راغ واردات خودرو و 
امثال اين م��وارد مي روند، به نظر مي رس��د بايد واردات 
اولويت دار را مورد توج��ه قرار دهند. حتي گزارش هايي 
مي رسد مبني بر اينكه وارداتي صورت گرفته كه جنبه 
فانتزي دارد و ضروري نيست. با درآمد نفت بايد در پخش 
و پالايش نفت سرمايه گذاري كرد تا در حوزه فرآورده هاي 
نفتي و گازي از خام فروشي خارج ش��ود. ما از امتياز دارا 
بودن انرژي برخوردار هس��تيم و مي توانيم ارزش افزوده 
 بيشتري به دست آوريم، اينكه رهبر معظم انقلاب بر توليد 
دانش بنيان ها تاكيد كردند، به اين دليل است كه توليدات 
دانش بنيان موجب مي شود، ارزش افزوده چندين برابر به 
دست ايد. نماينده سابق مجلس شوراي اسلامي در رابطه با 
كاري كه بايد براي بهره وري موثر بر رقابت و به صرفه بودن 
توليد و صادرات انجام داد، بيان كرد: س��هم بهره وري در 
اقتصاد كشور بسيار پايين است، بايد توليدكننده در قلمرو 
كار خود آن را بالا ببرد. نتيجه هم اين خواهد بود كه با هزينه 
كمتر توليدات بيشتري خواهيم داشت و منابع بيشتري 
را به دست مي آوريم. رييس شوراي فقهي بانك مركزي 
در رابطه با مديريت منابع ارزي گفت: نوسانات ارزي در 
حال مديريت است. به اين معنا؛ همين كه بانك مركزي 
سامانه اي را ايجاد كرد كه تقاضاها از طريق آن به صرافي 
منتقل شود، معناي مديريت تقاضا را مي دهد. همين امر 
موجب مي شود كساني كه به فكر دلالي ارز و خارج كردن 
آن از كشور هستند، موفق به دستيابي به اين ارز نشوند. 
انگيزه كس��اني هم كه درصدد هس��تند ارز را به عنوان 
سرمايه نگه دارند، افت پيدا كند. تمام تقاضاهاي درست، 
بجا و واقعي بايد از طريق سامانه بانك مركزي پاسخ داده 
شود و نتيجه اين كار هم ايجاد تعادل بين عرضه و تقاضاي 
ارز است، به طوري كه صادركنندگان احساس مي كنند 
بهترين راه براي استفاده از ارز سامانه نيما است. مصباحي 
مقدم سال ۱۴۰۱ را چنين پيش بيني كرد: ۱۴۰۱ طبيعتا 
بهتر از ۱۴۰۰ خواهد بود. همانطور كه ۱۴۰۰ خصوصا ۷ 
ماه اخير آن بسيار بهتر از 5 ماه اول شد و كل سال بهتر از 
سال ۱۳99 بود كه حاصل ثبات اقتصادي است. در نتيجه 
آن توليد كنندگان تشويق ش��دند و احساس كردند كه 
مديريتي روي كار آمده كه بر اوضاع مسلط است، مشكلات 
را مي شناسد و براي آن راه حل دارد. همين امر موجب شده 
توليدات و صادرات افزايش يابد و صادرات به همسايگان 
بيشتر مورد تشويق قرار گيرد. طبعا بايد كالاهاي بهتري را 

هم توليد كنيم كه مشتري ها بيشتر شوند.

»تعادل« گزارش  مي دهد، اصلاح بورس ادامه دارد؟  

سرخ ترين روز بورس در ۱۴۰۱ 

مهار رانت واردات، پيش نياز توليد دانش بنيان
چون از ايشان انتظار نداشتم تا اين درجه سياست زدگي 
از خود نش��ان دهند. آن گزارش از نظر اعتبار توسعه اي 
صفر مطلق ب��ود. ولي از نظر سياس��ت زدگي و اينكه ما 
چقدر خوبي��م و قبلي ها چقدر ب��د بوده اند، عجيب بود. 
چون همانطور كه ب��ه دولت قبلي گفته بوديم، انداختن 
همه چيز در زمين قبلي ها به هيچ وجه قابل قبول نيست 
چون شما وقتي كه روي كار آمديد مي دانستيد چه چيزي 
را تحويل مي گيريد و با نقد به همان مسائل روي كار آمده 
بوديد. ش��ما گفتيد ما مي آييم درست مي كنيم لذا الان 
گزارش خودتان را بدهيد. اينكه وزير اقتصاد مي گويد ۳۴ 
هزار ميليارد تومان از تعهدات تنخواه دولت قبلي را تسويه 
كرده است يك مساله روتين حسابداري است. اين شيوه 
برازنده هيچ كس نيست به خصوص براي اين دوستي كه 

به اصطلاح وزير اقتصاد هستند.

  رتبه دوم توليد مهندس در جهان 
وي افزود: مطالعاتي درسازمان برنامه و بودجه وجود دارد 
كه مي گويد، ميزان سرمايه فيزيكي در قالب تجهيزات و 
ماشين آلات كه وارد ايران شده در قياس با ظرفيت هاي 
انباشته دانش ضمني در ايران نس��بت سه به يك دارد. 
وزارت صمتي كه براي واردات غش مي كند، بايد توضيح 
دهد كه اگر كارهاي شان قابل دفاع است به جاي مونولوگ 
بيايند از آنها دفاع كنند و اگر قابل دفاع نيست شرافتمندانه 
آنه��ا را متوقف كنند. در كش��وري كه بي س��ابقه ترين 
صنعت زدايي ها را در دو دهه گذشته تجربه كرده، از لحاظ 
تعداد دانش آموختگان فني در دنيا رتبه دوم شده يعني 
ما از ژاپن، كره، امريكا و آلمان از همه بيشتر مهندس توليد 

كرده ايم. ما با خودمان داريم چكار مي كنيم؟ 
يك مقام مسوول درباره داده هاي مرتبط با بودجه خانوار 
گفته است، ۶۳ درصد درآمد خانوارها از محل كار و فعاليت 
نيست.  اي كاش فيلمس��ازان ما بيايند از اين ماجرا فيلم 
تهيه كنند، بلكه عزيزان متوجه شوند كه مشكل كجا است. 
معاون سابق اش��تغال وزارت كار گفته است كه ما شغل 
ايجاد كرده ايم، ولي اين مشاغل عموما ناپايدار، بي كيفيت 

و در بخش غير رسمي ايجاد شده اند.

  شاخص اصلي دانش بنيان بودن چيست؟
وي با طرح اين سوال كه آيا شاخص سنجش دانش بنيان 
شدن كشور تعداد بنگاه هاي دانش بنيان است؟ افزود: شما 
بايد در مقياس ملي بگوييد دانش بنيان شدن چه تاثيري 
روي ش��اخص پيچيدگي اقتصادي، شاخص بهره وري 
كل عوامل توليد و شاخص رابطه مبادله مي گذارد. اينها 
شاخص سنجش هس��تند نه تعداد بنگاه هايي كه ايجاد 
ش��ده اند. گزارش هاي دانش بنيان ما بايد بر محور خلق 
فرصت هاي شغلي در بخش رسمي و در فعاليت هاي مولد 
باشد. چطور مي شود كه ما بخواهيم دانايي محور باشيم 
اما قيمت تمام شده پول براي تامين سرمايه در گردش 
بنگاه هاي مان بين 5 تا ۱۰ برابر ميانگين جهاني باشد؟ اگر 
در اين سرزمين گرامي كساني بخواهند صادقانه و عالمانه، 
ماجراي توليد دانش بنيان و اشتغال را پيگيري كنند بايد 
بيايند به ما بگويند كه كارنامه برنامه هاي چهارم تا ششم 
توسعه كه عنوان دانش بنياني را به يدك مي كشيدند چه 
بوده است؟ يكي از كارهاي حياتي كه واقعا به عنوان يك 
امر ملي بايد با ضوابط و معيارهاي صداقت و نظر كارشناسي 

مس��تقل صورت بگيرد اين اس��ت كه ما ببينيم اين چه 
مناسباتي اس��ت كه راه انداخته اند كه هنوز ما يه كلمه 
راجع به اقتص��اد دانش بنيان به لحاظ مفهومي نديديم، 
اما برخي مي آيند متر و ش��اخص را بر تولد شركت هاي 

دانش بنيان مي گذارند.

  جهت دهي به رانت ارز و ريال در پساتحريم
مومني بيان كرد: الان مقداري بحث از گشايش نفتي شده 
مي خواهند يك بخشي از ماجرا را به صورت رانت ارز و ريال 
به يك سمتي ببرند. اگر واقعا با تعداد شركت دانش بنيان 
مشكل ما حل مي شود چرا شما مي خواهيد ۳۰ درصد آن 
را رشد بدهيد؟ چرا ۳۰ هزار درصد رشد نمي دهيد؟ عين 
اين استدلال را ما در سال ۶۸ با طرفداران تعديل اقتصادي 
مطرح مي كرديم، چون آنها مي گفتند بگذاريد قيمت ارز را 
مثلا چند برابر كنيم تا اشتغال و صادرات رشد پيدا كند. ما 
مي گفتيم اگر واقعا از جهش نرخ ارز آنقدر معجزه برمي آيد 
چرا مي خواهيد 5 برابرش كنيد؟ لطفا 5۰ برابرش كنيد 
اما اگر بگوييد 5۰ برابر مناسب نيست پس يعني حساب 
كتاب هايي در كار وجود دارد نزديك ۳۴ س��ال است كه 
اين كار را مي كنند و ثمره آن را ديده ايم. زمان آن است كه 
اراده اي كنيم و دست از اين بازي ها  برداريم. ما بايد فريبي 
كه از طريق بس��ط رانتي معدني ه��ا گريبان حكومت را 
گرفته است، برملا كنيم. در ربع قرن گذشته سهم صنايع 
رانتي عمدتا شبه دولتي و معدني از توليد ناخالص داخلي 
بخش صنعت از حدود ۳۰ درصد در سال ۱۳۷۰ به حدود 
۷۰ درصد در س��ال 95 رسيده است. اين كار جنون آميز 
ده ها كاركرد ضد توسعه اي، مشكوك، فاسد و نابود كننده 

محيط زيست داشته اس��ت. يكي از كاركردهاي آن اين 
اس��ت كه رانتي- معدني ها را فربه كرده اند تا فروريزي و 
ورشكستگي وحش��تناك واحدهاي صنعتي توسعه گرا 

را پنهان كنند. 
وي بيان كرد: در مس��ير حركت به سمت دانش بنياني 
مي توانيم بسط فرصت هاي شغلي مولد را داشته باشيم 
ولي آنهايي كه استارتاپ را با هر كيفيت و در هر حيطه اي 
از فعاليت خدماتي را جزو دانش بنيان ها محسوب مي كنند، 
بايد مراقب باشند كه مهم ترين خصلت توليد دانش بنيان 
در مرحله پاياني خود اين اس��ت كه به شدت اشتغال زدا 
اس��ت. خصلت اش��تغال زايي يا اش��تغال زدايانه توليد 
دانش بنيان در مرحله آخري به اندازه اي است كه در سال 
2۰۳۰ با 2 درصد جمعيت ش��اغل ۱99۰ مي توان كل 

نيازهاي جمعيت جهان به كالا و خدمات را پوشش داد.
مومني گفت: ش��اه بيتي كه همه روي آن توافق نظر 
دارند اين است كه براي حركت به سمت دانايي محوري 
حكومت بايد پيشگام باشد. حكومت ما چه در دولت 
و چه در مجلس ش��رافتمندانه به خاط��ر آبرويي كه 
رهبري در اين خصوص گذاشته است، بگويند كه ما 
هيچ تصميم غيركارشناس��ي و غير مبتني بر دانايي 
در سال ۱۴۰۱ نخواهيم گرفت. اگر فقط همين يك 
كار را انجام دهند كافي است و حواسشان باشد كه در 
توليد حياتي ترين عنصر براي دانايي محوري مقياس 
فعاليت است. لطفا ش��عارها و نمايش هاي توخالي را 
متوقف كنيد، چراكه نه براي كشور ثمره اي دارد نه در 
جامعه اي كه ۱۴ تا ۱5 ميليون تحصيلكرده  دانشگاهي 

دارد، چنين چيزي پذيرفته مي شود.

ادامه از صفحه اول



گروه راه و شهرسازي|
»جام جهاني فوتبال« بار ديگ��ر ايران و قطر را به هم 
نزديك كرده اس��ت. اگر چه اين دو كش��ور در برخي 
حوزه ها از جمله »انرژي« دو رقيب منطقه اي به شمار 
مي روند، اما س��وابق روابط ايران و قطر نقاط روش��ن 
بس��ياري دارد. آخرين مورد همكاري كامل و نزديك 
اقتصادي- سياس��ي دو كشور در سال 2017 صورت 
گرفت، وقتي كه قطر از س��وي 4 كش��ور عربس��تان 
س��عودي، امارات، بحرين و مصر تحريم شد و امنيت 
غذايي 2.5 ميليون نفر جمعيت اين ش��به جزيره به 
مخاطره افت��اد. در مقابل اين رويك��رد تحريم آميز، 
اي��ران 4 هواپيما حامل قريب ب��ه ۹0 تن مواد غذايي 
زود فاس��د شدني شامل ميوه و س��بزيجات  به دوحه 
فرس��تاد و آمادگي خ��ود را براي ارس��ال كمك هاي 

بيشتر اعلام كرد.
ايران همچنين مجوزه��اي عبور هواپيماهاي قطر از 
آس��مان خود را افزايش داد. به اين ترتيب، پروازهاي 
»هواپيمايي قطر« به عنوان مقام نخست شركت هاي 
هوايي جهان مختل نش��د و از تحريم ها اثر نپذيرفت. 
هواپيماهاي قطري عازم اروپا از آسمان ايران و تركيه 
عبور كردن��د و هواپيماهايي كه عازم آفريقا بودند نيز 
از آسمان ايران، عمان و از آنجا به سمت جنوب عبور 
كردند ت��ا جايي كه مجوزهاي عبور از آس��مان ايران 
به طور مثال به 100 تا 150 پرواز روزانه افزايش پيدا 
كرد. ايران همچنين يك بندر خود را براي تس��هيل 
انتقال كالاها و مواد غذاي��ي به قطر اختصاص داد، به 
گونه اي كه هر هفته سه محموله از طريق كشتي به قطر 
مي رسيد. در آن سو، قطر نيز طي دهه هاي اخير همواره 
تلاش كرده همچون عم��ان، در منازعات بين المللي 
نقش ميانجي ميان ايران و غرب را بازي كند و از موانع 

روابط تهران و واشنگتن بكاهد.
با چني��ن پيش��ينه اي از روابط ميان اي��ران و قطر و 
همچنين فاصله دريايي بسيار نزديك اين دو كشور، 
حالا برگزاري جام جهاني فوتبال در كشور قطر، بهانه اي 
شده است تا همكاري هاي اقتصادي دو كشور افزايش 
يابد. از همين رو، طي روزهاي يكش��نبه و دوش��نبه 
هفته جاري، وزير راه و شهرس��ازي ايران با جاسم بن 
سيف السليطي، وزير حمل و نقل و مواصلات قطر، در 
جزيره كيش ديدار و درباره ش��يوه پشتيباني ايران از 
برگزاري جام جهاني رايزني كرد. ماحصل اين ديدارها 
امضاي 6 س��ند همكاري ميان دو كش��ور است. اين 
اسناد شامل سند فارسي توافق نامه امضا شده در سفر 
رييس جمهوري اسلامي ايران به قطر، سه سند توسعه 
همكاري هاي مشترك بين ايران و قطر در حوزه هاي 
حمل و نقل هوايي و يك س��ند همكاري حمل و نقل 
دريايي، و صورتجلسه مفاد همكاري هاي مشترك در 

پشتيباني از جام جهاني قطر است.
وزير راه و شهرسازي جمهوري اسلامي و وزير حمل 
و نقل و ارتباطات قطر امضاكنندگان س��ند فارسي و 
صورتجلس��ه همكاري هاي مشترك در پشتيباني از 
جام جهاني بودند و سه س��ند همكاري حمل و نقل 
هوايي توسط رييس س��ازمان هواپيمايي 2 كشور و 
سند همكاري در خصوص همكاري هاي حمل و نقل 
دريايي نيز توسط روساي سازمان هاي بنادر 2 كشور 

به امضا رسيد.
رستم قاسمي در مراسم امضاي اسناد يادشده با تشكر 
از تلاش هاي وزير حمل و نقل و ارتباطات قطر در اين 
سفر فشرده كه نشانه تمايل هر دو كشور براي توسعه 

همكاري ها بود، گفت: ايران و قطر در شرايط مختلفي 
همواره در كنار هم بوده اند. جام جهاني فوتبال قطر در 
پيش است و قطر از آنجايي كه مساحت بالايي ندارد، 
اما با شهامت اين رويداد بزرگ را مديريت كرده است.

او با اشاره به اينكه جمهوري اسلامي ايران همكاري هاي 
لازم را با قطر در جام جهاني خواهد داشت، افزود: 14 
توافق نامه در سفر رييس جمهور كشورمان به قطر امضا 
و امروز در جلساتي متعدد توافقات مهمي ثبت شد كه 

محور اصلي آن در بخش هوايي است.
به گزارش مهر، جاسم بن سيف السليطي نيز شامگاه 
دوشنبه در اعلام جمع بندي سفر 2 روزه خود به ايران 
گفت: در اين سفر توافقنامه هاي مختلفي در رابطه با 
همكاري هاي فني و اقتصادي به امضا رس��يده كه بر 
اساس يكي از اين اسناد همكاري FIR )نواحي پروازي 
بالاي كش��ورهاي( قطر و ايران به هم متصل شده كه 

اتفاق مهم و تاريخي بين 2 كشور است.
وزير حمل و نقل و ارتباط��ات دولت قطر اظهار كرد: 
همچنين ني��ز در خصوص همكاري هاي مش��ترك 
2 كش��ور در خصوص تماشاگران جام جهاني 2022 
كه به قطر سفر خواهند كرد در اين سفر توافقاتي نيز 
انجام ش��ده است كه اين تصميمات فصل جديدي از 

همكاري ها بين 2 دولت را رقم خواهد زد.
FIR يا Flight Information Region به نواحي 
پروازي بالاي كشورها )فضاي با ابعاد تعريف شده( كه 
درآن معمولا س��رويس هاي مراقبت پرواز )سرويس 
اطلاعات هوانوردي و سرويس هشدار( ارايه مي گردد 
گفته مي شود؛ اين منطقه معمولا بر مرزهاي زميني 

كشورها منطبق است.

    جزييات سفرهاي دريايي به قطر 
در اين حال، حسين عباس نژاد، مديركل امور دريايي 
سازمان بنادر و دريانوردي جزييات توافق هاي صورت 
گرفته با قطر براي راه اندازي خط كشتيراني و سفرهاي 

دريايي را در آس��تانه جام جهان��ي فوتبال اعلام كرد. 
عباس نژاد در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: پيش از آنكه 
مس��اله جام جهاني و برگزاري آن در قطر مطرح شود 
و خارج از اين موضوع، راه اندازي خط كشتيراني را در 
نظر داشتيم و برنامه ريزي براي آن را انجام داده بوديم. 
هدف اول ما راه اندازي سفرهاي دريايي بوشهر – دوحه 
به دليل نزديكي دو بندر به يكديگر بود، به همين دليل 
هم مساله تعميرات اساسي و لايروبي اسكله مسافري 

بوشهر را در دستور كار قرار داديم.
وي افزود: بر اساس برنامه ريزي صورت گرفته در اواسط 
تابستان امسال اسكله مسافري بوشهر آماده سفرهاي 
دريايي خواهد شد و با شركت صاحب كشتي هاي مورد 
نظر نيز مذاكره كرديم تا هر چه سريعتر آماده سازي 

كشتي ها نيز انجام شود.
مديركل امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي ادامه 
داد: طبق وع��ده اي كه وزير گردش��گري داده، قطر 
جزو اولويت هاي ما براي راه اندازي سفرهاي دريايي 
و گردشگري دريايي اس��ت و معتقديم كه امكانات و 
زيرساخت در ايران به وجود آمده و در قطر هم وجود 
دارد و مي توانيم از طريق سفرهاي دريايي از امكانات 
گردشگري دو كشور به نحو احس��ن استفاده كنيم. 
همچنين در صحبت ه��ا و مذاك��رات دو جانبه بين 
ايران و قطر مقرر شد تا امكانات و بسترهاي لازم براي 
راه اندازي هر چه س��ريعتر اين خط كشتيراني فراهم 
شود و اميدواريم در توافقنامه ديگري كه توسط وزير راه 
و شهرسازي امضا شد و در آينده نيز توافقات ديگري در 
اين زمينه امضا خواهد شد، پشتيباني هايي از سوي دو 
كشور براي ارايه ديگر خدمات مانند هتلينگ و تامين 
مايحتاج در ايام جام جهاني و حتي پس از آن از طريق 

ايران صورت گيرد.
عباس ن��ژاد اعلام كرد: راه اندازي خط كش��تيراني 
مس��افري و آماده سازي بنادر مس��افري دو كشور 
در دس��تور كار قرار دارد اما اينك��ه چگونه بتوانيم 

از حداكث��ر ظرفيت هاي كش��تيراني اي��ران براي 
جابه جايي مس��افران در ايام جام جهاني اس��تفاده 
كنيم بس��تگي به موافقت هاي ديگ��ري دارد كه با 
قطر امضا خواهد ش��د كه مي توان به مس��اله ويزا، 
هتلينگ و ... در راستاي تسهيل رفت و آمد مسافران 

و تماشاگران جام جهاني قطر اشاره كرد.

     قيمت بليت سفرهاي دريايي به قطر 
به گفته وي، در ح��ال حاضر ۳000 صندلي ظرفيت 
شناورهاي مسافري است كه مي توانند در روز و شب 
جابه جايي مسافر را بين بنادر ايران و قطر و كشورهاي 
ديگر را انجام دهند و با وجود اينكه در ابتدا بوشهر را براي 
انجام سفرهاي دريايي بين ايران و قطر انتخاب كرده 
بوديم، چند بندر ديگر امكان پهلوگيري اين كشتي ها 
را دارد و ترمينال هاي مسافري استاندارد و مجهزي را 
در آنجا داريم كه مي توان به ترمينال مسافري كيش 
اشاره كرد كه در حال آماده سازي است و همزمان با آن 
دو شناور بزرگ و چند شناور كوچك را تا ماه هاي آينده 
آماده سفرهاي دريايي خواهيم كرد اما اگر نياز باشد، 
تسهيلات مورد نياز را براي افزايش ظرفيت مسافر و 
تعداد شناورهاي مس��افري به شركت هاي متقاضي 

ارايه خواهيم داد.
مديركل امور دريايي س��ازمان بن��ادر و دريانوردي 
درباره قيمت بليت كش��تي هاي مسافري به مقصد 
قطر و تعيين تكليف آنها در ماه هاي آتي گفت: يكي 
از مش��كلاتي كه مي تواند قيمت س��فرهاي دريايي 
خارجي و داخلي را متعادل كند، مس��اله س��وخت 
اس��ت كه در آيين نامه اخير مص��وب هيات وزيران 
مساله سوخت حل شد و اميدواريم سفرهاي دريايي 
داخلي و خارجي هر چه س��ريعتر تقويت شود. براي 
س��فر دريايي به مقصد قطر نيز بر اس��اس مسافت و 
هزينه هاي سفر قيمت بليتي را مشخص خواهيم كرد 

تا اين سفرها هر چه سريع تر رونق بگيرد.

ايرانشهرادامه از صفحه اول
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كج دار و مريز شاخص هاي 
اقتصادي جهان با افول كرونا

شايد بتوان اين كاهش را به قرنطيه شدن چندين 
شهر چين مربوط دانست. اما در همسايگي نيوزيلند، 
استراليا خبر از بهبود شرايط كسب و كار و همچنين 
افزايش اعتماد تجاري داد. شاخص اعتماد تجاري 
بر اساس نظرسنجي تجاري شركت هاي استراليايي 
است كه توسط بانك ملي استراليا انجام مي شود. 
اين ش��اخص نش��ان دهنده انتظارات مشاغل در 
مورد شرايط كس��ب و كار براي ۳ ماه آينده است. 
اعداد منتشر شده اين شاخص 16 بود، دوبرابر عدد 

تخمين زده شده و ۳ واحد بيش از ماه پيش.
بانك مركزي ژاپن )BoJ( نيز اخبار مثبتي منتشر 
كرد. شاخص اول مربوط به ميزان وام بانكي اعطايي 
بانك مركزي ژاپن بود. اين ش��اخص پويايي تمام 
وام هاي معوق بانك هاي ژاپني را در ماه جاري نسبت 
به ماه مشابه سال قبل نش��ان مي دهد. بانك ژاپن 
نرخ بهره منفي را تعيين كرده اس��ت، به اين معني 
كه نرخ ها زير صفر هستند. اين يك سياست پولي 
غير سنتي است كه براي تحريك اقتصاد استفاده 
مي ش��ود. عدد اعلام ش��ده نيم درصد بود كه 0/2 
درصد بالاتراز پيش بيني ها بود. عدد شاخص بالاتر 
از مقدار پيش بيني شده ممكن است تأثير مثبتي 
بر ين ژاپن داشته باشد. افزايش حجم وام به بهبود 
احساسات تجاري و افزايش سرمايه گذاري اشاره 
دارد. با اين حال، ين ژاپن بيش��تر از شاخص هاي 

داخلي متاثر از شاخص هاي خارجي است.
هند دومين كش��ور پرجمعيت جه��ان و اقتصاد 
نوظهور در حوزه توليد ب��ا اخبار منفي مواجه بود. 
به طوري ك��ه در بخش توليدات صنايع س��نگين 
حدود ۳% كمتر از ميزان انتظارات بود. همچنين در 
بخش توليد ساير صنايع با اينكه رشد 11درصدي 
براي آن، با رقم 0/08% مواجه شد. رقمي كه نسبت 
به ماه پيش ميلادي نيز دچار افت 0/0۳ درصدي 

بود است. 
علي رغم اين كاهش ها، در بخش قيمت مواد غذايي 
رشد 7 و نيم درصد داشته و همچنين شاخص قيمت 
مصرف كننده )CPI( نيز رشد حدود يك درصدي 
داشته است. اين شاخص ممكن است بر نرخ بهره، 
مشوق هاي مالياتي، دس��تمزدها و مزاياي دولت 
تأثير بگذارد. به عنوان معياري براي سنجش تورم، 
CPI ممكن است تأثير زيادي بر ارزش روپيه هند 
 INR داشته باشد. رش��د آن را مي توان براي مظنه

مثبت دانست.
در قاره سبز، همزمان با بحث انتخابات فرانسه، تراز 
تجاري اين كشور نيز منتشر شد. طبق عدد منتشر 
شده فرانسه در فوريه 2022 با كسري تجاري 10 
ميليارد يورويي مواجه بوده اس��ت. شرايط براي 
آلمان، قوي ترين اقتصاد اروپا، كمي متفاوت بود. 
شاخص احساسات نسبت به شرايط اقتصادي كه 
 ZEW توسط موسس��ه پژوهش اقتصادي اروپا
انجام مي شود، يكي از مواردي است كه مورد توجه 
اقتصاددانان و س��رويس هاي اطلاع رساني مانند 
رويترز ني��ز قرار مي گيرد. براي به دس��ت آوردن 
عدد اين ش��اخص، مهم ترين شاخص هاي مالي 
بين المللي موضوع اين نظرسنجي قرار مي گيرند. 
مواردي مانند: نرخ تورم، نرخ بهره، شاخص سهام، 
نرخ ارز و قيمت نفت. كارشناس��ان بازار مالي در 
پاس��خ هاي خود تنها بايد برآورده��اي كيفي از 
روندها با توجه به جهت تغيير ارايه دهند. اين بدان 
معناس��ت كه آنها صرفاً ارزيابي مي كنند كه آيا به 
نظر آنها، مث��لًا نرخ بهره بلندم��دت افزايش)+(، 
كاهش)-( يا كم و بيش ثاب��ت)=( در 6 ماه آينده 
براي ش��اخص هاي وضعيت خواهد ب��ود يا خير. 
اين يك شاخص پيش��رو براي سلامت اقتصادي 
است . سرمايه گذاران و تحليلگران به دليل شغل 
خود بسيار مطلع هستند و تغييرات در احساسات 
آنها مي تواند يك س��يگنال اولي��ه از فعاليت هاي 

اقتصادي آينده باشد.
عدد منتشر شده براي شاخص احساسات اقتصادي 
آلم��ان 41- ب��ود. هرچند عدد زير صفر نش��ان از 
بد بيني دارد اما عدد به دس��ت آماده 7 واحد بهتر 
از تخمين هاي انجام شده بود. هرچند نظرسنجي 
ZEW از نظر تاريخي بر اقتصاد آلمان متمركز است 
و آلمان تماي��ل دارد اقتصاد منطقه يورو را رهبري 
كند، بنابراين چشم انداز كلي ناشي از اين شاخص 
منطقه يورو را تحت الشعاع داده هاي آلماني منتشر 
ش��ده قرار مي دهد. البته اين شاخص براي اقتصاد 
كل اروپا نيز منتش��ر مي ش��ود كه در آخرين عدد 
منتشر شده براي ماه قبل ميلادي اين عدد 4۳- بود 
كه ۳ واحد بهتر از مقدار پيش بيني ش��ده بود. اين 
شاخص نشان دهنده احساس��ات سرمايه گذاران 
صنعتي در حوزه يورو است. رشد شاخص به معناي 
انتظارات مطلوب اس��ت و امكان پيش بيني رشد 
سرمايه گذاري هاي در اقتصاد منطقه يورو را فراهم 
مي كند. همچنين ممكن است بر قيمت يورو تأثير 

مثبت بگذارد.
در ايالات متحده، ش��اخص درآمد واقعي نشان از 
كاهش ميزان درآمد امريكايي ها كه در ماه فوريه با 
كاهش نيم درصدي درآمد واقعي مواجه بودند، در 
ماه مارس اين كاهش به 1/1% درصد رسيده است. 
درآمد واقعي )ماهانه( نشان دهنده تغييرات درآمد 
واقعي جمعيت در ماه معين نسبت به ماه قبل است. 
اين محاسبه شامل دستمزد، پاداش و ساير درآمدها 
منهاي پرداخت ه��اي اجباري )عمدت��اً ماليات( 
مي ش��ود. بنابراين، درآمد واقعي منعكس كننده 

قدرت خريد واقعي جمعيت است.
از طرف ديگر، شاخص قيمت هاي مصرف كننده اعم 
از شاخص قيمت اصلي )كه غذا و انرژي را به دليل 
نوسانات از محاسبه حذف مي كند( و همچنين ساير 
ش��اخص هاي قيمت مصرف كننده با رشد مواجه 
بوده اند. البته به دليل اينكه در حوزه دلار انتقاداتي 
به اين شاخص وجود دارد تاثير آن متوسط بر روي 

دلار ارزيابي مي شود.

مصايب بليت هاي تكليفي
براي ايرلاين ها

مقصود اس��عدي س��اماني، دبير انجمن شركت هاي 
هواپيماي��ي از مطالبات ب��الاي ايرلاين ه��ا از برخي 
دستگاه ها بابت فروش بليت هاي تكليفي خبر داد. دبير 
انجمن شركت هاي هواپيمايي در گفت وگو با مهر اظهار 
كرد: رقم مطالبات ايرلاين ها از دستگاه هاي مختلف 
بابت بليت هاي تكليفي، بالاست؛ به عنوان مثال بر اساس 
قانون جامع ايثارگران، شركت هاي هواپيمايي مكلف به 
اعطاي بليت نيم بها به ايثارگران شده اند؛ در همين قانون 
هم آمده بايد بنياد شهيد و امور ايثارگران، مابه التفاوت 
قيمت واقعي و نرخ پرداختي از سوي ايثارگران را جبران 
كند. اسعدي ساماني اضافه كرد: تنها شركتي كه در اين 
زمينه اقدام كرده، هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران 
)هما( است كه مبالغ مورد مطالبه ايران اير هنوز پرداخت 
نشده است. ايران اير اين آمادگي را دارد تا در صورتي كه 
بنياد شهيد بدهي هاي خود را پرداخت كند، كماكان 
به ايثارگران خدمت رس��اني كند. وي درباره تكليف 
ايرلاين ها به پرداخت بليت نيم بها به معلولان بر اساس 
قانون بودجه امسال گفت: بايد آيين نامه اجرايي آن تهيه 
شده و دستگاهي كه قرار است مابه التفاوت نرخ واقعي 
و يارانه اي بليت هواپيما را بر عهده بگيرد، تعيين شود. 
همچنين مكانيزم مشخصي هم لازم است تدوين شود 
تا افراد مشمول دريافت بليت نيم بها اعم از معلولان و 
ايثارگران به شركت هاي هواپيمايي جهت ارايه بليت 
نيم بها معرفي ش��وند. بر اس��اس بند »خ« تبصره 6 
قانون بودجه 1401 عوارض آزادراه هايي كه پس از 
دوران مشاركت به دولت واگذار شده است 10 درصد 
افزايش مي يابد و منابع حاصله به صورت ماهانه به 
حس��اب درآمد عمومي نزد خزانه داري كل كشور 
واريز مي شود؛ تا سقف 100 ميليارد تومان از اين مبالغ 
واريزي در اختيار سازمان بهزيستي قرار مي گيرد تا 
جهت تهيه بليت نيم بهاي سامانه هاي برون شهري 
هوايي، ريلي و دريايي دولتي و عمومي هزينه شود. 
گفتني است در اين بند از قانون بودجه، در خصوص 
تفكيك ميان عرضه بليت نيم بها به سفرهاي داخلي 

يا خارجي صحبتي به ميان نيامده است.

چالش هاي رفع تحريم 
 بر اين اساس دولت مي تواند با ارايه تسهيلات در راستاي 
ص��ادرات براي تجار آنها را به س��مت صادرات س��وق 
دهد. علاوه بر اين وضع تعرفه هاي منطقي وارداتي نيز 
مي تواند اقدام ديگر در راستاي حمايت از توليد داخلي 

و صادرات باشد.
از س��وي ديگر، رفع تحريم افزايش ص��ادرات را براي 
كش��ور به همراه خواهد داشت. اما نكته مهم اين است 
كه صادرات از طريق توليدات موجود تقويت ش��ود يا 
اينكه توليد صادرات محور ني��ز افزايش يابد؟ افزايش 
توليد صادرات محور مي تواند به اين ش��كل باش��د كه 
توليد كنندگان با تكيه بر درآمدهاي صادراتي ميل به 
افزايش س��طح كيفي محصولات خود پيدا كنند و به 
عبارتي توليدات خود را در راس��تاي صادرات و كسب 
بازارهاي بين المللي شكل دهند. اين موضوع علاوه بر 
افزايش توان رقابتي شركت ها و رضايتمندي مشتريان 
داخلي مي تواند درآمدهاي ارزي كش��ور را به صورت 
جدي با رش��د همراه س��ازد. از اين رو دولت مي تواند با 
در نظر گرفتن سياست هاي تشويقي، توليد كنندگان 
را به س��مت توليد صادرات محور س��وق ده��د و اين 
سياست هاي تشويقي نيز مي تواند با تكيه بر سياست هاي 
كاهش دهنده هزينه صادرات محقق شود. تشويق هايي 
از قبيل تسهيلات بانكي براي صادركنندگان، كاهش 
عوارض گمركي صادرات، جايزه هاي صادراتي و... بدون 
شك بايد در سياست هاي توسعه اي كشور پس از رفع 

تحريم ها شكلي جدي تر به خود بگيرند.

فرمان توقف بندرسازي در ايران
جليل اس��لامي، معاون امور بندري سازمان بنادر و 
دريانوردي از اولويت تامين تجهيزات مورد نياز بنادر 
كشور به جاي بندرسازي، به عنوان دستور كار سال 
1401 سازمان بنادر در اين حوزه خبر داد.  به گزارش 
تسنيم، اسلامي با اشاره به تاكيد وزير راه و شهرسازي 
بر لزوم به روز كردن تجهيزات مورد نياز در بنادر كشور 
در سال جاري، اظهار كرد: تاكيد سياست هاي وزارت 
راه و شهرس��ازي و سازمان بنادر و دريانوردي بر اين 
است كه در كنار توسعه ظرفيت ها و زيرساخت هاي 
بنادر كشور، تجهيزات و امكانات مورد نياز آنها فراهم 
ش��ود و بر اين اس��اس تاكيد بر اين است كه امسال 
توجه بيشتري به بحث تامين و آوردن تجهيزات براي 
افزايش ظرفيت تخليه و بارگيري بنادر كشور صورت 
گيرد. وي با بيان اينكه بخش قابل توجهي از تجهيزات 
بنادر كشور توسط بخش خصوصي تامين مي شود، 
افزود: بخش��ي از اين تجهيزات توسط شركت هاي 
س��رمايه گذار بزرگي كه در بنادر س��رمايه گذاري 
كرده اند، تامين و بخشي از آن هم توسط خود سازمان 
بنادر تامين مي ش��ود. در اين خصوص برنامه ريزي 
كرده اي��م تا از طرق مختلف ب��راي افزايش توانايي، 
س��رعت و نُرم تخليه و بارگيري و نيز كاهش زمان 
انتظار كشتي ها استفاده ش��ود. وي تصريح كرد: با 
توجه به اهميت و نيز حجم ورود كالاهاي اساسي، ما 
تجهيزات مورد نياز براي تخليه و بارگيري اين كالاها 
را داريم و در سال گذشته نيز نزديك به 28 ميليون 
تن كالا تخليه و بارگيري شد. وي ادامه داد: در واقع 
الان بر مبناي حجم فعلي، تجهيزات لازم براي تخليه و 
بارگيري كالاها در بنادر وجود دارد اما تاكيد بر توسعه 
بيشتر اين ظرفيت براي تامين تجهيزات با توان بالاتر 
براي تخليه كشتي هاست. به هر حال سايز كشتي ها 
دايما در حال افزايش است و تجهيزات مناسب تري 
براي تخليه آنها در زمان مناس��ب لازم است كه اين 

برنامه ريزي انجام خواهد شد.

مقام هاي تهران و دوحه 6 سند همكاري امضا كردند

زاكاني تاسيس سازماني تازه در شهرداري تهران را دنبال مي كند

پشتيباني ايران از قطر در جام جهاني فوتبال

طرح شهرداري براي موبايلي كردن حمل و نقل عمومي
گروه راه و شهرسازي|

با آمدن انواع و اقس��ام كس��ب وكارها و ساير مناسبات 
اقتصادي و انس��اني روي »موبايل«ها تا حد زيادي اين 
مناسبات دستخوش تغيير شده اند و در مجموع مي توان 
گفت كه فناوري ه��اي نوين مبتني بر اينترنت-موبايل 
توانسته رفاه بيشتري را براي شهروندان به ارمغان بياورد. 
در چنين شرايطي است كه ش��هرداري تهران درصدد 
است تا با اس��تفاده از اين فناوري ها، حال و هواي تازه اي 
به شريان هاي زندگي در پايتخت تزريق كند، اما عليرضا 
زاكاني، شهردار تهران انجام پيوند ميان فناوري و مناسبات 
ش��هري و از جمله حمل و نقل عمومي را مستلزم ايجاد 
سازمان تازه اي در دستگاه عريض و طويل تحت امر خود 
مي داند. در آن س��وي ماجرا اما برخي از اعضاي شوراي 
شهر بر اين باورند كه ايجاد پيوند فناوري با زندگي شهري 
در چهارچوب امكانات سازماني كنوني )سازمان فناوري 
و اطلاعات شهرداري موسوم به فاوا( ميسر است و لزومي 
به ايجاد تشكيلات تازه نيست. زاكاني ديروز با حضور در 
پنجاه و هشتمين جلسه شوراي اسلامي شهر تهران در 
تشريح لزوم تشكيل سازمان فناوري هاي نوين در خلال 
بررسي اصلاح بخشي از ساختار شهرداري تهران، گفت: 
امروز موضوع بسيار مهمي مطرح است و سوالي مطرح بود 
كه مجموعه سازمان فناوري اطلاعات موجود چه تفاوتي 
با سازمان فناوري هاي نوين دارد و ضرورت تشكيل يك 
سازمان ديگر چيس��ت؟ بايد به اين نكته تاكيد كنم كه 
فناوري دو قس��مت دارد، ديجيت��ال و غير ديجيتال كه 
بخش ديجيتال آن در سازمان فناوري شهرداري و بخش 
غير ديجيتال آن در س��ازماني كه پيش��نهاد كرده ايم، 
مديريت و راهبري مي ش��ود. بي ترديد اين دو، دو مقوله 

متفاوت هستند و امكان تركيب آنها نيز وجود ندارد.
وي افزود: درخواس��ت ما اين بود كه سازمان فناوري در 
ابتدا از معاونت جدا شده و مستقيما با شهردار تهران كار 
كند. اتفاقي كه از زمان »قائمي« روي داد كه مديرعامل 

وقت سازمان فناوري اطلاعات شهرداري تهران با شخص 
قاليباف كار مي كرد. بي ترديد كار سازمان فاوا تجميع و 
تحليل داده هاس��ت و به عنوان مغزافزار سازمان بايد در 
اختيار رييس سازمان باشد. شهردار تهران ادامه داد: به 
عنوان اصلي ترين ابزار مديريتي، اين بخش بايد در دست 
بالاترين مقام سازمان باشد. بي ترديد معاونت ها اطلاعات 
خ��ود را با يك فرهنگ غلط متعلق به خود مي دانند و به 
اشتراك نمي گذارند و اگر اراده رييس سازمان نباشد اين 
كار اتفاق نمي افتد؛ همانند شرايط فعلي سازمان فاواي 
شهرداري، مغز افزاري كه در اختيار مديريت باشد مي تواند 
تحول ايجاد كن��د. امروز به يك مجموعه منفعل تبديل 
شده است. وي تاكيد كرد: در حال حاضر سازمان فناوري 
اطلاعات ش��هرداري تهران درخواستي برايش تعريف 
مي شود و او اين درخواست را انجام مي دهد در حالي كه 
بايد به پيشران تبديل شود و كليه مجموعه ها را به دنبال 
خود بكشد، اين مديريت و پيگيري كه زمينه ساز تحول 
سازماني باشد بايد توسط بالاترين مقام مجموعه مديريت 
و هدايت ش��ود. ش��هردار تهران خطاب به اعضاي شورا 
درخواست كرد كه سازمان فناوري اطلاعات از معاونت 

منفك و به صورت مستقيم با شهردار تهران كار كند.
زاكاني در تشريح ضرورت تشكيل سازمان فناوري هاي 
نوين نيز گفت: همه فناوري هاي غير ديجيتال در مديريت 
شهري در اين س��ازمان پيش بيني شده، مثلا در حوزه 
پسماند فناوري هاي هاضم در اين قالب دنبال خواهد شد. 
در حال حاضر روزانه 7500 تن زباله در تهران جمع آوري 
مي شود كه 5000 تا 5500 تن روزانه به آرادكوه منتقل 
 MRF مي شود. ما به دنبال اين هستيم كه هشت مركز
در تهران را تجهيز كنيم و با بهره مندي از دانش و فناوري 
5500 ت��ن زباله را به ۳50 تن برس��انيم و اولين قرارداد 
اين حوزه نيز در حال انعقاد اس��ت. به اين ترتيب از خانه 

تا آرادكوه زباله ها به يك مديريت واحد سپرده مي شود.
وي ادام��ه داد: مبتني ب��ر فناوري، در ن��وع جمع آوري 

زباله تحول ايجاد مي ش��ود. بي ترديد فاواي ش��هرداري 
تهران دانش مديريت اي��ن كار را ندارد. زباله جمع آوري 
ش��ده در هش��ت مركز كه هر كدام از آنها 800 ميليارد 
تومان سرمايه گذاري را به خود اختصاص داده زباله را به 
كمپوست و مواد قابل بازيافت تبديل مي كند و كمتر از 
پنج درصد زباله ها به آرادكوه منتقل مي شود. بر همين 
اساس ضرورت شكل گيري سازمان فناوري هاي نوين را 
مي توان مشخص كرد. شهردار تهران تاكيد كرد: از زماني 
كه معاونت علم و فناوري با حمايت رهبري شكل گرفت 
تغييرات و تحولات دانش بنياني را مشاهده كرديم، اين 
اقدامات نيازمند مديريت متمركز اس��ت كه بتواند خود 
را ب��ا فناوري هاي نوين همراه كند. بي ترديد براي نجات 
شهر مسير شفاف اس��ت و در بسياري از كشورها تجربه 
 شده، سال ها موضوع توليد در دستور كار بود اما امسال با 
دانش بنيان بودن همراه ش��د، چرا ك��ه اگر دانش بنيان 
 نباش��د نمي تواند جهش حركت را محقق كند. موضوع 
دانش بنياني متفاوت از موضوعاتي است كه بايد توسط 
سازمان فاوا دنبال شود. زاكاني بار ديگر با اشاره به موضوع 
مديريت پسماند در ش��هر تهران گفت: برآورد مي شود 
قيمت زباله در شهر تهران حدود 4000 ميليارد تومان 
است، در حالي كه ما در تهران سال گذشته 1200 ميليارد 
تومان هزينه جمع آوري پرداخت كرده ايم كه متاسفانه 

بخشي از اين پول در جيب دلالان رفته است.

   تا چه زماني به مردم خدمت خوب 
ارايه ندهيم؟

وي افزود: در حال حاضر 72 هزار تاكس��ي و 6000 ون 
در شهر تهران موجود است كه بخشي از اينها حدود 20 
درصد خارج از مدار هس��تند و در خدمت شهر نيستند. 
در موضوع حمل و نقل حدود 2500 اتوبوس داريم و به 
7000 اتوبوس نيازمنديم، در مورد واگن هاي مترو بخشي 
از آنها از مدار خارج شده يعني حدود 112 واگن غير فعال 

است و همين موارد مزيت هاي شهرداري است كه حمل 
و نقل را در دست دارد و پياده راه ها را نيز تنظيم مي كند اما 
برخي از سرويس هاي اينترنتي كه پشت آن دانش بنيان 
نهفته است شهر را متحول كرده اند ولي ما با وجود 78 هزار 
تاكسي نمي توانيم اين كار را انجام دهيم، چرا كه با استفاده 
از داده ه��ا و فناوري ها كار را پيش نبرده ايم. تا چه زماني 
به مردم خدم��ت خوب ارايه ندهيم و آنها ابراز نارضايتي 
داشته باشند؟ شكل گيري سازمان فناوري هاي نوين تنها 
راه حل اين موضوع است. در مقوله تحولات در عرصه مواد 
نيز همچون مقوله آب هاي زيرزميني نيازمند به موضوع 
دانش بنيان هس��تيم كه اين موارد خ��ارج از حوزه هاي 

سازمان فناوري اطلاعات است.
وي افزود: ممكن اس��ت برخي اعضاي ش��وراي ش��هر 
تهران بگويند كه ما به دنبال چابك س��ازي هستيم. اولا 
چابك سازي لزوما كوچك سازي نيست بلكه يكي از موارد 
چابك سازي كوچك سازي است. در مورد مجوز سازمان 
اداري، اس��تخدامي براي تشكيل اين سازمان نيز پس از 
تشريح موضوع براي نماينده سازمان امضاء كرده اند كه 
با اين موضوع موافق هستند. يعني اين مجوز را نيز داريم.

وي ادامه داد: امروز مجموعه هايي كه نبض ش��هر را در 
دست گرفته اند تنها 8 مجموعه انبار بيشتر ندارند و اين 
كار را با بهره گيري از دانش و فناوري ها محقق كرده اند. ۳0 
درصد باراندازهاي شهر تهران مربوط به ساير شهرستان ها 
اس��ت در حالي كه دود ناش��ي از حمل و نقل آنها براي 
شهروندان تهراني اس��ت، ولي مي توان آنها را به خارج از 
شهر منتقل كرد. متاسفانه امروز خانه هاي مسكوني در 
محاصره انبارهاي كالا قرار گرفتند و اين موضوع در برخي 
از مناطق تهران به روشني مشاهده مي شود در حالي كه 
مي توان با كمك فناوري ها اي��ن معضل را نيز حل كرد. 
بي ترديد يكي از راه هاي اصلي نجات ش��هر تشكيل اين 
سازمان است لذا درخواست من اين است كه به اين كار 

نگاه و ضريب ويژه اي در شورا داده شود.



از آنجايي كه تا پايان سال ۱۴۰۰ و به دليل منع قانوني 
مجلس براي افزايش تعرفه، دولت اجازه افزايش قيمت 
را نداشت، به نظر مي رسد در آغاز سال جديد اپراتورها 
با افزايش قيمت بسته هاي اينترنتي، براي برابر كردن 
هزينه و درآمد و دخل و خرج خود پيش دس��تي كرده 
و به استقبال افزايش تعرفه ها رفتند. اقدام اپراتورها به 
افزايش نرخ بس��ته هاي اينترنتي بدون اطلاع رساني و 
كسب مجوز در هفته اخير، سبب شد تا رگولاتوري اعلام 
كند آنها رامجبور خواهد كرد كه بسته ها را به حالت قبل 

بازگردانند و منتظر تصميم دولت بمانند.
اقدام اپراتورها به افزايش قيمت بسته هاي اينترنت بدون 
اطلاع رساني به كاربران، موضوعي تكراري در سال هاي 
اخير اس��ت كه هر ب��ار نيز با واكنش منف��ي كاربران و 
رگولاتوري مواجه مي ش��ود و در نهايت نيز مش��خص 
مي ش��ود كه اپراتورها در بازه مجاز كف و سقف تعرفه 
مصوب، نرخ بس��ته هاي خود را تغيير داده اند. آخرين 
تعرفه گذاري براي قيمت اينترنت به سال ۹۶ بازمي گردد 
و از آن سال تاكنون كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات 
مصوبه اي براي نرخ گذاري اينترنت نداش��ته اس��ت. با 
اين حال با توجه به افزايش تورم در كش��ور و مشكلات 
اقتصادي، اپراتورها ثبات تعرفه ها را دليلي بر عدم توسعه 
مي دانند و معتقدند كه اين تعرفه ها س��ودي عايدشان 
نمي كند؛ به همين دليل هر از چندگاهي به طرق مختلف 
از جمل��ه حذف برخي بس��ته ها و جايگزيني نرخ هاي 
گران تر با حجم كمتر، قيمت بسته هاي اينترنتي خود 
را افزايش مي دهند و اين اقدام را نيز در چارچوب قانون 
و مطابق با مصوبه سقف و كف تعرفه در نظر گرفته شده 
از سوي كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات مي دانند. 
در آخرين مورد نيز، در هفته جاري مش��خص شد كه 
برخي اپراتورها دست به تغييراتي در قيمت بسته هاي 
اينترنت خود زده اند كه طبق بررسي كاربران، در برخي 
بسته ها افزايش ۱۰۰ درصدي قيمت مشاهده مي شود. 
براي مثال قيمت بسته اينترنت با حجم يك گيگابايت 
يك اپراتور از ۲۰ هزار تومان به ۴۰ هزار تومان رسيده و 
قيمت ۵ گيگ اينترنت هم از ۱۰۰ هزار تومان به ۲۰۰ 
هزار تومان رسيده است. در همين حال برخي كاربران 
در ش��بكه هاي اجتماعي هم مي گويند ك��ه در نحوه 
محاس��به پهناي باند ترافيك داخلي و تعرفه اينترنت 
پيام رسان هاي بومي ابهام وجود دارد و اپراتورها تعرفه 
نيم بهاي ترافيك داخل را رعايت نمي كنند و همچنان 
هزينه ترافيك خارجي در بسته اينترنت آنها محاسبه 

مي شود.

   پيش دستي اپراتورها
 براي برابر كردن دخل و خرج

از آنجايي كه تا پايان سال ۱۴۰۰ و به دليل منع قانوني 
مجلس براي افزايش تعرفه، دولت اجازه افزايش قيمت 
را نداشت، به نظر مي رسد در آغاز سال جديد اپراتورها 
با افزايش قيمت بسته هاي اينترنتي، براي برابر كردن 
هزينه و درآمد و دخل و خرج خود پيش دستي كرده و 
به استقبال افزايش تعرفه ها رفتند. پيش از آغاز سال نيز 
زمزمه گران كردن اينترنت از سوي برخي اپراتورها به 
دليل تصميم مجلس براي افزايش ۲ درصدي حق السهم 
دولت از درآمد اپراتورها در بودجه سال ۱۴۰۱، شنيده 
شد. اما در آن زمان وزير ارتباطات قاطعانه تاكيد كرد كه 
»هيچ اپراتوري به بهانه افزايش اين ۲ درصد، حق افزايش 
تعرفه را ندارد و س��ازمان تنظيم مق��ررات و ارتباطات 
راديويي بايد تعرفه گذاري كن��د«. البته اين مصوبه در 
بودجه ۱۴۰۱ از سوي شوراي نگهبان لغو شد. از سوي 
ديگر اما وزارت ارتباطات در سال گذشته نيز بارها تاكيد 
كرده كه در راستاي توسعه و با توجه به بالا رفتن هزينه ها، 
تغيير تعرفه گذاري و اصلاح تعرفه هاي اينترنتي در سال 
۱۴۰۱ الزامي اس��ت و بايد به نحو مناسبي اين اصلاح 

تعرفه ها صورت گيرد. اما پيش دستي اپراتورها در گران 
كردن بسته هاي اينترنتي بدون اطلاع رگولاتوري، سبب 

شد تا رگولاتوري در اين باره اطلاعيه دهد.

   اپراتورها مجاز 
به تغيير بسته هاي اينترنتي هستند

در اطلاعي��ه رگولاتوري اين طور آمده كه »بر اس��اس 
مقررات مصوب سال هاي گذشته، اپراتورها در محدوده 
مشخصي مجاز به تعريف بسته هاي خدماتي بودند كه 
به دليل شرايط رقابتي بعضاً در سطح بسيار پايين تري 
اقدام به تعرفه گذاري مي كردند و اكنون با افزايش چند 
برابري هزينه ها، ادامه سرمايه گذاري و پاسخ به مصرف 
روزافزون مشتركين با چالش جدي مواجه شده است 
كه قطعاً ادامه اين روند، دسترس��ي مردم به خدمات با 
كيفيت و پايدار را دچار مش��كل خواه��د كرد.« در اين 
اطلاعيه با تاكيد بر اينكه كميس��يون تنظيم مقررات 
ارتباطات به عنوان بالاترين ركن تصميم گير در وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات هيچ گونه مصوبه جديدي 
در مورد تعرفه اينترنت نداشته و آخرين تعرفه مصوب 
اينترن��ت همراه مرب��وط به س��ال ۹۵ و اينترنت ثابت 
مربوط به سال ۹۶ اس��ت، آمده است: »طي اين تعرفه 
سقف و كف قيمت، تعيين ش��ده تا اپراتورهاي بخش 
خصوصي نسبت به تعيين قيمت خدمات و بسته هاي 
اينترنتي در محدوده سقف و كف اقدام كنند.« مطابق 
اعلام رگولات��وري »مورد اخير افزايش قيمت اينترنت 
ثابت در برخي اپراتورها در دست بررسي است تا چنانچه 
در خارج از چارچوب قانوني )مصوبات س��ال هاي ۹۵ و 
۹۶( باشد، سريعاً نسبت به اصلاح آن اقدام شود و جريمه 
قانوني براي متخلفان اعمال شود.« در اين اطلاعيه فراهم 
كردن تمهيدات لازم ب��راي خدمات باكيفيت و پايدار 
توسط اپراتورها از مسووليت هاي اصلي سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي عنوان شده و بر اين ضرورت 
نيز تاكيد شده كه »ضروري است اپراتورهاي ارتباطي 
با رعايت ش��رايط اقشار مختلف جامعه و حتي الامكان 
تأمين بخشي از منابع مالي مورد نياز خود از طرق ديگر 
و با هماهنگي با اين سازمان، افزايش حداقلي قيمت ها 
را مبتني بر چارچوب مصوبات مدنظر قرار دهند و بخش 
عمده درآمد حاصله هم حتماً صرف توسعه شبكه شود.«

    نرخ بسته ها به حالت قبل بازمي گردد
در اين باره مهدي سالم، مشاور وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، از برگزاري جلساتي با اپراتورها توسط سازمان 
تنظيم مق��ررات و ارتباطات راديويي خب��ر داد تا براي 
وضعي��ت قيمت اينترنت تصميم گيري ش��ود. وي در 
مورد تغيير نرخ بسته هاي اينترنتي گفت: اپراتورها در 
بازه س��قف و كف مجاز، نرخ ها را تغيير داده اند و از اين 
نظر تخلفي صورت نگرفته است. تا پيش از اين به دليل 
فضاي رقابتي تعرفه ه��ا را در پايين ترين حالت ممكن 
تعريف مي كردند اما هم اكنون از اين حالت خارج شده 
و نرخ هاي جديدي تعريف كرده اند. اما آنچه كه از نگاه 
رگولاتوري تخلف محسوب مي شود به عدم اطلاع رساني 
و دريافت مجوز تغيير بسته هاي اينترنت بر مي گردد. در 
اين باره به اپراتورها اخطار داده شد و اپراتورها نيز ملزم 
به بازگشت تعرفه ها به قبل شدند. سالم گفت: اپراتورها 
بايد قبل از هرگونه تصميم براي افزايش قيمت يا حذف 
بس��ته ها و تغيير در حجم آنها، اين تصميم را به تأييد 
رگولاتوري برسانند. بايد فرآيندها مطابق با قواعد مدنظر 

رگولاتوري دنبال شود.

   اپراتورها بايد وزارت ارتباطات را 
براي افزايش قيمت قانع كنند

س��خنگوي وزارت ارتباط��ات اف��زود: جلس��ه اي 
ك��ه با حض��ور اپراتوره��ا و رگولاتوري انجام ش��د در 
راس��تاي ش��نيدن ادله و بررس��ي دلايل درخواست 
اپراتوره��ا ب��راي افزايش قيم��ت اينترنت ب��ود. چرا 
ك��ه اپراتورها تاكي��د دارند كه در ص��ورت عدم تغيير 
 تعرفه ه��ا، امكان توس��عه نخواهند داش��ت و زيان ده 
مي ش��وند. با اين حال كيفيت خدماتشان افت خواهد 
كرد. وي با بيان اينكه تاكيد وزارت ارتباطات بر تغيير 
تعرفه ها به شرط رعايت منافع قشر آسيب پذير است، 
ادامه داد: اپراتورها بايد تدابير و پيش��نهاد خود را براي 
رعايت اين موارد ارايه كنند. از سوي ديگر بايد تضمين 
دهند كه در صورت تغيير تعرفه ها، افزايش كيفيت شبكه 
خواهند داشت و كيفيت سرويس خود را بالا مي برند. 
سالم خاطرنشان كرد: تدابير اپراتورها بايد بتواند وزارت 
ارتباطات را قانع كند. اين جلسات تا رسيدن به نتيجه 
مطلوب پيگيري مي شود و اپراتورها بايد بتوانند وزارت 

ارتباطات را قانع كنند، كه افزايش تعرفه ها چگونه منتج 
به توسعه شبكه شده و صرف توسعه شبكه مي شود و 

براي قشر آسيب پذير چه برنامه اي دارند.

    مخالفت مجلس با افزايش تعرفه اينترنت
زمزمه تغيير تعرفه اينترنت از سوي دولت در حالي به گوش 
مي رسد كه مجلس مخالفت خود را با افزايش تعرفه اينترنت 
اعلام كرده است. مگر اينكه اپراتورها به فكر افزايش كيفيت 
باشند؛ موضوعي كه مدنظر وزارت ارتباطات نيز بوده است.   
در حالي كه روز دوش��نبه، حجت الاسلام سيدمحمدرضا 
ميرتاج الديني رييس فراكسيون راهبردي مجلس شوراي 
اس��لامي در اين باره تاكيد كرده كه »نمايندگان مجلس 
ش��وراي اس��لامي با افزايش تعرفه اينترنت به اين شكل 
مخالف هستند و اگر قرار اس��ت افزايش تعرفه ها مدنظر 
قرار گيرد، بايد اين مساله بر اساس افزايش كيفيت باشد و 
مشتركين بتوانند از تكنولوژي هاي برتر در حوزه اينترنت 
ثابت و موبايل بهره مند شوند. براي مثال در بخش اينترنت 
ثابت حتماً بايد شبكه فيبرنوري در دسترس مردم قرار گيرد. 
به طور حتم مجلس با افزايش قيمت تعرفه اينترنت بر اساس 
تكنولوژي هاي منسوخ گذشته مخالفت خواهد كرد.«در 
همين رابطه س��هيل يحيي زاده رييس كميته ارتباطات 
و فناوري اطلاعات فراكس��يون راهبردي مجلس شوراي 
اسلامي نيز گفته اس��ت: »در اسرع وقت و به صورت فوري 
جلسه اي از سوي اين كميته با حضور اپراتورها و نمايندگان 
مجلس شوراي اس��لامي برگزار مي كنيم و نتايج آن را در 
اختيار ساير نمايندگان قرار مي دهيم.« وي با اشاره به مصوبه 
۲۶۶ كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات در سال ۱۳۹۶ به 
عنوان آخرين مصوبه حوزه تعرفه گذاري خدمات اينترنت 
گفت: همچنان ملاك ما همان مصوبه است. با توجه به رقابتي 
بودن بازار، بعضي شركت ها خدمات خود را با تعرفه پايين تر 
از سقف مصوب ارايه مي كردند و اكنون اعلام كرده اند تعرفه 
را به سقف مصوبه رسانده اند؛ صحت اين مساله بايد توسط 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي بررسي شود. 
مطابق اين مصوبه، اپراتورهاي غالب كه سهم بالايي در بازار 
دارند، علاوه بر اينكه ملزم به رعايت سقف و كف مجاز تعرفه 
هستند، بايد بسته ها و تعرفه گذاري ها را به تأييد رگولاتوري 
برساند و اپراتورها مجاز نيستند نسبت به تغيير بسته هاي 

تعرفه حتي در بازه مجاز، راسا اقدام كنند.
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زيرساخت پنجره واحد براي ارايه 
خدمات الكترونيكي آماده شد

 معاون امور دولت، مجلس و استان هاي وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات از آماده شدن زيرساخت هاي لازم براي 
پنجره واحد خدمات الكترونيكي و تسهيل شرايط صدور 
مجوزها خبر داد. به گزارش ايرنا، رضا باقري اصل به اجراي 
تبصره چهار قانون اصلاح قانون اجراي سياس��ت هاي 
كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسي اشاره كرد 
و گفت: مقرر شد تا دستگاه ها نسبت به ايجاد زيرساخت 
پنجره واحد و تسهيل شرايط صدور مجوزها براي ارايه 
خدمات الكترونيكي به كسب وكارها در درگاه ملي صدور 
مجوزهاي كشور اقدام كنند. وي با تشريح اقدامات انجام 
شده توسط وزارت ارتباطات در اين حوزه افزود: با تامين 
زيرس��اخت هاي مورد نياز از جمله سامانه، پهناي باند 
مورد نياز، مركز داده و س��اير نيازمندي ها بستر اجراي 
مصوبات هيات مقررات زدايي را فراهم كرده است و در فاز 
نخست تمام استعلام هاي الكترونيكي ارايه شده توسط 
دستگاه هاي اجرايي در مركز ملي تبادل اطلاعات براي 
درگاه ملي مجوزهاي كشور قابل عرضه و بهره برداري شده 
است. معاون وزير ارتباطات و دبير شوراي اجرايي فناوري 
اطلاعات فاز بعدي اين برنامه را بر اس��اس درخواست 
هيات مقررات زدايي آماده ايجاد سرويس هاي مورد نياز 
اين هيات براي تس��هيل و تسريع در صدور مجوزهاي 
كسب وكار دس��تگاه هاي اجرايي و الكترونيكي شدن 
تمامي مدارك و استعلامات و نيز اعلامي شدن بسياري 
از مجوزها عن��وان كرد. باقري اص��ل همچنين درباره 
گزارش وزير اقتصاد به مجلس گفت: مجلس ش��اهد 
گزارش وزير اقتصاد در اجراي قانون مربوط به تسهيل 
صدور مجوزهاي كسب و كار بود كه براي تحقق دستور 
 رهبر معظم انقلاب به عنوان ش��عار سال ۱۴۰۱ توليد 

دانش بنيان و اشتغال آفرين نقش اساسي دارد.

مطالبه نمايندگان از وزير ارتباطات 
براي اينترنت روستاها

سخنگوي كميسيون صنايع و معادن مجلس راه اندازي 
تلف��ن ثاب��ت و اينترن��ت در روس��تاها را از تأكيدات 
نمايندگان در نشس��ت با وزير ارتباطات عنوان كرد 
و گفت: كش��ور وضعيت مناس��بي در حوزه اينترنت 
پرس��رعت ندارد. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از 
خانه ملت، روح الله عباس پور در تشريح جلسه حضور 
وزير ارتباطات در كميسيون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسلامي و مطالبات نمايندگان گفت: راه اندازي 
تلفن ثابت و اينترنت پرسرعت در روستاها از تأكيدات 
نمايندگان در اين نشست بود. وي با بيان اينكه كشور 
وضعيت مناس��بي در حوزه اينترنت پرسرعت ندارد 
و مش��كلات موجود در آموزش مجازي طي ماه هاي 
گذش��ته مصداقي براي اين ادعا اس��ت، ادامه داد: در 
اين جلسه وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گزارشي 
از عملكرد ۷ ماهه خود در حوزه هاي توس��عه شبكه 
ملي اطلاع��ات، اقتصاد ديجيتال، دولت هوش��مند، 
توسعه خطوط تلفن ثابت و… ارايه داد. عباس پور در 
تشريح مطالبات اعضاي كميسيون صنايع و معادن از 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات توضيح داد: اجراي 
شبكه ملي اطلاعات اصلي ترين مطالبه نمايندگان بود. 
متأسفانه زيرساخت هاي لازم براي عملياتي شدن اين 
ش��بكه تاكنون راه اندازي نشده كه وزير ارتباطات در 
نشست كميسيون صنايع و معادن وعده راه اندازي اين 
شبكه را داد. اين نماينده مردم تصريح كرد: بر اساس 
گزارش ارايه شده از سوي وزير ارتباطات، قرار است در 

حوزه فضاي مجازي اپراتور كودك راه اندازي شود.

آمادگي براي تقويت نقش آفريني 
بخش خصوصي در اقتصاد ديجيتال

سازمان نظام صنفي رايانه اي كشور آمادگي اين نهاد 
را براي همكاري با معاونت فناوري و نوآوري وزارت 
ارتباطات در جهت نقش آفريني در توسعه اقتصاد 
ديجيتال اعلام كرد. به گزارش مهر، سيدحس��ن 
هاشمي گفت: توسعه اش��تغال مبتني بر فناوري 
ارتباط��ات و اطلاعات در كش��ور و ايجاد س��الانه 
حداقل ۱۵۰ هزار ش��غل جديد و بسترسازي براي 
بومي سازي تجهيزات مورد نياز شبكه ملي اطلاعات 
دو هدف تعيين شده ديگر براي معاونت فناوري و 
نوآوري وزارت ارتباطات است كه تحقق آن نيازمند 
مشاركت گسترده بخش خصوصي است و سازمان 
نظام صنفي رايانه اي مي تواند مس��ير تحقق آن را 
هموار كند. رييس سازمان نصر تاكيد كرد: تلاش 
خواهيم كرد در تعامل دو جانبه با معاونت فناوري 
و نوآوري وزارت ارتباطات، اقدامات و برنامه هايي 
را در اين حوزه تعريف كني��م و اميدواريم وزارت 
ارتباطات ني��ز با اس��تقبال از مش��اركت بخش 
خصوصي، گام بلندي براي افزايش سهم اقتصاد 

ديجيتال و اشتغالزايي در اين عرصه بردارد.

ديپلماسي جمهوري اسلامي 
ايران و قطر 

 سند چشم انداز و سياست هاي قطب برتر شدن اقتصاد 
در منطقه نام برد و در وهله دوم نيز پيشبرد اهداف اقتصاد 
مقاومتي همچون حمايت همه جانبه از صادرات، تسهيل 
مقررات و...  اما مزيت هاي قطر براي آغاز اين ديپلماسي 
چگونه تبيين مي شود؟ از منظر سياسي كشور قطر اولين 
كش��وري بود كه در پيروزي انقلاب اسلامي ايران، اين 
رخداد مهم را به ملت و دولت ايران تبريك گفت، همچنين 
در انتخابات اخير رياس��ت جمهوري نيز اولين كشوري 
بود كه پيروزي مق��ام رييس جمهور را تبريك گفت اما 
متاسفانه در سبد ديپلماسي ايران در يك دهه اخير قطر 
بنا به دلايل مختلف سطح روابط دو طرفه و يك طرفه اي 
را تجربه كرده است. فرصت هاي همكاري هاي اقتصادي 
ما با كشور قطر را در ابعاد مختلفي مي توان در نظر گرفت 

كه در ادامه به آنها اشاره خواهم كرد:  
اقتصاد انرژي: اوپك گازي كه به پيشنهاد جمهوري 
اسلامي ايران تاسيس شده است و دبيرخانه اش در دوحه 
قرار دارد يك فرصت بسيار طلايي است بدين معنا كه 
ايران مي تواند با يك ديپلماس��ي مناسب گاز قطر را از 
طريق لوله به كشورهاي همسايه ارسال كند كه پيشنهاد 
قراردادهايي همچون در بخش LNG با سه هدف مهم 
صادرات، سوآپ يا حتي ترانزيت به كشورهاي مختلف 
همسايه از جمله پاكستان، تركيه، كويت يا حتي هند 
مي تواند آورده هاي مهم اقتصادي را از منظر ديپلماسي 

اقتصادي براي كشور داشته باشد.
سرمايه گذاري هاي مش�ترك: بر اساس آمارهاي 
موجود حجم تجارت فيمابين بين ۳۰۰ تا ۴۰۰ ميليون 
دلار است كه اين امر با يك سياست خارجي توسعه گرا 
اين ظرفيت را داراست كه دو برابر شود كه راهكارهايي 
همچون تعريف كلان پروژه ها در بخش هاي كشاورزي، 
معادن و صنايع غذايي مي تواند منجر به سرمايه گذاري 
شود و از طرفي قطري ها نيز مي توانند با سرمايه گذاري 
در بخش هاي مختلف از جمله ارتقا و امكان بهره وري 
بيشتر در مناطق آزاد، صنايع پايين دستي و پتروشيمي 

ظرفيت دو طرفه ديپلماسي اقتصادي را بالا ببرند.
تعاملات دوجانبه در بخش خصوصي: در اين بخش 
ظرفيت هاي خوبي هم در حال رخ دادن است و هم رخ 
داده است. نكته حائز اهميت در اين عرصه اين است كه 
دو طرف به يك سياست خارجي توسعه گرا كه ديپلماسي 

اقتصادي را منتج مي شود اهميت و باور حتمي دارند.
در پايان اين يادداش��ت بايد مطرح كرد كه در رابطه با 
ديپلماسي اقتصادي بين اين دو كشور بازيگران متعدد 
و مهمي به عنوان چالش به نقش آفريني مي پردازند كه از 
آنها مي توان به رويكرد اخواني كشور قطر در شكل گيري 
مسائل سياسي، تحريم هاي ايالات متحده، نقش آفريني 
تركيه در مساله انرژي منطقه و مهم ترين آنها در شرايط 
فعلي همكاري اين كش��ور از كنفرانس دوحه تاكنون 
با حكومت طالبان در افغانستان اش��اره كرد.از اين رو 
مي توان نتيجه گرفت كه موانع همكاري از منظر كميت 
نسبت به فرصت ها بيشتر است. اما جمهوري اسلامي 
ايران با يك سياس��ت خارجي توسعه گراي هوشمند 
مي تواند فرصت آفريني در عرصه ديپلماسي اقتصادي را 

اولويت خود قرار بدهد.

ارز دولتي  و قيمت دارو
 يك ميليون تومان نيز رسيده، در نهايت با قيمت ثابت 

۱۰ هزار تومان به دست مصرف كننده رسيده است.
داروهاي ضروري و مهم، هيچگاه وابسته به قيمت ارز، 
قيمت تمام ش��ده توليد يا افزايش هزينه ها نبوده و از 
اين رو دليلي وجود ندارد كه با حذف ارز ۴۲۰۰ توماني، 
تغييري در قيمت نهايي براي مصرف كننده به وجود 
آيد. همانطور ك��ه در برنامه دولت و مجلس آمده، بايد 
مابه التفاوت افزايش قيمت دارو از سوي دولت پوشش 
داده ش��ود. مثلا در حال حاضر اگر ارز واردات پنج هزار 
تومان به ازاي هر يورو پرداخت مي ش��ده و بنا باش��د با 
ح��ذف ارز، قيمت آن به ۳۰ هزار تومان برس��د، دولت 
بايد اين ۲۵ هزار تومان را به طور كامل پوشش دهد، به 
اين ترتيب با حذف ارز، افزايش قيمتي رخ نخواهد داد و 
دولت به طريقي ديگر قيمت را پايين مي آورد. در كنار 
آن، واردكننده حدود ۱۰ درصد سود مي گيرد. فاصله 
ميان اين افزايش قيمت نيز بايد از سوي دولت جبران 
شود و به اين ترتيب در اين بخش نيز بنا نيست افزايش 
قيمتي رخ دهد. مگر اينكه بنا باشد داروها از فهرست 
حمايت بيمه خارج شوند كه برنامه اي در اين زمينه وجود 
ندارد. در اسفند ماه سال گذشته، برخي داروها يا مواد 
اوليه، با وجود آنكه در فهرست دريافت ارز قرار گرفتند 
و حتي ريال آن نيز از سوي واردكننده پرداخت شد، ارز 
را دريافت نكردند. به اين ترتيب هنوز سرنوش��ت ارز و 
نحوه حمايت ها در اين حوزه مشخص نيست و همين 
موضوع شايد مش��كلاتي را در بازار ايجاد كرده باشد. با 
مشخص شدن تكليف سياست ها و حمايت ها مي توان 
انتظار داش��ت كه تغييري در قيمت داروهاي ضروري 

مردم ايجاد نشود.

افزايش نرخ بسته هاي اينترنتي بدون اطلاع رساني و كسب مجوز در هفته اخير، منجربه واكنش رگولاتوري شد

وزير ارتباطات: 

اپراتورها به پيشواز گراني رفتند

ايران بايد به يكي از صادركنندگان خدمات فضايي منطقه تبديل شود
وزير ارتباطات با بيان اينكه ماهواره هاي متعددي در 
دس��ت پرتاب داريم، گفت: جمهوري اسلامي ايران 
بايد به زودي به يكي از صادركنندگان خدمات فضايي 
منطقه و كش��ورهاي اسلامي تبديل شود. به گزارش 
خانه ملت، عيسي زارع پور با حضور در كميسيون صنايع 
و معادن مجلس شوراي اسلامي، گزارشي از اقدامات 
انجام شده در محورهاي مختلف طي ۷ ماه گذشته و 
برنامه هاي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات در سال 

۱۴۰۱ را ارايه كرد. وي اجرايي شدن ۷۰ درصد شبكه 
ملي اطلاعات در سال جاري را يكي از برنامه ريزي هاي 
وزارت ارتباطات عنوان ك��رد و گفت: اجراي فازهاي 
مختلف ش��بكه مل��ي اطلاعات يك��ي از اصلي ترين 
برنامه هاي وزارت ارتباطات است. وزير ارتباطات اضافه 
كرد: تلاش مي كنيم در سال جاري يك واحد درصد به 
سهم اقتصاد ديجيتال از كل توليد ناخالص ملي، افزوده 
شود؛ كارگروه ويژه اقتصاد ديجيتال در دولت، محوريت 

تحقق اين مهم را برعهده دارد. وي با بيان اينكه پروژه 
راهبردي فيبرنوري منازل و كسب و كارها كه مي تواند 
سرعت دسترسي مردم به اينترنت و شبكه را چندين 
برابر كند، در دست انجام است، اضافه كرد: عملياتي 
ك��ردن ۵ ميليون پورت پرس��رعت در نقاط مختلف 
 يكي ديگر از هدف گذاري هاي وزارت ارتباطات است. 
زارع پور در تشريح اقدامات وزارت ارتباطات در توسعه 
حوزه فضايي نيز گفت: امسال تثبيت تزريق ماهواره 

به لايه لئو )مدارهاي ح��دود ۵۰۰ كيلومتري( انجام 
مي گي��رد. وزير ارتباطات با بي��ان اينكه ماهواره هاي 
متعددي در دس��ت پرتاب داريم، ادامه داد: ان شاءالله 
جمهوري اس��لامي ايران باي��د به زودي ب��ه يكي از 
صادركنندگان خدمات فضايي منطقه و كشورهاي 
اسلامي تبديل شود؛ زيرا ما جز ۱۰ كشوري هستيم كه 
از يك سو توان ساخت ماهواره بومي را داريم و از سوي 

ديگر نيز پرتاب آن را با پرتابگر بومي انجام مي دهيم.

آگهی فراخوان شرکت فولاد مبارکه اصفهان

 ،www.msc.ir   جهت دريافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص  فراخوان های عمومی، ارزيابی کیفی، مناقصات و مزايدات به وبسايت شرکت به نشانی
 )SRM( منوی خريد و تامین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق راهنماي موجود، نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طريق سیستم ارتباط با تأمین كنندگان

ا قدام نمائید. اطلاعات ساير فراخوان ها از طريق سايت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس می باشد.
روابط عمومي شرکت فولادمبارکه اصفهان

1401-02

مهلت ارسالموضوعشمارهنوع فراخوانرديف
مدارک

مديريت
مرتبط

قراردادهای خريد48549104intend to purchase 464 tons of Ferro-Titanium based on attached tender documents1401/02/19فراخوان عمومی1

قراردادهای خريد48549105intend to purchase 115 tons of Ferro-Vanadium based on attached tender documents1401/02/24فراخوان عمومی2

قراردادهای خريد09 / 1401/02خريد، نصب و راه اندازی متال کلد و راکتور و ملزومات جهت ناحیه سبا48511775فراخوان عمومی3

48545063 و فراخوان عمومی4
48545065

شناسايی پیمانکار توانمند در خصوص انجام عملیات طراحی و مهندسی، خريد، نصب، تست و راه اندازی تضمین 
قراردادهای خريد1401/02/17عملکرد پروژه بهینه سازی و اصلاح سیستم کنترل سرعت جرثقیل های 9، 10، 18 و 19 ناحیه فولادسازی

شرکت آب و فاضلاب استان البرز »سهامي خاص«

شرکت مهندسي آب و فاضلاب  كشور
شرکت آب و فاضلاب استان البرز

نوبت دوم 

شناسه آگهي : 1300835 آگهي فراخوان ارزيابي کيفي )شماره 7/ م ع/1401(  
سيستم مديريت يکپارچه / کد 10/26/00/ف

شرکت آب وفاضلاب استان البرز در نظر دارد از طريق فراخوان عمومي و مناقصه يک مرحله اي نسبت به انتخاب تامین کنندگان واجد صلاحیت جهت تامین 
14000 متر لوله پلي اتیلن فاضلابي سايز 250 میلیمتر از محل اعتبارات طرحهاي عمراني مطابق مشخصات و شرايط ذکر شده در اسناد حاضر اقدام نمايد. 

کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اس�ناد فراخوان و مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايي پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکي دولت )ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir با شماره فراخوان 2001005186000007 انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 

عدم عضويت قبلي , مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
متقاضیان شرکت در مناقصه مي توانند جهت دريافت اس�ناد ارزيابي کیفي، از تاريخ 1401/01/23 تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1401/01/27 به سامانه 
الکترونیکي دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نموده و اسناد را دريافت نمايند. متقاضیان موظف هستند پس از تکمیل مدارک خواسته شده، 

مدارک را حداکثر تا ساعت 10 روزيكشنبه مورخ 1401/02/11 در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت به آدرس www.setadiran.ir بارگذاري نمايند.
مناقصه گران علاوه بر بارگذاري فايل هاي PDF اسناد , موظف به ارائه آن در پاکت لاک و مهر شده تا ساعت 11 روز  يکشنبه مورخ 1401/02/11 به دفتر 

قراردادهاي شرکت آب و فاضلاب استان البرز مي باشند.
س�اير اطلاعات و جزئیات در اس�ناد مناقصه مندرج اس�ت. جهت کس�ب اطلاعات بیش�تر به س�ايت پايگاه ملي اطلاع رس�اني مناقصات به آدرس 

)iets.mporg.ir( مراجعه نمايید12610%



تعادل |
بررسي قانون جديد مبارزه با قاچاق كالا و ارز نشان 
مي دهد، ترخيص درص��دي كالا فقط پس از اعلام 
بانك عامل مبني بر اينكه ثبت س��فارش در »صف 
تأمي��ن ارز بانكي« مقدور اس��ت. البت��ه اين قانون 
ترخيص كالا بدون كد س��اتا را در دو مورد تجويز و 
بلامانع اعلام كرده؛ نخست مصوبات شوراي امنيت 
يا ش��وراي عالي امنيت ملي، و ديگ��ري حكم ماده 
42 قانون گمركي )صدور حكم( . گفته مي ش��ود، با 
ابلاغ اين قانون عملا مصوبه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي تحت الش��عاع قرارگرفته است و به نحوي 
نسخ ضمني مي شود. همچنين بر اساس اين قانون، 
در صورت ارايه اسناد جعلي در زمان اظهار يا ترخيص 
يا خروج، كالا مش��مول قاچاق خواهد شد. بسياري 
اين ش��رايط س��ختگيرانه را يك مانع تراشي جديد 
در تجارت خارجي عنوان كردند، كه ممكن اس��ت 
رويه ه��اي واردات كالا را با اخلال مواجه كند. دربند 
ديگري از اين قانون آمده است كه اگر شخصي بدون 
ثبت س��فارش اقلام بهداشتي، پزش��كي و خوراكي 
را وارد كند و در اماك��ن مراجع تحويل گيرنده مثل 
انبارهاي شركت انبارهاي عمومي فرودگاه امام تخليه 
شود و اعلام گردد اين كالا فاقد مجوز بهداشت است 

مي تواند موضوع پرونده قاچاق شود. 

    شرايط سخت براي اظهار كالا 
به گ��زارش تعادل، در قانون اص��لاح قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز، يك تبصره به ماده )7( قانون مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز اضافه ش��ده، كه مطابق آن جز در 
مواردي كه به تش��خيص ش��وراي امنيت كشور يا 
ش��وراي عالي امنيت ملي، ضرورت يا مصالح كشور 
اقتضاء نمايد، كليه واردكنندگان كالا موظفند »منشأ 
ارز« كالاي واردات��ي خود را پس از ثبت س��فارش و 
»قبل از ترخيص«، در س��امانه جامع تجارت اظهار 
كنند. بانك مركزي هم موظف ش��ده اس��ت پس از 
دريافت اطلاعات منش��أ ارز، بلافاصله و درخصوص 
كالاهاي سريع الفساد، سريع الاشتعال يا مورد نياز 
فوري، حداكثر ظرف 24 ساعت نسبت به بررسي و 
در صورت صحت اطلاعات ابرازي، نس��بت به صدور 

كد رهگيري اقدام نمايد.
مج��وز ثبت س��فارش، تا قب��ل از دريافت شناس��ه 
رهگيري، قابل اس��تناد جه��ت ترخيص در گمرك 
نيست. حكم اين ماده مانع اجراي مقررات ماده 42 
ق.ا.گ نمي ش��ود. با توجه به اينكه اين قانون، قانون 
»موخّر« نسبت به ساير قوانين و مصوبات موضوعه 
است، به عنوان قانونِ حاكم خواهد بود كه ترخيص 
كالا بدون كد س��اتا )ك��د رهگيري بان��ك( را در دو 
مورد تجويز كرده و بلامانع اعلام كرده كه شامل: 1. 
مصوبات شوراي امنيت يا شوراي عالي امنيت ملي؛ 
و2. حكم ماده 42 قانون امور گمركي )صدور حكم( / 
بنابراين، براي ترخيص درصدي كالا، با ابلاغ قانون 
ف��وق، ترخيص درصدي صرفاً زمان��ي اتفاق خواهد 
افتاد كه كد س��اتا اخذ ش��ود )مطابق مصوبه شعام، 
كالا در صف تأمين ارز باشد. البته اگر صاحب كالايي 
كدرهگيري بانك را اخذ كن��د، قاعدتاً صاحب كالا 
تمام كالاي خود را ترخيص خواهد نمود، اگر مشكل 
ديگري نداشته باشد. فقط يك ظرفيت براي ترخيص 
كالا بدون كد رهگيري اعلام شده و آن اينكه ماده 42 
قانون امور گمركي اجرا شده و وزير مربوطه به رييس 
كل گم��رك ايران اعلام كند كالا بدون كد رهگيري 
ترخيص ش��ود؛ البته صاحب كالا ي��ك ماه فرصت 

خواهد داشت كد رهگيري را به گمرك ارايه كند. با 
ابلاغ اين قانون، عملًا مصوبه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي تحت الش��عاع قرار گرفته و به نحوي نسخ 
ضمني مي شود، مگر اينكه مصوبه فراقانوني شناخته 

شود يا مجددا مصوبه جديدي داشته باشد.

   كالاي اظهار شده در چه شرايطي قاچاق است؟
بر اس��اس قانون جديد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، در 
صورت ارايه اسناد جعلي در زمان اظهار يا ترخيص 
يا خروج، كالا مشمول قاچاق خواهد شد. در قانون 
اصلاح قانون مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز، مطابق بند 
)پ( م��اده )2( قانون مب��ارزه با قاچ��اق كالا و ارز، 
»اظهار« كالا به گم��رك يا »ترخيص« يا »خروجِ« 
كالا از اماكن گمركي با ارايه مجوزها يا اسناد جعلي يا 
مجوزهاي باطل يا منقضي يا تكراري يا خلاف واقع يا 
متعلق به غير يا تحصيل شده از طريق تباني يا تقلب، 

مشمول مقررات »قاچاق« خواهد بود.
با اظهار كالا به گمرك، با تحقق س��اير شرايط، كالا 
قاچاق مي ش��ود يعني به محض اظهار، بحث قاچاق 
قابل تحقق اس��ت؛ چ��ون در متن بن��د )پ(، واژه 
»ترخيص« از »خروج« متمايز شده واژه ترخيص به 
Clearance يا انجام تشريفات قطعي دلالت دارد 
و خروج يا ترخيص قطعي به واژه Release دلالت 
دارد و درب خروج هم ج��زو آن خواهد بود. در اين 
بند، هم به اس��ناد اشاره شده و هم به مجوزها؛ طبق 
ماده 58 آيين نامه قانون امور گمركي اس��نادي كه 
بايد در مورد كالاي ورودي به اظهارنامه ضميمه شود 
عبارت است از: اسناد خريد، حمل، ترخيصيه، قبض 
انبار، مجوزها و گواهي هاي لازم، اسناد بانكي، گواهي 
مبدأ، عدل بندي و ساير اسنادي كه گمرك، ضروري 
بداند؛ پس هر يك از اسناد يا مجوزهاي فوق، چنانچه 
جعلي تشخيص داده ش��ود، كالا مشمول مقررات 

قاچاق خواهد شد.
 اظهار يا ترخيص يا خروج كالا با استفاده از اين مجوزها 

هم مش��مول مقررات »قاچاق« خواهد بود. 1. مجوز 
باطل: كه به هر طريقي اعلام شده باطل هست و اعتبار 
ندارد. 2 مجوز منقضي: مجوزي كه زمان اعتبار آن به 
اتمام رسيده مانند مجوز بهداشت كه تاريخ اعتبار آن 
گذشته است.3. مجوز تكراري: كه قبلًا از آن استفاده 
شده باشد. اگر از ميزان مستهلك شده مجوزي دوباره 
استفاده شود تكراري محسوب مي شود. 4. مجوز خلاف 
واقع: مجوزي كه مندرجات آن با واقع منطبق نباشد 
)مثل اينكه مجوز معافيت براي دستگاه فرز صادر شود 
و دستگاه داخل كانتينر، دستگاه تراش باشد( . 5. مجوز 
متعلق به غير: مجوزي كه به اعتبار صلاحيت شخصي 
صادر شود و ارايه كننده، غير از شخص صالح يا نماينده 
وي باشد )مانند اينكه مجوز معافيت براي يك واحد 
توليدي صادر شود اما توسط يك بازرگان به گمرك 
اظهار شود، حتي اگر كالا صلح شده باشد( . 6. مجوز 
تحصيل شده از طريق تباني يا تقلب: يعني مجوزي كه 
با پرداخت رشوه يا هك سيستم يا وارد كردن با تقلب 

در سامانه و... تحصيل شده باشد.

    تخليه كالاها بدون مجوز وزارت بهداشت
قاچاق است

همچنين قانون اصلاح قانون مب��ارزه با قاچاق كالا 
و ارز در ماده 27 تصريح كرده اس��ت: هر شخص كه 
اقدام ب��ه »واردات« يا »ص��ادرات« دارو، مكمل ها، 
ملزومات و تجهيزات پزش��كي و قطعات آنها، مواد و 
فرآورده هاي خوراكي، آشاميدني، آرايشي و بهداشتي 
يا مواد اوليه كليه اقلام مذكور بدون انجام تشريفات 
قانوني نمايد، به مجازات »كالاهاي قاچاق« به شرح 
زير، محكوم مي شود: الف( اگر كالاي مكشوفه، اقلام 
دارويي، فرآورده هاي زيس��تي، مكمل ها، ملزومات 
و تجهيزات پزش��كي و قطعات آنها يا مواد اوليه اين 
اقلام باشد، عمل مرتكب مشمول مجازات »قاچاق« 
كالاهاي »ممنوع« موضوع ماده )22( قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز است كه  مجازات هاي سنگيني است؛ 

ب( اگر كالاي مكشوفه ش��امل مواد و فرآورده هاي 
خوراكي، آشاميدني، آرايشي و بهداشتي يا مواد ا وليه 
اقلام مذكور باشد، از وزارت بهداشت استعلام مي شود 

كه اين اقلام، مصرف انساني دارد يا خير؟
 اگر وزارت بهداش��ت براي كالا مج��وز براي مصرف 
انساني بدهد، مرتكب، مشمول پرداخت جريمه نقدي 
معا دل 1 تا 3 براب��ر ارزش كالا به عنوان كالاي مجاز 
مشروط مي گردد و رعايت ساير مقررات مثل اخذ ثبت 
سفارش براي واردات الزامي است؛ اگر وزارت بهداشت 
مجوز بهداش��ت براي مصرف انس��اني كالاي كشف 
ش��ده را صادر نكند، كالاي مكشوفه، كالاي تقلبي، 
فاسد، تاريخ مصرف گذشته يا مضر به سلامت مردم 
شناخته شده و مشمول مجازات »قاچاق« كالاهاي 
ممنوع مي باشد. حكم ماده فوق براي اقلام توليدي، 
تحقيقاتي، آزمايشگاهي با اخذ مجوز وزارت بهداشت 
)قبل از ورود كالا( نيست؛ حكم ماده درخصوص اقلام 
شامل »مصارف شخصي« و »غيرتجاري« در حدود 
»متعارف« آن نمي ش��ود؛ پس تشخيص شخصي يا 
غيرتجاري بودن اين اقلام توسط گمرك، به »عرف« 
واگذار شده اس��ت؛ چون قانونگذار به صورت عام به  
»واردات« اشاره كرده و در ماده 48 ق.ا.گ، به تعريف 
»ورود قطعي« پرداخته ش��ده، مي توان موضوع را به 
كالاهاي ورودي نيز تعميم داد ! گرچه به احتمال زياد، 
نظر مقنن، واردات قطعي بوده است؛ با توجه به اعلام 
نظرهاي قبلي وزارت بهداش��ت، به نظر مي رسد اگر 
ش��خصي بدون ثبت سفارش اقلام فوق را وارد كند و 
در اماكن مراجع تحويل گيرنده مثل انبارهاي شركت 
انباره��اي عمومي فرودگاه امام تخليه ش��ود و اعلام 
گردد اين كالا )كه هنوز به گمرك اظهار نشده است( 
فاقد مجوز بهداشت اس��ت، مي تواند موضوع پرونده 
قاچاق شود و نيز اگر مس��افري، از خارج از كشور، به 
همراهش دارو و اقلام فوق را وارد كند كه عرف، از اين 
اقلام تلقي مصرف تجاري داشته باشد، قطعاً موضوع 

پرونده »قاچاق« خواهد شد.

ويژهويژه

تصحيح و پوزش
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ركورد توليد كك خشك
در ذوب آهن اصفهان شكسته شد

 كاركنان سخت كوش مديريت توليدات كك و مواد 
شيميايي ذوب آهن اصفهان با كمك همكاران در 
ديگر مديريت هاي شركت در سال 14۰۰ كه با نام 
سال توليد، پشتيباني ها و مانع زدايي ها نامگذاري 
شده بود، توانس��تند عليرغم وجود موانع زيادي از 
قبيل محدودي��ت تامين آب، تامين م��واد اوليه و 
قطعات ناشي از تحريم هاي ظالمانه، وجود بيماري 
كرونا و ... با ثبت توليد 1223۰62 تن كك خشك 
ركورد توليد اين محصول را ارتقاء دهند. محمد علي 
علايي، مدير توليدات كك و مواد شيميايي شركت 
با اعلام اين خبر، گفت: برنامه توليد كك خشك در 
سال 14۰۰ به مقدار 12۰۰۰۰۰ تن تعريف شده 
بود و همچنين رك��ورد قبلي توليد كك مربوط به 
سال 13۹8 به مقدار 1213685 تن بود كه با ثبت 
اين ركورد مقدار ۹377 تن به ركورد قبلي اضافه شد 
و 23۰62 تن نيز بيشتر از برنامه توليد، كك خشك 
توليد گرديد. وي افزود: اين مهم نشان از بلوغ كاري، 
مسووليت پذيري و تبلور همكاري و كار تيمي است 
كه نتيجه آن غرور و سربلندي براي كاركنان بخش 
توليدات كك و مواد شيميايي و ديگر همكاران در 
ذوب آهن اصفهان اس��ت. اينجانب اين موفقيت را 
به خانواده بزرگ ذوب آهن اصفهان تبريك عرض 
نموده و اميدوارم ب��ا ياري خداوند متعال و همت و 
تلاش هر چه بيشتر بتوانيم در مسير بهبود، تعالي و 
كسب توليد بيشتر گام برداريم. وي افزود: به دليل 
عدم توازن توليد و مصرف زغال س��نگ در كشور و 
عدم سرمايه گذاري در معادن زغال سنگ، تامين 
زغال به يكي از چالش هاي بسيار جدي در ذوب آهن 
اصفهان شده تبديل شده است، به همين خاطر در 
شروع س��ال 14۰1 مجبور به كاهش توليد از اين 
بابت شديم كه اميدواريم با كمك مسوولان دلسوز 
كارخانه و كشور بتوانيم پس از تامين زغال، كاهش 
توليد را جبران و ركورد هاي بالاتري را كسب نماييم. 

ذوب آهن اصفهان سازمان برتر 
در حوزه مسووليت اجتماعي

در اولين رويداد تقدير از بنگاه ها و فعالان اقتصادي 
استان اصفهان در حوزه مسووليت هاي اجتماعي، 
ذوب آهن اصفهان حائز رتبه دوم در بخش سازماني 
شد. در اين رويداد كه با گردهمايي بزرگ كارآفرينان 
استان اصفهان همراه بود، تنديس و لوح ويژه سازمان 
برتر در حوزه مسووليت اجتماعي به مهندس ايرج 
رخصتي سرپرست مديريت عامل ذوب آهن اصفهان 
 اهداء گرديد . اين رويداد ش��نبه 2۰ فروردين ماه 
با حضور اس��تاندار اصفهان، جمعي از مسوولان و 
فعالان صنعتي و اقتصادي و كار آفرينان استان به 
همت اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي اين 
استان در سالن اميركبير )نمايشگاه هاي بين المللي(، 
برگزار شد .  مهندس رخصتي در اين خصوص گفت: 
مسووليت اجتماعي يك سازمان نشان دهنده ميزان 
تعهد آن به تاثير فعاليت هايش در جامعه و محيط 
زيس��ت و مشاركت آن در توس��عه پايدار و در نظر 
گرفتن خواس��ته ها وانتظارات ذينفعان است كه 
ذوب آهن اصفهان در اين خصوص پيشگام و پيشتاز 
صنايع كش��ور محسوب مي ش��ود.  وي افزود: اين 
مجتمع عظيم صنعتي از ابتداي تأسيس و همچنين 
با پيروزي انقلاب اس��لامي، نه تنه��ا خودكفايي و 
بومي س��ازي را رقم زد، بلكه به توسعه ساير صنايع 
كش��ور نيز كمك ش��اياني نمود و در دوران دفاع 
مق��دس علاوه بر ارايه خدمات فني و پش��تيباني، 
بيش از 13 هزار و 5۰۰ نفر از پرسنل اين شركت به 
جنگ اعزام كه از اين تعداد بالغ بر 2۹۰ نفر شهيد، 
86 آزاده و 14۰۰ نفر جانباز ش��دند. سرپرس��ت 
مديريت عامل ذوب آهن اصفهان اظهار داشت: اين 
شركت در خدمت رساني به جامعه در ابعاد مختلف 
فعاليت كرده است از جمله با تأسيس بيمارستان 
شهيد مطهري نه تنها به شهرستان لنجان و شهر 
اصفهان بلكه به استان هاي اطراف خدمات ارايه داده 
و با شيوع بيماري كرونا نيز در خدمت جامعه بود .  

شروع عمليات تكميلي
تقاطع غيرهمسطح راه آهن 
پرندك در شهرستان زرنديه 

عمليات اجرايي براي تكميل تقاطع غيرهمس��طح 
راه آهن پرندك در محور قديم ساوه-تهران با اعتباري 
افزون ب��ر 4۰ ميليارد ريال آغاز ش��د.  مهرداد جهاني 
مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان مركزي 
با اش��اره به برنامه ريزي براي تحقق اه��داف اداره كل 
راهداري و حمل و نقل جاده اي اس��تان مركزي براي 
توسعه ابنيه فني راه ها در محورهاي مواصلاتي استان 
گفت: عمليات اجرايي براي تكميل فاز نهايي تقاطع 
غيرهمسطح راه آهن پرندك واقع در محور قديم ساوه-

تهران با 4۰ ميليارد ريال اعتبار شروع شد. وي افزود: با 
توجه به اهميت تكميل پروژه هاي در دست اجرا براي 
تأمين رفاه و آسايش مردم و برخورداري كاربران جاده اي 
از ايمني لازم در عبور از محورهاي مواصلاتي اس��تان 
مركزي، پس از اتمام عمليات بتن ريزي در اواخر سال 
گذشته، اكنون كارگاه مربوطه با تجهيز ماشين آلات 
راهداري فعال شده است. مديركل راهداري و حمل و 
نقل جاده اي استان مركزي تصريح كرد: در حال حاضر 
پروژه داراي پيشرفت فيزيكي بالاي 85 درصد مي باشد 
كه به محض اتمام عمليات زيرسازي آن، عمليات اجراي 
لايه آسفالت به طول تقريبي دو كيلومتر انجام خواهد 
ش��د. وي ادامه داد: درصورت پيش��رفت پروژه طبق 
برنامه ريزي به عمل آمده، پس از اجراي لايه آسفالت، 
اقدامات ايمن سازي آن شامل خط كشي، نصب انواع 
تابلو و علائم و آشكارسازي زيرگذر نيز اجرا خواهد شد 
تا به لطف پروردگار و همت مضاعف راهداران، در بهار 
امسال شاهد بهره برداري از اين پروژه عظيم خواهيم بود.

در خبر روز گذشته با عنوان  »تامين5۰درصدسرويس 
موردنيازمدارس درالبرز« به جای عکس حجرگشت 
مدير کل آموزش و پرورش استان البرز  عکس وزير 
آموزش و پرورش قرار داده شده، در حالی که اخبار 
فوق بر اس��اس صحبت های مدير کل آموزش و 
پرورش اس��تان البرز منعکس ش��ده است. بدين 
وس��يله توضيحات زير جهت تنوير افکارعمومی 

منتشر می شود.

قانون جديد مبارزه با قاچاق كالا چه مي گويد؟ 

رييس گمرك تشريح كرد

رييس اتاق بازرگاني ايران عنوان كرد

قواعد سختگيرانه براي ترخيص كالا 

تجارت ۵۲ ميليارد دلاري با همسايگان

فرار سرمايه گذاران از حوزه خصوصي سازي 

معاون وزي��ر اقتصاد گف��ت: تجارت كش��ورمان با 
همسايگان ايران در سال 14۰۰با رشد 23درصدي 
در وزن و 43درص��دي در ارزش ب��ه بي��ش از 
1۰۰ميليون ت��ن كالا و به ارزش 51,۹ميليارد دلار 
رسيد. عليرضا مقدسي، رييس كل گمرك ايران در 
خصوص تجارت با 15 كش��ور همسايه ايران گفت: 
سياس��ت همگرايي ايران با كش��ورهاي منطقه به 
ويژه همسايگان در دولت سيزدهم موجب شده به 
موازات تلاش براي افزايش توليد در كش��ور، رشد 
تجارت با همه كش��ورها علي الخصوص همسايگان 

را شاهد باشيم.
وي افزود: يكصد ميليون و 131هزار تن كالا به ارزش 
51ميليارد و 875ميليون دلار در س��ال 14۰۰بين 
ايران و15كشور همسايه تبادل شد كه 75ميليون و 
445هزار تن به ارزش 26ميليارد و 2۹ميليون دلار 

س��هم صادرات ايران به اين كشورها و 24ميليون و 
686هزار تن به ارزش 25ميليارد و 846ميليون دلار 
نيز سهم واردات بوده است. رييس كل گمرك ايران 
توضيح داد: در س��ال 14۰۰با افزايش 12درصدي 
در وزن و 2۹درص��دي در ارزشِ كالاهاي صادراتي 
به كشورهاي همسايه همراه بوديم و در واردات نيز 
رش��د 68درص��دي در وزن و 6۰درصدي در ارزش 

را شاهديم.
مقدس��ي در خصوص ميزان صادرات به كشورهاي 
همس��ايه توضيح داد: عراق با 8,۹ميلي��ارد دلار و 
رش��د 21درصدي، تركيه با 6.1ميليارد دلار و رشد 
141درصدي، امارات ب��ا 4.۹ميليارد دلار و كاهش 
8درصدي، افغانس��تان با 1.8ميليارد دلار و كاهش 
2۰درصدي و پاكس��تان با 1.3ميليارد دلار و رشد 
24درص��دي پنج مقص��د اول كالاه��اي صادراتي 

ايران به 15 كشور همس��ايه در سال 14۰۰بودند.  
مقدس��ي افزود: عمان با 716ميليون دلار و رش��د 
63درصدي، روس��يه ب��ا 57۹ميليون دلار ورش��د 
15درصدي، آذربايجان با 565ميليون دلار و رشد 
11درص��دي، تركمنس��تان ب��ا 335ميليون دلار 
و رش��د 144درصدي، ارمنس��تان با 3۰4ميليون 
دلار )بدون تغيير(، قزاقس��تان با 187ميليون دلار 
و رش��د 11درصدي، كويت ب��ا 158ميليون دلار و 
رش��د 2درصدي، قطر با 134ميليون دلار و كاهش 
2۰درص��دي، بحرين ب��ا 1۰ميليون دلار و رش��د 
15درصدي و عربستان با 41,4هزار دلار، 1۰مقصد 
بعدي صادرات كالاهاي ايراني به كشورهاي همسايه 

بوده است. 
 مع��اون وزير اقتص��اد درخصوص مي��زان واردات 
از هر كدام از كش��ورهاي همس��ايه گف��ت: امارات 

با 16,5ميليارد دلار و رش��د 6۹درص��دي، تركيه 
ب��ا 5.3ميليارد دلار و رش��د 2۰درصدي، روس��يه 
ب��ا 1.7ميليارد دلار و رش��د 54درص��دي، عراق با 
1.2ميليارد دلار و رش��د 7۹۰درص��دي و عمان با 
61۹ميليون دلار و رش��د 43درصدي، پنج كشور 
طرف معامله با ايران براي تامين نيازهاي كشور در 

بين همسايگان در سال 14۰۰بودند. 
 رييس كل گمرك ايران افزود: پاكستان با 312ميليون 
دلار، قزاقس��تان ب��ا 78ميلي��ون دلار، آذربايجان با 
42,6ميلي��ون دلار، تركمنس��تان ب��ا 33.3ميليون 
دلار، افغانس��تان با 21.1ميليون دلار، ارمنس��تان با 
2۰.2ميليون دلار، كويت با 14.8ميليون دلار، قطر با 
۹.6 ميليون دلار و بحرين با 1.5ميليون دلار به ترتيب 
1۰كشور ديگر همسايه، براي تامين كالاهاي مورد نياز 

براي كشورمان در سال 14۰۰ بودند.

ريي��س اتاق بازرگاني ايران گفت: ش��يوه هاي غلط 
اجرايي در مسير خصوصي سازي باعث شده بخش 
خصوصي واقعي اعتماد و اطمين��ان خود را به اين 

اتفاقات از دست بدهد.
به گزارش اتاق بازرگاني ايران، غلامحسين شافعي 
در نشستي در اتاق بازرگاني ايران، اظهار كرد: نگاهي 
به عملكرد كش��ور در حوزه خصوصي سازي نشان 
مي دهد ك��ه هيچ كس در ايران از اين فرآيند راضي 
نيس��ت. از مس��وولان دولتي گرفته تا شركت هايي 
كه در فهرس��ت خصوصي س��ازي قرار گرفته اند و 

همچنين خريداران اين ش��ركت ها، همگي از اين 
فرآيند ناراضي هس��تند. رييس اتاق بازرگاني ايران 
با بيان اينكه بايد عيب و اشكال اين فرآيند به شكل 
دقيق پيدا شود، بيان كرد: سازمان خصوصي سازي 
در اين فرآيند كاملًا تنها و بي پناه رها ش��ده اس��ت. 
اين در حالي اس��ت كه توقع وجود داشت كه قواي 
حاكميتي در حد سهم خود از اين سازمان حمايت 
كنند و هر نهاد بر اس��اس برنامه ريزي كلان نهايي 
ش��ده، عمل كند اما ما مي بينيم ك��ه در عمل هيچ 
كمكي ب��ه بهبود اين فرآيند نمي ش��ود. وي با بيان 

اينكه تا زمان اجرايي نشدن اصلاحات لازم، نمي توان 
در خصوصي سازي به نتيجه مطلوب رسيد، تصريح 
كرد: ما بايد به اين س��وال پاس��خ دهيم كه چرا هر 
شركتي كه به بخش دولتي يا خصولتي واگذار شد، 
بدون مش��كل به كار خود ادامه داد اما هر ش��ركتي 
كه در اختيار بخش خصوصي قرار گرفت، آن قدر با 
مشكل و ابهام دست و پنجه نرم كرد كه عملًا امكان 
پيگيري اهداف كلان را از دس��ت داد؟ شافعي ادامه 
داد: يكي از مهم تري��ن موضوعاتي كه در اين رابطه 
به وجود آمده، بي اعتم��ادي و بي اطميناني بخش 

خصوصي به فرآيند خصوصي سازي در كشور است. 
ما بايد يك ارزيابي دقيق از اين موضوع داشته باشيم 
كه چه اتفاقي رخ داده كه سرمايه گذاران از اين حوزه 
فرار مي كنند؟ وي خاطرنشان كرد: تا زماني كه يك 
اصلاحات دقيق و اصولي در اين فرآيند به وجود نيايد 
ما نمي توانيم انتظار داشته باشيم كه نتيجه ملموسي 
در حوزه خصوصي س��ازي به وجودآيد. س��ال هاي 
طولاني اس��ت كه بحث درباره خصوصي سازي در 
اقتصاد ايران مطرح است اما آنچه كه در عمل رخ داده 
به هيچ عنوان با اهداف كلان كشور سازگاري ندارد.

با  توليدات  بهمن  طبقه  متوسط 
زندگی لاکچری را تجربه می کنند

بازار خودروی ايران تح��ت تاثير چند عامل مهم 
است. در درجه اول دولت برای ورود برخی قطعات 
خودرو عوارض گمرکی تعيين کرده است. در سويی 
ديگر ورود خودروی صفر به کشور ممنوعيت دارد 
و در نهايت به س��بب مس��ائل تامين نقدينگی يا 
مش��کل در ورود برخی قطعات تيراژ خودروهای 
توليد داخل به شدت کم ش��ده است و اين مساله 
بر قيمت خودرو در بازار ايران اثر گذاشته است. بر 
همين اس��اس می توان بازار خودروی داخل ايران 
را به سه دسته تقس��يم بندی کرد. دسته اول. در 
دس��ته نخس��ت خودروهای لاکچری قرار دارند. 
خودروهای مانند لکس��وس و لندکروز و پورش��ه 
که قيمت آن در بازار فعلی ايران بالاتر از 4 ميليارد 
تومان هس��تند. اين خودروها بعضا در دنيا هم به 
عنوان خودروهای لوکس ش��ناخته می شوند. اما 
در اين ميان خودروهايی نيز هس��تند که هرچند 
قيمت آن از نظر عموم جامعه گران هس��ت اما در 
دنيا خودروهای عمومی هس��تند ولی به س��بب 
محدوديت های که ذکر شد، قيمت آن در ايران بالا 
رفته است.  در اين مورد می توان به محصولات تويوتا 
که قيمت آن بين 2 ميليارد تا 4 ميليارد تومان است 
اشاره كرد اين خودروها نسبت به پورشه، لکسوس 
و لندکروز امکانات رفاهی کمتری دارند اما در دنيا 
به عنوان س��واری های راحت و با کيفيت شناخته 
می شوند.  تا پيش از اينکه گروه بهمن ديگنيتی و 
فيدليتی عرضه کند، استفاده از خودروهای مجهز 
تنها در انحصار طبقات بس��يار مرفه جامعه بود اما 
خودروس��ازی بهمن با انجام طرح های توسعه ای 
و عمليات تحقيقات بازار توانست طبقه جديدی 
در مش��تريان خودرو در ايران را شناسايی کند که 
دسته دوم بازار را تش��کيل می دهند. دسته دوم. 
ويژگی خودروهای دسته دوم اين است که نسبت 
به قيمت ش��ان امکانات زيادی ب��ه مصرف کننده 
می دهند و همين مساله آنها را جذاب کرده است. 
دامنه قيمت اين خودروها بين 7۰۰ ميليون تا يک 
ميليارد تومان است و مشتريان آن عمدتا گروه هايی 
هس��تند که درآمدی کمی بالاتر از طبقه متوسط 
دارند و می خواهند خودروهايی با امکانات تراز روز 
جهان سوار شوند. در حقيقت فيدليتی و ديگنيتی 
پاسخی به نيازها و تقاضاهای اين بخش از جامعه 
است. فيدليتی و ديگنيتی نياز بخشی از مشتريان 
خودروی اي��ران را تامين کردن��د که می خواهند 
ماشينی با آخرين استانداردهای روز دنيا سوار شوند 
اما تمايل ندارند همه سرمايه خود را صرف ماشين 
کنند. به همين دليل قيمت اين دو محصول  گروه 
بهمن در مقايسه با ساير خودروهای هم تراز معقول 
به نظر می رسد و مشتريان برای خريد آن مشتاق 
هستند. نکته ديگری که اين سري از محصولات را 
جذاب می کند اين اس��ت که برخی از امکانات آن 
از خودروهايی نظير لکس��وس و پورشه و لندکروز 
موجود در ايران بيشتر است چرا که اين دو محصول 
گروه بهمن به روز است و اين در حاليست که بيشتر 
خودروهای لاکچری مانند لکسوس که به کشور 
وارد ش��ده اند مربوط به سال های پيش هستند و 
از تکنولوژی های امروز عق��ب افتاده اند.  اهميت 
اس��تراتژی گروه بهمن در ريسک سرمايه گذاری 
برای اين قشر از بازار بود.  زمانی که زمزمه طراحی 
خط توليد ديگنيتی و فيدليتی مطرح شد، برخی 
از کارشناسان اقتصاد خودرو اين سرمايه گذاری را 
شکست خورده می دانستند، چرا که معتقد بودند 
بهمن، بازار هدف را اش��تباه تشخيص داده است 
اما با ورود اين خودروها به بازار و اس��تقبال جامعه 
مشخص شد بهمن، نياز بازار را به درستی تشخيص 
داده است.  دسته سوم. اين دسته مشتريان طبقه 
متوسط هستند. کسانی که هدفش��ان از خودرو 
تامين نياز جابجايی و حداقل امکانات رفاهی است. 
امروزه اين دسته خودروهايی در بازه قيمتی 2۰۰ 
ميليون تا 7۰۰ ميليون می خرند. امکانات رفاهی 
اين خودروها محدود اس��ت و دامن��ه قيمتی آن 
بيشتر به جهت ايمنی و طراحی آن مربوط می شود. 
خريداران اين خودروها دامنه انتخابی وسيعی دارند 
و ش��رکت های متنوعی در اين بازه قيمت خودرو 
توليد می کنند. با توجه به واقعيات بازار خودرو در 
ايران و ممنوعيت ها و محدوديت های فعلی به نظر 
می رسد اس��تراتژی هايی نظير آنچه گروه بهمن 
پيش گرفته اس��ت، می تواند راهکاری مناس��ب 
برای آشنايی رانندگان ايرانی با استانداردهای روز 
خودروسازی دنيا باشد. به نظر می رسد در صورت 
رفع تحريم ها و محدوديت ها حتما ش��رکت های 
نظير بهمن می توانند خودروهايی بهتر را به مصرف 

کنندگان ايرانی عرضه کنند.
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ادامهازصفحهاول

درمان را لاكچري نكنيم!
اما مس��اله اينجاس��ت كه وقتي وزير بهداش��ت و 
درم��ان از حذف ارز ترجيح��ي دارو خبر مي دهد، 
اين كار را بدون هماهنگي با سازمان ذي ربط خود 
يعني س��ازمان غذا و دارو انج��ام مي دهد، در حال 
حاضر بسياري از بيماران در سياست يك بام و دو 
هواي مس��وولان گرفتار شده اند. گراني دارو نشان 
از حقيقت تلخي دارد كه البته برخي از مس��وولان 
سعي در تكذيب آن دارند و از سوي ديگر هيچ كسي 
نيست تا بر قيمت دارو در داروخانه ها نظارت داشته 
باشد. اصلا چرا كسي بر قيمت خدمات درماني در 
بيمارستان ها نظارت نمي كند، چه كسي تعرفه اين 
خدمات را تعيين مي كند، بر اس��اس كدام تعرفه 
مردم بايد به دنبال حق و حقوق خود باش��ند. اين 
س��وال هزار بار از دولت ه��ا و نمايندگان مجلس 
پرس��يده ش��ده كه چرا سرانه بهداش��ت و درمان 
جزو اولويت هاي اول بودجه س��الانه كش��ور ديده 
نمي شود. چرا بايد بر خلاف بسياري از كشورها كه 
رابطه پولي بين بيمار و مراكز درماني و پزشكان و 
داروخانه ها را برداشته اند، هنوز هم در ايران بيش 
از 70 درصد هزينه هاي درماني بر عهده بيمار باشد 
و بيمه ها و ديگر نهادهاي مربوطه در اين باره هيچ 
مس��ووليتي را بر عهده نگيرند. اينكه خبري اعلام 
مي شود و مسوولي آن را تاييد و مسوولي ديگر آن را 
تكذيب مي كند دردي از مردم سرگردان به دنبال 
دارو درم��ان را علاج نمي كند. مس��اله هماهنگي 
بين مسوولان است، مساله توجه به خواست هاي 
مردم در مجلس است، كساني كه نمايندگي مردم 
در مجلس را بر عهده گرفته اند چرا بايد به طرحي 
راي بدهند كه به ضرر م��ردم آن هم بيماران تمام 
مي ش��ود. گراني دارو ارتباط مستقيم با جان افراد 
دارد، كساني هس��تند كه براي تامين دارو هر ماه 
بايد فش��ارهاي مالي بس��ياري را متحمل شوند و 
اگر اي��ن داروها را تامين نكنند جانش��ان به خطر 
مي افتد. بيماران سرطاني چرا بايد هر ماه با افزايش 
قيمت داروهاي درماني خود مواجه باشند. بيماران 
هموفيلي چرا بايد با كمبود دارو مواجه باشند. چرا 
بايد داروي ديابت به ناگاه ناياب شود. در حالي كه 
تمام اي��ن بيماران آمار مش��خصي دارند كه در 
وزارت بهداشت و درمان به ثبت رسيده و توسط 
انجمن هاي مربوطه اعلام مي ش��ود. به هر حال 
چه ارز ترجيحي دارو حذف شده يا بشود و چه بنا 
بر ادعاي سازمان غذا و دارو دولت برنامه اي براي 
حذف ارز تجرجيحي دارو نداشته باشد، افزايش 
قيمت دارو اتفاقي است كه نمي توان آن را انكار يا 
تكذيب كرد. مسوولان بايد هر چه زودتر در اين 
باره چاره اي بيانديشند تا جان بيماران به دليل 
عدم توانايي به موقع دارو به خطر نيفتند. اگر اين 
روند همين طور ادامه پيدا كند، دارو و درمان هم 
تنها به افراد پولدار تعلق پيدا مي كند و بقيه جامعه 
از آن محروم مي شوند. درمان را لاكچري نكنيم!

رويداد

رييس اداره امور دندانپزش��كي وزارت بهداشت با اشاره 
به هزينه هاي دندانپزشكي و با بيان اينكه ارز ترجيحي 
دندانپزشكي از مهرماه ۱۳۹۸ قطع شد و به اين ترتيب 
قيمت ها در برخي مواد ۸ تا ۱0 برابر افزايش يافت، گفت: 
اميدواريم با رويكرد فعلي دولت سيزدهم مابه التفاوت 
ياران��ه ارز ترجيحي تا ارز آزاد حوزه دندانپزش��كي را به 
بيمه هاي پايه انتقال دهند و با پوشش بيشتر بسته پايه 
بيمه دندانپزشكي و مشموليت همه اقشار جامعه، بتوانيم 
اين نقيصه را برطرف كنيم. دكتر قاس��م صادقي درباره 
وضعيت خدمات دندانپزش��كي در ش��هرها و روستاها 
پس از طرح تحول س��لامت در حوزه درمان، گفت: در 
حوزه درمان هم تلاش زيادي صورت گرفت تا خدمات 
دندانپزشكي تغييراتي داشته باشد، اما به دلايل مختلف 
اين تغييرات محسوس نبود و مردم نتوانستند از زحمت 
دوستان بهره لازم را ببرند. متاسفانه در نظام ارايه خدمات 
درماني كشور ارايه خدمات دندانپزشكي دولتي را تعريف 
نكرديم؛ بنابراين خدمات فقط به برخي عناوين پيشگيري 
و برخي خدمات محدود درماني سطح دو منتج مي شد 
كه آن هم نوعا در مراكز بهداشتي شهري و روستايي به 
تمام و كمال اجرا نمي ش��د؛ زيرا يا تامين مواد از سوي 
مراكز با مشكل همراه بود يا در تامين نيرو معضلاتي 
وجود داش��ت يا اينكه تعرفه مناسبي براي خدمات 
ديده نشده بود و اين خدمات براي مراكز ارايه دهنده 
كه تحت پوشش دانشگاه هاي علوم پزشكي بودند، 
توجيه اقتصادي نداشت. اين موضوع باعث مي شد در 
دانشگاه هايي كه مشكل مالي دارند از گسترش اينگونه 
خدمات در حوزه دهان و دندان اس��تقبال نكنند. در 
واقع در حوزه درمان و خدمات دندانپزشكي دولتي به 

نسبت حوزه بهداشت چندان موفق نبوديم.

    نبود خدمات دندانپزشكي دولتي
وي افزود: به دلايل ذكر ش��ده، اكن��ون در حوزه درمان 
خدم��ات دولتي مصوب و مش��خصي نداريم. خدمات 

دندانپزش��كي تا آذر ماه س��ال ۱۳۹۹ فاقد تعرفه بود؛ 
بنابراين مراكز دولتي نمي دانستند اين خدمات را بايد 
با چه قيمتي ارايه دهند؛ از طرفي خيلي از مراكز دولتي 
مانند بيمارستان هاي جنرال )عمومي( به جهت اينكه 
مشكلات مختلف مالي در ارتباط با حقوق و دستمزد و 
تجهيزات داشتند، عملا علاقه اي براي ارايه خدمت در 
حوزه دندانپزشكي را نداشتند. همچنين چون تكليف 
مشخصي در اين زمينه وجود نداش��ت، مراكز درماني 
س��ليقه اي كار مي كردند و برخي نقاط خدمات خيلي 
خوب بود و برخي نقاط هم از ارايه خدمت غافل مي شدند.

او تاكيد كرد: در طرح تحول س��لامت كلينيك هاي 
ويژه طراحي ش��ده بود كه همه اينه��ا داراي بخش 
دندانپزشكي بودند، اما متاسفانه بخش دندانپزشكي 
حدود ۱۸0 ت��ا از اين مراكز يا ب��ه دليل عدم تامين 
تجهيزات از سوي معاونت درمان يا به دليل اينكه اين 
موضوع اولويت دانشگاه نبود، تغيير كاربري دادند و 
اين مراكز فعال نشد و اين عملا سبب شد تا در حوزه 
درمان بخش دندانپزشكي مستقلي نداشته باشيم. 
صادقي چالش اصلي اين موضوع را اينگونه عنوان كرد: 
در وزارت بهداش��ت مديريت حوزه دندانپزشكي به 
صورت متمركز عمل نمي كرد و تشكيلات پراكنده در 
معاونت هاي مختلف وزارتخانه سبب شده بود كه عدم 
هماهنگي ايجاد شود كه اين موضوع هم مزيد بر علت 

بود تا ارايه خدمات منسجم شكل نگيرد.

    تعطيلي مطب هاي دندانپزشكي
 به دليل كرونا

او در ادامه صحبت هايش درباره آسيب هاي كرونا طي 
دو سال گذش��ته در حوزه دندانپزش��كي، اظهار كرد: 
اولين مشكلي كه كرونا پيش آورد تعطيلي مطب هاي 
دندانپزشكي در يك مقطع چند ماهه بود كه اين موضوع 
به همكاران جوان فش��ار آورد. پ��س از مدتي كه اجازه 
فعاليت به مراكز دندانپزشكي داده شد مشكل اينجا بود 

كه مردم از ترس ابتلا به كرونا از مراجعه به مراكز خودداري 
مي كردند. به مرور با افزايش ش��ناخت مردم از ويروس 
و كم ش��دن ترس آنها مراجعه ب��راي دريافت خدمات 
دندانپزشكي بيشتر شد اما همان مدت تاخير در دريافت 
خدمت آثار خود را بر جاي گذاشت. در خيلي از افرادي 
كه پس از دو سال به مراكز مراجعه مي كنند مي بينيم كه 
مشكل شان را مي شد قبلا با هزينه كمتر درمان كرد، اما 
به علت دير مراجعه كردن آسيب دنداني بيشتري ديدند 
و هزينه بالاتري هم برايشان ايجاد مي شود. رييس اداره 
دندانپزشكي وزارت بهداشت درباره خدماتي كه طي دو 
سال حضور كرونا و تعطيلي مدارس در حوزه دندانپزشكي 
به دانش آموزان ارايه نشد نيز گفت: مهم ترين كاري كه 
اكنون مي توان كرد تاكيد بر سياست هاي پيشگيرانه و 
برنامه هاي حمايتي در اين زمينه است و حتي اگر قرار 
است در اين زمينه يارانه دهند به اين موضوع به عنوان يك 
سرمايه گذاري و نه هزينه نگاه كنند؛ چون كمك مي كند 
در سال هاي آتي ش��اخص هاي مرتبط با دندانپزشكي 
بهبود پيدا كرده و در نتيجه استفاده از مواد دندانپزشكي 
كه عمدتا هم وارداتي اس��ت، كاه��ش يابد كه منجر به 
كاهش خروج ارز از كشور و حفظ سلامتي مردم مي شود.

او در خصوص وضعيت تجهيزات سرمايه اي و مصرفي 
حوزه دندانپزش��كي و قيمت هاي ب��الاي هزينه هاي 
دندانپزش��كي نيز تصريح كرد: اين دو حوزه مشكلات 
زيادي دارد. ارز ترجيحي دندانپزشكي از مهرماه ۱۳۹۸ 
قطع ش��د و در واقع اولين ارزي كه در بخش تجهيزات 
حوزه وزارت بهداشت قطع شد ارز مربوط به دندانپزشكي 
بود كه اين هم از كارهاي اش��تباهي بود كه اتفاق افتاد. 
چون دندانپزشكي دولتي نبود، تصميم گيرندگان 
فكر كردند كه اين بخش نياز مردم نيس��ت و به اين 
ترتيب با حذف ارز ترجيحي قيمت ها در برخي مواد 
۸ ت��ا ۱0 برابر افزايش ياف��ت و چون ارزي هم تعلق 
نمي گرفت مش��مول قيمت گذاري نمي شد و عملا 
اجحاف زيادي به ارايه دهندگان خدمت و مردم شد.

حذف ارز ترجيحي دندانپزشكي از سال ۹۸ و افزايش ۱۰ برابري قيمت ها
رويخطخبر

جريمه در انتظار تعقيب كنندگان آمبولانس ها در معابر
معاون اجتماع��ي و فرهنگ ترافيك 
پلي��س راهنماي��ي و رانندگ��ي از 
جريم��ه خودروه��اي تعقيب كننده 
آمبولانس ه��ا در معاب��ر خب��ر داد. 
آغاز س��ال ۱۴0۱ به نظر مي رسد كه 
پليس ب��ه دنبال اجراي��ي كردن اين 
طرح اس��ت، طرحي كه بر اساس آن 
حداقل تعقيب كنندگان آمبولانس ها 

مش��مول يكس��ري جرايم مي ش��وند. سرهنگ 
عي��ن الله جهاني توضيحات��ي را در اين خصوص 
ارايه كرده است. او با بيان اينكه حركت در پوشش 
ي��ا تعقيب خودروه��اي امدادي ممنوع اس��ت، 
مي گويد: براب��ر مقررات چني��ن رفتاري تخلف 
محس��وب ش��ده و جريمه ۳0 هزار توماني براي 
خودروي متخلف درپي خواهد داشت. البته رقم 
اين جريمه بالا نيست، اما اين تخلف بسيار حادثه 
ساز بوده و ممكن است منجر به تصادفات شديد 
رانندگي شود. چرا كه با توجه به ابعاد آمبولانس 

امكان ديدن مس��ير از س��وي راننده 
خودرويي ك��ه در تعقيب آمبولانس 
اس��ت وجود ندارد و در صورت ترمز 
ناگهان��ي آمبولانس احتم��ال وقوع 
تصادف و حتي تصادف زنجيره اي نيز 
افزايش پيدا مي كند. جهاني همچنين 
از احتم��ال جريم��ه خودروه��اي 
متخلف به دليل سرعت غيرمجاز نيز 
خبر داده و مي افزايد: س��قف سرعت مجاز براي 
آمبولانس ها و خودروهاي امدادي با خودروهاي 
 س��واري در معاب��ر متف��اوت اس��ت. از اي��ن رو 
ممكن اس��ت مثلا خودرويي اقدام به حركت در 
پشت آمبولانس كند و آمبولانس در مسيري كه 
سقف س��رعت آن ۶0 كيلومتر بر ساعت است، با 
سرعت 70 كيلومتر بر ساعت حركت كند. در اين 
شرايط علاوه بر جريمه ۳0 هزار توماني مذكور، 
جريمه س��رعت غيرمجاز و نمره منفي نيز براي 

متخلف ثبت خواهد شد. 

دستگيري ۷۱۲ سارق و مالخر در تهران
فرمان��ده انتظام��ي تهران ب��زرگ از 
دس��تگيري 7۱۲ س��ارق و مالخر در 
اجراي پنج��اه و چهارمين طرح رعد 
در پايتخت خبر داد. س��ردار حسين 
رحيمي گفت: از نخستين روز از آغاز 
س��ال ۱۴0۱ طرح ه��اي عملياتي و 
ميدان��ي پليس ب��راي تأمين امنيت 

نيز آغاز شد. 
ما امروز ش��اهد اجراي اولين مرحله از طرح رعد 
در سال ۱۴0۱ و پنجاه و چهارمين مرحله از آن 
از زمان ش��روع تاكنون بوده اي��م. اين طرح پس 
از روزها كار اطلاعاتي، طي ۴۸ س��اعت گذشته 
وارد فاز عمليات ش��ده و در جريان آن ماموران 
پلي��س ۳۳7 حكم قضايي را به اج��را درآورده و 
7۱۲ نفر از س��ارقان، مالخران و اف��راد مرتكب 
ديگر جرايم را دس��تگير كردند. رحيمي با بيان 
اينكه س��ال ۱۴0۱ س��ال ناامني براي مجرمان 

خواهد بود، گفت: از جمله طرح هاي 
ويژه اي كه امسال بر انجام آن تمركز 
داريم ناامن سازي مراكز و كلوني هاي 
حضور مجرم��ان و بالاخص مالخران 
و سارقان اس��ت. در همين راستا نيز 
از ابتداي امس��ال ۱0۳ م��ورد پاتوق 
سارقان و مالخران كه به محلي براي 
تبادل اموال مس��روقه بدل شده بود 
شناسايي و با آن برخورد كرديم. رحيمي با بيان 
اينكه عمده دستگيرشدگان در اجراي طرح رعد 
مرتكب جرايمي چون س��رقت اماكن، س��رقت 
مغازه، س��رقت منزل، موبايل قاپي، جيب بري، 
مالخري و... ش��ده بودند، گف��ت: ۲۶ باند نيز از 
س��وي ماموران منهدم شد و تا به اين لحظه پنج 
سرقت از سوي افراد دس��تگير شده كشف شده 
است. ۱۳۳ دستگاه خودرو نيز از متهمان كشف 

و توقيف شده است.

۲۸ فوتي و ۲۷۳۷ ابتلاي جديد كرونا در كشور
بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، ۲7۳7 
بيمار كوويد۱۹ در كش��ور شناسايي 
ش��دند ودر اين بازه زماني ۲۸ بيمار 
نيز جان خود را به دليل اين بيماري 
از دس��ت دادند. همچنين بر اساس 
معيارهاي قطعي تشخيصي، دو هزار 
و 7۳7 بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ 
در كش��ور شناسايي شد كه ۳7۸ نفر 

از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ 

در كش��ور به 7 ميلي��ون و ۱۹7 هزار 
و ۵0۵ نفر و مجم��وع جان باختگان 
اين بيماري ب��ه ۱۴0 هزار و ۶7۸ نفر 
رسيد. تاكنون ۶ ميليون ۹۲7 هزار و 
۴۲ نفر از بيماران، بهب��ود يافته يا از 
بيمارس��تان ها ترخيص شده اند. يك 
هزار و ۴۱۱ نفر از بيم��اران مبتلا به 
كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي 

ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.

تصادف��ات رانندگ��ي، قص��ه تكراري 
جغرافياي��ي كه ان��گار جان انس��ان ها 
ارزان ترين كالايي است كه در آن معامله 
مي شود. وقتي حرف از آمار مرگ و مير در تصادفات 
رانندگي مي زنيم، بي ش��ك ايران يكي از اولين ها به 
شمار مي رود. اينكه در مدت كمتر از يك ماه ۱۱0۱ 
نفر در تصادفات رانندگي جان باخته اند، نشان مي دهد 
كه چقدر جان انسان ها هم براي خودشان و هم براي 
مس��وولان بي ارزش اس��ت. در واقع سال هاست كه 
پلي��س راه به بي كيفيت بودن خودروهاي س��اخت 
داخل اشاره مي كند اما متاسفانه هيچ اراده اي براي 
اينكه به اين وضعيت سر و سامان بدهد وجود ندارد. 
مرگ ارزان سوغات مس��افرت هاي نوروزي ما شده 
اس��ت. هيچ مي دانيد، در اين مدت كه ۱۱0۱ انسان 
در كشور ما به دليل تصادفات رانندگي جان باخته اند 
و البته حداقل دو برابر اين تعداد مصدوم، مجروح يا 
معلول شده اند، در هيچ نقطه از جهان و به هيچ دليلي 
چه طبيعي مانند توفان، سونامي، زلزله، ريزش كوه، 
بهمن يا ح��وادث معدن در چين، تص��ادف قطار در 
هند، جنگ در يمن، اوكراين، عمليات تروريستي در 
خاورميانه، افغانستان، آفريقا يا تصادف هاي مرگبار 
در امريكاي لاتين، چنين رقمي از كش��تار انس��اني 
ثبت نشده است. بررس��ي اعداد و ارقام اين اتفاق ها 
نش��ان مي دهد كه چقدر اين رق��م از مرگ و مير در 
تصادفات زياد و غير قابل باور است. اما آيا مي توانيم 
تمام اين تلفات را دليل بي توجهي رانندگان بدانيم 
در حالي كه وقتي تص��ادف زنجيره اي رخ مي دهد و 
۶0 ماش��ين با يكديگر تصادف مي كنند، هيچ كدام 
از آنها »ايربگ«هايش��ان باز نمي شود؟ آيا مي توانيم 
تمام اين تلفات را به بي توجهي رانندگان ربط بدهيم 
وقتي جاده هاي كشور در بسياري از نقاط حتي حداقل 
استاندارد هاي جاده سازي را ندارند؟ اين كه هميشه 
در هر شرايطي به دنبال مقصر مي گرديم و استاد پاس 
دادن توپ به زمين ديگران هس��تيم، در اين زمينه 
نمي تواند دردي از ما دوا كند. مرگ ۱۱0۱ نفر يعني 

عزادار شدن ۱۱0۱ خانواده، يعني بي سرپرست شدن 
خانواده ها، يعني داغ دي��دن و از مدار زندگي عادي 
خارج شدن همين تعداد خانواده. يعني از هم پاشيدن 
همين تع��داد خانواده كه البته طرح صيانت از آن در 
مجلس به تصويب رسيد اما هيچ كس به اين مسائل و 
مشكلات توجه نكرد و همه به خانه نشين شدن زنان 
براي فرزند آوري، به ايج��اد ممنوعيت براي فروش 
لوازم جلوگيري از بارداري و ... فكر كردند. كسي به اين 
فكر نكرد كه مرگ يك عضو خانواده مي تواند بنيان 

يك خانواده را از هم بپاشد.

    رقم واقعي تلفات نيمه دوم ارديبهشت 
مشخص مي شود

دل خوش نكنيم به همي��ن ۱۱0۱ مرگ، به اينكه 
تمام شد و قرار نيس��ت ديگر كسي در تصادف هاي 
جاده اي جان بسپارد، چرا كه سازمان پزشكي قانوني 
اعلام كرده آمار دقيق مرگ و مير سفرهاي نوروزي 
نيمه دوم ارديبهش��ت ماه اعلام مي شود، پس بايد 
منتظر افزايش تعداد مرگ و ميرها باش��يم. اتفاقي 

كه كام همه را در سال نو تلخ كرد. 

    تلفات حوادث رانندگي نوروز امسال
 به ۱۱۰۱ نفر رسيد

براساس آمار اوليه جمع آوري شده توسط واحد آمار 
سازمان پزشكي قانوني كشور، در نوروز ۱۴0۱ )۲۵ 
اسفند ۱۴00 تا ۱۵ فروردين۱۴0۱(، يك هزار و ۱0۱ 
نفر در حوادث رانندگي جان خود را از دس��ت دادند 
كه از اين تعداد 7۸7 نفر مرد و ۳۱۴ نفر زن بودند. به 
گزارش سازمان پزشكي قانوني كشور، در تعطيلات 
نوروز سال جاري با توجه به افزايش قابل توجه حجم 
سفرها و ترددهاي جاده اي، يك هزار و ۱0۱ نفر جان 
خود را در ح��وادث رانندگي از دس��ت دادند. از اين 
تعداد ۸00 نفر در محورهاي برون شهري، ۲۳۱ نفر 
در مسيرهاي درون ش��هري، ۶0 نفر در مسيرهاي 

روستايي و مابقي در ساير مسيرها جان باخته اند.

در تعطيلات نوروز امس��ال، اس��تان هاي سيستان 
و بلوچس��تان با ۱۱7، فارس ب��ا ۱0۴ و كرمان با ۹۶ 
بيشترين و اس��تان هاي اردبيل با چهار، چهارمحال 
و بختياري ب��ا ۶ و قزوين با ۱۱ فوت��ي كمترين آمار 

كشته هاي تصادفات را داشته اند.

    مرگ روزانه ۵۵ نفر در نوروز امسال
بر اس��اس اين گزارش در نوروز امسال به طور ميانگين 
روزانه ۵۵ نفر در حوادث رانندگي جان خود را از دست 
داده اند در حالي كه اين رقم در مدت مش��ابه سال قبل، 
روزانه ۴۹ نفر ثبت شده بود. همچنين مقايسه آمار اوليه 
تلفات تصادفات نوروز امسال با آمار اوليه سال گذشته بر 
اساس ميانگين روزانه نشان مي دهد كه تعداد كشته هاي 
تصادفات در نوروز امسال با رشد ۱۱.۹ درصدي مواجه 
بوده است. )ايام نوروز سال ۱۴00 )به علت كبيسه بودن 
سال ۱۳۹۹ و افزوده ش��دن روز ۳0 اسفند به ايام طرح 
نوروزي(، ۲۱ روز و ايام نوروز سال ۱۴0۱، ۲0 روز بوده؛ 
به همين دليل براي مقايسه آمار تلفات از ميانگين روزانه 
استفاده شده است.( تعداد كشته هاي تصادفات در نوروز 
سال گذشته بر اساس آمار اوليه همان سال، هزار و ۳۳ نفر 
گزارش شده بود كه امسال به هزار و ۱0۱ نفر رسيد. )آمار 
نهايي تلفات تصادفات نوروز ۱۴00، هزار و ۸0 نفر است.( 

     بيشترين تلفات در روز پنجم فروردين
بر اساس اين گزارش و طبق بررسي صورت گرفته در 
مورد تعداد تلفات هر روز، بيشترين آمار كشته هاي 
حوادث رانندگي نوروز س��ال جاري در روز جمعه 
پنجم فروردين ماه ۱۴0۱ با ثبت۸0 فوتي وكمترين 
آن با ۲۵ فوتي در روز ۱۴ فروردين ثبت شده است. 
پزشكي قانوني دراين گزارش يادآوري كرده است؛ 
آنچه در اي��ن خبر به عنوان آم��ار تلفات تصادفات 
ن��وروزي ۱۴0۱ اعلام ش��ده، آمار اولي��ه حوادث 
رانندگي اس��ت و آمار نهاي��ي و قطعي تلفات، نيمه 
دوم ارديبهشت سال جاري از سوي سازمان پزشكي 

قانوني كشور منتشر خواهد شد.

    مرگ روزانه تصادفات رقم بالايي است
حس��ن نوروزي، كارش��ناس حوادث ج��اده اي درباره 
رقم مرگ و مير روزانه در تصادفات كش��ور به »تعادل« 
مي گويد: متاس��فانه رقم مرگ و مي��ر روزانه تصادفات 
جاده اي در تعطيلات نوروز و تابستان رقم بالايي است، 
امسال بر اساس اعلام پزشكي قانوني در تعطيلات نوروز 
رقم روزانه ۵۵ فوت بر اثر تصادف ثبت ش��ده اس��ت كه 
مي تواند زنگ خطري براي ما باشد. مساله اينجاست كه 
اين مرگ و ميرها عوامل مختلفي دارد، از جمله استاندارد 
نبودن خودروها، عدم توجه رانندگان، وضعيت بد جاده ها 
و... بي توجهي به اين آمار و ارقام يعني بي توجهي به جان 
انسان ها. فقط مساله مرگ و مير نيست، افرادي كه در اين 
تصادفات معلول مي شوند، تا پايان عمر هزينه اي بر دوش 
دولت مي گذارند، وضعيت زندگ��ي آنها به كلي تغيير 
مي كند، ممكن اس��ت براي هميشه از كار افتاده شوند 
و تامين معيشت برايشان ممكن نباشد و نياز به كمك 
سازمان ها و نهادهاي دولتي داشته باشند. هزينه هاي 
درماني آنها را هم بايد لحاظ كنيم. از سوي ديگر نيروي 
كاري كه از دس��ت مي رود. همه اينها مسائلي است كه 

دولت بايد به آن توجه داشته باشد.
او در بخش ديگري از س��خنانش مي افزايد: متاس��فانه 

وضعي��ت جاده هاي كش��ور بس��يار بد اس��ت، بايد با 
خودمان رو راست باش��يم. ايمني در جاده هاي ايران با 
استانداردهاي جهاني فاصله زيادي دارد، آسفالت جاده ها 
مستهلك شده و همين مساله دليل نيمي از تصادفات 
جاده اي است. نمي توانيم اين مسائل را ناديده بگيريم 
و بخواهيم تقصير تمام تصادف��ات را بر گردن راننده ها 
بيندازيم. وقتي خودروها اس��تاندارد نيستند، جاده ها 
استاندارد نيستند، قطعا تصادفات باعث بالا رفتن آمار 

مرگ و مير و معلوليت مي شوند. 
ن��وروزي مي گويد: چرا م��ردم نام پراي��د را ارابه مرگ 
گذاشته اند. چرا خودروهاي توليد داخل تست تصادف 
نمي دهند، چرا قبل از اينكه خودروها به بازار فروش بروند، 
از نظر اس��تقامت بدنه در تصادفات بررسي نمي شوند، 
اينكه فقط خودرو توليد كنيم و با قيمت هاي نجومي در 
اختيار مردم بگذاريم درست نيست. وقتي قيمت پرايد 
به ۲00 ميليون تومان مي رسد، بايد حداقل استانداردها 
را دارا باشد، نه اينكه در تصادفات به مشتي آهن قراضه 
تبديل شود. قطعاتي كه در خودروها استفاده مي شود 
بايد مورد بررسي قرار بگيرد. چرا ترمز اكثر خودروهاي 
ساخت داخل مش��كل دارد. چرا كيسه هوا كه براي كم 
كردن فشار تصادف در ماشين كار گذاشته شده هنگام 

تصادف باز نمي شود. در حالي كه شدت ضربه به قدري 
بالا بوده كه خودرو را مچاله كرده اس��ت؟ اينها مسائلي 
است كه توليد كنندگان خودروهاي داخلي بايد پاسخگو 
باشند. بيش��ترين مرگ و ميرها در تصادفات متعلق به 
پرايد و سمند است. مگر س��مند قرار نبود خودرو ملي 
باشد، يا فقط اين عنوان را با خود يدك مي كشد در حالي 

كه هيچ ايمني ندارد. 

    در شرايط عادي 
روزانه 44 نفر در تصادفات جان مي دهند

البته اگ��ر بخواهيم رقم مرگ و مي��ر در تصادفات 
جاده اي طي نوروز امسال را با رقم مرگ و ميري كه 
هر روزه در كشور بر اثر تصادفات رخ مي دهد مقايسه 
كنيم، خيلي هم افزايش چشمگيري نداشته است. 
در واقع وقتي بر اس��اس اعلام سازمان هاي مربوطه 
روزانه در كشور ۴۴ نفر بر اثر تصادفات جان خود را 
از دست مي دهند، در نوروز كه ميزان سفرها خيلي 
بيشتر است افزايش ۱0 نفر چندان هم غافلگير كننده 
نيست، اما اگر به اين فكر كنيم كه حتي يك مرگ 
هم زياد است آن وقت مي فهميم كه روزانه چه فاجعه 

تلخي در كشور رخ مي دهد. 

گزارش

آمار فوت شدگان تصادفات نوروز به ۱۱۰۱ نفر رسيد

ارابههايمرگوجادههايبيبازگشت
در مدت مشابه هيچ حادثه اي در دنيا اين ميزان قرباني نگرفته است

دعايروزيازدهمماهرمضان

بسماللهالرحمنالرحیم

اللهمّحبّبْاليفیهِالإحْسانوكرّهْاليفیهِالفُسوقوالعِصْیانوحرّمْعليفیهِالسّخطوالنّیران
بِعوْنِكياغیاثالمُسْتغیثین.

خدايادوستگردانبهمندراينروزنیكيراوناپسندبداردراينروزفسقونافرمانيراو
حرامكنبرمندرآنخشموسوزندگيرابهياريتايدادرسدادخواهان.
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